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روزنامه

مهدی پازوکی اقتصاددان و استاد دانشگاه از ریشه های فساد اقتصادی سخن گفت. بر اساس گفته 
های او بخش خصوصی وجود دارد که زمین های کویر لوت را وثیقه گذاشته، وام میلیاردی گرفته و این 
وام را برنگردانده است. عدم شفافیت و اداره نکردن اقتصاد به شیوه علمی یکی از ریشه های بوجود 

آمدن فساد در اقتصاد ایران است.
مهدی پازوکی اقتصاددان و استاد دانشگاه با تشریح ریشه های بوجود آمدن فساد در اقتصاد کشور،گفت: »در 
بررسی ریشه های فساد می توان گفت در جامعه ای که سلامت اقتصادی حکمفرما باشد، این سلامت مانع از بوجود 
آمدن هر گونه فساد و معضل اقتصادی خواهد شد.اگر اقتصاد کشور براساس اصول علمی و کارشناسی اداره شود، 

قطعا می توان فساد را کنترل کرد. « او با بیان اینکه اگرچه در کشورهای توسعه یافته فساد صفر نیست، اظهارداشت: 
» در کشورهای توسعه یافته به دلیل اداره علمی اقتصاد،فساد به شدت کنترل شده است،بنابراین یکی از دلایل بوجود 

آمدن فساد در اقتصاد عدم شفافیت در اقتصاد است. « 
این کارشناس اقتصادی با اشاره وجود دیدگاه سنتی درباره آزادی،خاطرنشان کرد: » یعنی تا صحبت از آزادی می 
شود، برخی ها آن را با بی بند و باری مترادف می دانند حال آنکه این مفهوم دراقتصاد بسیار مهم است. مثلا وقتی یک 
اقتصاددان می گوید آزادی مبادلات اقتصادی، این آزادی باید در تمام سطوح باشد. این آزادی شامل حق شهروندی 

نیز می شود. لذا اگر در جامعه ما رسانه ها بتوانند مثلا جوامع توسعه یافته تخلفات مالی و ...

ریشه فساد در دولت احمدی نژاد از نگاه یک اقتصاددان

کویر لوت را وثیقه گذاشتند و وام میلیاردی گرفتند

رئیس پلیس فتاي فرماندهي انتظامي استان قم خبر داد:

سرقت کارمند سابق از حساب رئیس

آیت ا... محسن غرویان مطرح کرد:

 احمدی نژاد محصول 
یک تفکر خاص در قم

رئیس کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری استان قم:

برخی از موسسات مالی و اعتباری 
فعالیت مخرب بر اقتصاد استان دارند

رئیس کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری استان قم از فعالیت مخرب برخی از موسسات مالی و اعتباری استان خبر داد.
سید رضا دهناد ظهر دیروز در جلسه کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری که در سالن امام جواد )ع( استانداری برگزار شد با اشاره به تحریم های 
اعمال شده علیه ایران اظهار کرد: دولت تدبیر و امید در حال حل مشکل تحریم است. وی افزود: بخشی از مشکلات کشور ملی و بخش دیگر 
از مشکلات فراملی است که برای حل مشکلات ملی باید برنامه و طرح هایی را تدوین کرد. رئیس کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری با اشاره 
به اینکه شرایط اقتصادی کشور ویژه است گفت: استان قم دارای مزیت های بسیاری است از همین رو باید جبران مشکلات اقتصادی دیگر 

استان هایی که توسعه نیافته اند را بکند...

»احمدی نژاد محصول یک تفکر خاص در قم است« آیت ا... محسن غرویان تاکید دارداگر حمایت این تفکر خاص نبود 
احمدی نژاد 8 سال رئیس جمهور نبود. صحبت های احمدی نژاد مبنی بر تلاش غرب برای دستگیری امام زمان بهانه خوبی 
شد تا با آیت ا.. محسن غرویان گفت و گو کنیم. صحبت های احمدی نژاد بیش از هر چیز دارای بار سیاسی است غرویان 
می گوید: »ایشان بیش از هر چیز خود و دوستان اش را نماینده امام زمان)عج( می داند به همین دلیل ادعا می کند که 
می خواهند امام زمان را دستگیر کنند. صحبت های ایشان هیچ گاه بر اساس مستندات علمی نبوده است.مشروح گفت و 

گوی محسن غرویان را بخوانید ...
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جزئیات بازنشستگی با ۱۰ سال سابقه کار

شهردار قم در دیدار آشتیانی:

روزانه 560 میلیون تومان سود می دهیم
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سرمقاله:  نعمت ا... عواطف رستمی

امروزه همه کارشناسان مسائل 
شهری بر این نکته اذعان دارند که 
شهر بر پایه بناها، ساخت وسازها و 
عمارت هایی که در آن ساخته 
می شود، شکل می گیرد و اساساً 
در  ذهنی  تصویر  برجسته ترین 

ذهن هر شهروندی از فضاهای ...

انحراف شدید قانونی 
در ساخت وسازهای قم

با تشکیل کمیته اخذ رضایت از شاکیان 
در اداره کل زندان های استان صورت گرفت:

نجات 14 نفر 
از مجازات 
اعدام در قم

مدیرکل دامپزشکی استان:

موردی از بیماری 
تب کنگو در قم 

مشاهده نشده است

معاون کل زندان های استان قم کاهش جمعیت کیفری 
را از دغدغه های قوه قضاییه ذکر کرد و گفت: در این راستا 
کمیته ای را تحت عنوان اخذ رضایت از شاکیان راه اندازی 
کرده ایم و در سال گذشته به همت این کمیته با جلب 
رضایت اولیای دم، ۱4 نفر از محکومان به قصاص از مجازات 

اعدام نجات یافتند.
 حجت الاسلام والمسلمین قاسم صفایی روز چهارشنبه در 
جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه 41 درصد زندانیان این استان 
مجرم جرایم مواد مخدر هستند، اظهارداشت: همچنین 24 درصد 
از زندانیان استان قم را جرایم مربوط به سرقت، 13 درصد را جرایم 
علیه اشخاص و مابقی زندانیان را سایر جرایم همچون جرایم مالی 
تشکیل می دهند. وی از تدارک برنامه های متنوع و پرمحتوا برای 
مددجویان داخل زندان خبر داد و افزود: برنامه های بهداشت و 

درمان ...
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مشی برخی از امامان جماعت
عده ای را از مساجد دور کرده است

آیت ا... استادی:

2
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سرمقاله

اخبار
آیت الله رضا استادی:

مشی برخی از امامان جماعت 
عده ای را از مسجد دور کرده است

دبیر شورای عالی حوزه های علمیه و عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
گفت: جناح گرایی بزرگترین آسیب برای مساجد و نمازهای جمعه محسوب می 

شود.
آیت الله رضا استادی سه شنبه شب در گردهمایی ائمه جماعات مساجد قم در سالن 
اجتماعات جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه مسجد برای یک قشر خاص نیست، 
افزود: اگر در مساجد قشری عمل نماییم قطعا ضرر می کنیم و بدون شک در جاهایی نیز 

خلاف وظیفه عمل کردیم.
 استاد حوزه علمیه قم ادامه داد: عملکرد امامان جماعت مساجد باید طوری باشد که 
همه افراد با هر گرایش و سلیقه ای در مسجد حضور یابند، اگر امامان جماعت در مساجد 
به گونه ای عمل کنند، یا سخن بگویند که بخشی از مردم نتوانند در مسجد حاضر شوند، 

بی شک ضرر بزرگی را متحمل می شویم. 
وی همچنین با بیان اینکه در امور سیاسی، مردم سلیقه های متفاوت دارند، افزود: 
بدون شک مسجد برای مسلمانان است و طبیعتا مسلمانان نیز برای این حزب یا آن 

حزب هستند. 
آیت الله استادی تصریح کرد: البته نباید مشی ائمه جمعه و جماعات در مساجد و محل 
های اقامه نماز جمعه به گونه ای باشد که برخی از مردم فکر کنند که این مکان ها جای 

آنها نیست. 
وی افزود: بدون شک کسی که بخواهد با آمدن به مسجد لطمه به این مکان مقدس 
بزند جلوی او گرفته می شود، لذا نباید طوری عمل کنیم که عده ای بیایند و عده ای نیز از 

آمدن به مسجد صرف نظر کنند که این آسیب بزرگی محسوب می شود. 
استادی با بیان اینکه نمازهای جماعت مساجد مثل راهپیمایی های بزرگ و همچنین 
مراسم محرم و صفر و احیای لیالی قدر است و همه باید در آن حضور پیدا کنند، گفت: اگر 
بخشی از مردم در مسجد حضور نمی یابند، این بدان معنا نیست که آنها متدین و مذهبی 
نبوده و مقید به حضور در مسجد نیستند، بلکه مشی برخی از امامان جماعت آنها را از 

مسجد دور کرده است. 
وی افزود: ما، مراجع تقلید و رهبر داریم، اگر این بزرگان بویژه رهبر معظم انقلاب کلیاتی 
را مطرح می کنند، نباید در مساجد برای آن مصداق تعیین کنیم، چرا که این مشکل 

درست می کند و اصلا به صلاح نیست.

حجت الاسلام والمسلمین رفیعی:

تندزبانی، خشونت خانوادگی و سوء ظن 
کیان خانواده ها را تهدید می کند

استاد حوزه علمیه با اشاره به آسیب هایی که خانواده ها را تهدید می کند 
گفت: سه آسیب تندزبانی، خشونت خانوادگی و سوء ظن کیان خانواده ها را 

تهدید می کند.
حجت الاسلام والمسلمین ناصر رفیعی ظهر دیروز در جمع زائران و نمازگزاران 
حرم مطهر حضرت معصومه)س( در ادامه تفسیر آیات سوره نور به آسیب هایی که 
خانواده ها گرفتار آن شده اند اشاره کرد و گفت: یکی از این آسیب ها تند زبانی و زخم 
زبان است. برخی از بانوان و آقایان در خانه به مقایسه یکدیگر می پردازند و این کار 

بسیار ناشایست است.
وی با بیان اینکه گاهی تند زبانی با گله کردن، گاهی با بهانه جویی و گاهی هم با افشا 
راز همراه است افزود:  در روایات آمده است که اگر زن یا مردی اهل تند زبانی باشد اهل 

جهنم خواهد بود.
استاد حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه باید از کانون خانواده حراست کرده و نگذارید 
هر کسی وارد این حریم شود، افزود: آسیب دوم که خانواده ها گرفتار آن هستند خشونت 

خانوادگی است.
وی با اشاره به اینکه برخی از رفت و آمدهای خانوادگی که در آن شئونات اسلامی 
رعایت نمی شود سبب بروزهای آسیب هایی خاصی می شود ادامه داد: خشونت خانوادگی 
کودکان را از خانه می راند و آنها را لجوج بار آورده و موجب ایجاد ناهنجاری در بین دختران 

و پسران می شود.
و  ظن  سوء  می کند  تهدید  را  خانواده  که  دیگر  آسیب  رفیعی  حجت الاسلام 
بدگمانی دانست و بیان کرد: نباید بگذارید سوء ظن شکل بگیرد و باید مسائل 

را روشن کرد.

۱۱ تا ۱7 ماه رمضان صورت می گیرد: 

برپایی جشنواره و نمایشگاه 
قرآن و عترت در قم 

جلسه شورای سیاستگذاری برگزاری جشنواره و نمایشگاه قرآن و عترت قم 
با حضور رئیس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان قم و دیگر اعضای شورا 

در سالن جلسات این اداره کل برگزار شد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، این جشنواره 
و نمایشگاه با هدف تعمیق فرهنگ قرآن، ارائه الگوی دینی برای رفتار قرآنی، تقویت 
فعالیتهای قرآنی و انس بیشتر مردم با این کتاب آسمانی و ائمه اطهار)ع( در سطح شهر، 
توسط اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان و با مشارکت سازمان فرهنگی هنری 
شهرداری قم در سالن نمایشگاهی دفتر تبلیغات اسلامی واقع در ابتدای خیابان معلم 

برپا می شود.
در جلسه شورای سیاستگذاری برگزاری جشنواره و نمایشگاه قرآن و عترت قم مقرر 
شد این نمایشگاه از 11 تا 17 ماه مبارک رمضان با استفاده از ظرفیت های فرهنگی هنری 

استان و به شکلی متفاوت برگزار شود.
بنا براین گزارش در این نمایشگاه سعی خواهد شد که از حالت تکراری فروشگاهی خارج 

شده و فضایی نمایشگاهی ایجاد شود.
گالری آثار قرآنی، شبی با قرآن و برگزاری مسابقات فرهنگی قرآنی، اجرای تواشیح 
توسط گروه های استانی و ملی، کتاب و نرم افزار، غرفه های هنری و صنایع دستی، کارگاه 
های زنده هنری، بخش کودک و نوجوان، برگزاری نشست های تخصصی قرآن پژوهی، 
تجلیل از خادمان قرآنی، شب شعر و خاطره گویی و... از جمله بخش ها و برنامه های این 

نمایشگاه خواهد بود.
گفتنی است، در این جلسه مسئولین کمیته های اجرایی، تبلیغات و اطلاع رسانی، مالی 
و پشتیبانی، فرهنگی، هنری و همچنین حراست برای برگزاری جشنواره و نمایشگاه قرآن 

و عترت قم انتخاب شدند.

اخبار
فرماندار قم  تاکید کرد :

لزوم بازدید مستمر از نانوایی ها 
فرماندار قم با تقدیر از نانوایانی که نان با کیفیت تولید می کنند ، بر لزوم بازدید 

مستمر از نانوایی ها تاکید کرد. 

رضا سیار با حضور رییس اتحادیه نانوایان و مسئولین شرکت غله وخدمات بازرگانی قم، 
از چهار واحد نانوایی در سطح شهر قم که نان با کیفیت تولیدکرده و رضایت مشتریان را 
کسب کرده بودند تقدیر کرد و افزود: اتحادیه صنف نانوایان و همه دستگاههای ذیربط از 
تولید آرد تا پخت نان نظارت لازم را داشته باشند و بازدید مستمر ونظارت بر نحوه پخت و 
عرضه نان و بهداشت نانوایی ها ضروری است.فرماندار ادامه داد: از همه شاغلین در نانوایی 
ها که در این فصل گرم سال وماه مبارک رمضان تلاش می کنند که به موقع نان باکیفیتی 
را دست مردم دهند تقدیر و تشکر می شود و این قشر از زحمتکش ترین اقشار جامعه 
هستند و باید به مسائل ومشکلات آنها نیز در کنار نقاط ضعف و قوت پخت وعرضه نان 

توجه ویژه شود.

مدیر عامل شرکت گاز استان قم اعلام کرد:

بیش از 83 درصد جمعیت روستایي استان قم 
تحت پوشش گاز طبیعي

مدیر عامل شرکت گاز استان قم گفت: بیش از 83 درصد جمعیت روستایي 
استان قم تحت پوشش گاز طبیعي قرار دارد.

مهندس فرجي اظهار داشت: گازرساني به بیش از 104 روستا در بخش هاي مختلف 
استان انجام شده و بیش از 83 درصد جمعیت روستایي تحت پوشش گاز طبیعي قرار 
دارند. از 52 روستاي باقي مانده بالاي 20 خانوار، سه روستاي دیگر در بخش مرکزي و 

خلجستان بزودي از نعمت گاز بهره مند خواهند شد. 
وي اظهار امیدواري کرد: با برنامه ریزیهاي صورت گرفته گازرساني به روستاها شتاب 
بیشتري خواهد گرفت و انشاء ا... با مناقصه گزاري و جذب پیمانکاران توانمند و تلاش 
همکاران تا سال 96 عملیات اجرایي گازرساني به حداقل 49 روستا به اتمام رسیده و از 

نعمت گاز بهره مند گردند. 
وی افزود: از این روستاها تعداد 13 روستا در منطقه قاهان از طریق C.N.G و بقیه از 

طریق خطوط لوله، گازرساني خواهند شد. 
مهندس فرجي با بیان اینکه در حال حاضر تعداد 37 جایگاه فعال C.N.G در استان 
مشغول خدمات دهي هستند تصریح نمود: این شرکت با آمادگي کامل و در کوتاهترین 
 C.N.G زمان مي تواند به صنایع متقاضي استفاده از گاز طبیعي و احداث کنندگان جایگاه

گازرساني را انجام داده و به شبکه سراسري متصل نماید. 
وي در پایان خاطر نشان کرد: این شرکت در حال تدوین برنامه هاي آتي اجراي 
گازرساني است و امیدواریم در صورت تأمین به موقع اعتبارات بتوانیم روستاهاي باقي مانده 

فاقد گاز را تا پایان سال 96 تکمیل نموده و از نعمت گاز برخوردار شوند.

در 3 ماه نخست امسال  صورت گرفت :

اهدای خون بیش از ۱۰ هزار نفر در استان قم
مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: در 3 ماه نخست امسال  ۱۲ هزار و 4۶7 
نفر جهت اهدای خون داوطلبانه به اداره کل انتقال خون مراجعه کردند که از این 

تعداد ۱۰ هزار و ۶۲۵ نفر موفق به اهدای خون شدند. 
مرتضی نوریان ، اظهار داشت: از ابتدای سال تاکنون 12 هزار و 467 نفر جهت اهدای 
خون داوطلبانه به اداره کل انتقال خون مراجعه کردند که از این تعداد 10 هزار و 625 نفر 

موفق به اهدای خون شدند.
مدیرکل انتقال خون استان  قم با اشاره به اینکه از این تعداد 473 نفر اهداکننده 
خانم و مابقی اهداکننده آقا بوده اند، افزود: شاخص اهدای خون مستمر در فصل بهار 55 
و هفت دهم درصد بوده که رشد قریب به پنج درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل 

داشته است.
وی خاطرنشان کرد: در طول فصل جاری تعداد 3 هزار و 896 واحد خون و فرآورده های 

خونی به استان های متقاضی که بیشتر تهران و خوزستان بودند، منتقل شده است.
مدیرکل انتقال خون قم تصریح کرد: امسال به واسطه طولانی بودن روز گرمای بی سابقه 
و کاهش فاصله بین افطار تا سحر، میزان مراجعه مردم به مراکز انتقال خون کم شده است، 
به همین دلیل برای رفاه حال مردم روزه دار، مرکز انتقال خون حضرت روح الله بعد از افطار 

تا 1:30 دقیقه بامداد جهت دریافت خون از مردم شریف و عزیزمان باز است.
نوریان تصریح کرد: انتقال خون استان در تمام ایام سال پاسخگوی نیاز بیماران و مراکز 
درمانی استان بوده و بیش از 11 هزار واحد خون و فراورده های خونی به بیماران نیازمند 
استان و مراکز درمانی ارسال کرده و 3 هزار و 894 واحد نیز به استان های پرمصرف کشور 

ارسال کرده است.
وی بیان کرد: باید در نظر داشت نیاز به خون و فرآورده ها یک نیاز همیشگی و دائمی 
است و باید در نظر گرفت بنا به گفته متخصان مربوطه روزه داری مانعی برای اهدای خون 

نیست و اهدای خون سبب نشاط معنوی و جسمانی در افراد روزه دار می شود.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم خبر داد:

مشارکت ۶3 درصدی بانک ها 
در ارائه تسهیلات به مددجویان

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم از مشارکت ۶3 درصدی بانک ها 
در ارائه تسهیلات به مددجویان خبر داد.

عبدالله جلالی ظهر دیروز در کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری که در تالار امام جواد 
)ع( برگزار شد با اشاره به تسهیلات اشتغال اداره کل کمیته امداد امام خمینی اظهار کرد: 

بانک ها همکاری مناسبی با این اداره کل برای ارائه تسهیلات به مددجویان دارند.
وی افزود: در سال های گذشته بانک های ملت، تجارت، سپه و کشاورزی بیشترین 
همکاری را داشته اند و در سال گذشته نیز بانک سپه 88 درصد و بانک کشاورزی 70 درصد 

بالاترین همکاری را با اداره کل کمیته امداد امام خمینی داشته اند.
از  برخی  خروج  به  اشاره  با  قم  استان  خمینی  امام  امداد  کمیته  مدیرکل 
مددجویان از طرح حمایت مستقیم کمیته امداد امام خمینی گفت: در سال 91، 
از طرح حمایت  نفر  نیز 548  گذشته  سال  در  نفر،  مرحله خودکفایی 505  در 
مستقیم خارج شده اند و به طور کلی در حدود 2 هزار و 100 نفر توانسته در طرح 

اشتغال شرکت کنند.

رئیس پلیس فتاي فرماندهي انتظامي استان قم:

سرقت کارمند سابق از حساب رئیس
رئیس پلیس فتاي فرماندهي انتظامي استان قم خبر از دستگیري فردي داد 

که به صورت اینترنتي از حساب رئیس سابق خود سرقت کرد.
رئیس پلیس فتاي فرماندهي انتظامي استان قم در تشریح جزئیات این خبر گفت: 
فردي با مراجعه به پلیس فتاي استان قم و معرفي خود به عنوان رئیس یک شرکت، با 
ارائه مرجوعه قضایي، اعلام کرد که شخص ناشناسي از حساب اینترنتي او مبلغ 12 میلیون 

ریال سرقت کرده است.
وي افزود: کارشناسان این پلیس با دریافت شکوائیه، رسیدگي به آن را در دستور کار قرار 

داده و با انجام یکسري اقدامات پلیسي، هویت متهم را مشخص کردند.
سرهنگ علي موالي گفت: با هماهنگي مقام قضایي متهم دستگیر و در تحقیقات 

تکمیلي مشخص شد که وي یکي از کارکنان سابق شرکت موصوف بوده است.
وي افزود: متهم علت و انگیزه خود را از این اقدام، اختلاف مالي و طلب از شرکت 
دانست که با در اختیار داشتن اطلاعات حساب شاکي، به صورت اینترنتي از حساب وي 

برداشت کرده است.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم ایجاد گروه تجاری و توسعه بازارهای 
فروش را از اهداف تدوین استراتژی توسعه برند مشترک خوشه مبلمان قم عنوان کرد.

امیر هوشنگ طیبی نژاد اظهار کرد: بعد از ایجاد برند پیکما در خوشه کسب و کار کفش 
ماشینی قم که موجب برکات فراوانی شد این بار خوشه مبلمان قم صاحب برند شد. 

وی گفت: نام تجاری صمیم به عنوان نخستین برند مشترک صنعت مبل کشور با 
تلاش های دفتر توسعه و همراهی تعدادی از تولید کنندگان برتر صنعت مبل قم شکل گرفت 
که ما این حرکت مبارک را مقدمه ای برای توسعه بیش از پیش این صنعت در استان می دانیم.

طیبی نژاد تصریح کرد: فعالیت های مشترکی چون بازاریابی و توسعه بازار داخلی، شرکت 
در نمایشگاه های داخلی و خارجی، ایجاد سایت و کاتالوگ مشترک از دیگر اقدامات گروهی 

فعالان خوشه مبلمان قم است.
وی ادامه داد: با حمایت شرکت شهرک های صنعتی پروژه تدوین استراتژی توسعه برند 
مشترک مبلمان قم در دستور کار خوشه کسب و کار مبلمان استان قرار گرفت و مطالعه 

علمی برای توسعه این برند و تدوین استراتژی آن انجام شد.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم در خصوص اهداف و دستاوردهای این پروژه 
خاطرنشان کرد: شناسایی و تحلیل بازارهای صنعت مبل قم در داخل کشور، تدوین استراتژی 
برندینگ یکپارچه صنعت مبل استان، تدوین استراتژی های کنسرسیوم فروش ایجاد شده در 
خوشه برای برندسازی مشارکتی و تدوین برنامه های عملیاتی کوتاه مدت یک ساله و بلند 

مدت سه ساله کنسرسیوم از مهمترین دستاوردهای این پروژه بود.

فرمانده انتظامي استان قم گفت: هر قدر فضاي امنیت کشور با پشتوانه هاي 
دیني تامین شود ، مشکلات و چالش ها کمتر خواهد شد. 

سردار  کاظم مجتبایي در سومین جلسه شوراي پژوهشي که با حضور اعضاي شورا در 
دفتر وي تشکیل شد با مثبت ارزیابي کردن طرح هاي مطرح شده گفت: طرح پژوهشي 
پیشنهادي ، مقایسه عوامل موثر بر وقوع جرم با تاکید بر عوامل محیطي که مطالعه موردي 
شهر قم است ،عوامل محیطي داراي یکسري مولفه هاي محیطي است ،محدوده مورد مطالعه 
ما بر اساس مرکز تحقیقات مناطق شهرداري است و بعد از آن محدوده هاي کلانتري ها است 

که به واسطه آن بتوانیم عوامل محیطي هر محدوده کلانتري را به دست بیاوریم. 
وي ادامه داد: شش مولفه داریم و این شش  مولفه را در هر منطقه به صورت مجزا رتبه 
بندي مي کنیم و مولفه ها را مقایسه مي کنیم در هر منطقه و به واسطه این پیشنهادات 
کاربردي مي توانیم جرم را به واسطه مولفه هاي پیشگیري از جرم از طریق طرح هاي محیطي 

کاهش بدهیم. 
فرمانده انتظامي استان افزود: در طرح ها آنچه که واجب است باید رزومه کاري پژوهشگر 
بررسي شود ، علاوه بررشته تخصصي ، میزان تجربه مطالعاتي و پژوهشي آنها ضمیمه طرح 

ها شود .
وی بیان داشت: در تیم پژوهشي حتماً جامعه شناس شهري و جرم شناسي که با رویکرد 
جغرافیایي کارکرده ،باشد و ساکن قم بوده و به مناطق شهري آشنا باشد. وي تاکید کرد: روش 
مشاهده جزء روشهاي مهم کار است اقتضائات محیط را دید، علل بروز جرم، بافت شهري ، 
تعاملات و تراکمات جمعیتي و ارتباطاتي که این منطقه با سایر مناطق دارد را باید دید، بهتر 
است دو منطقه اي را که یکي جرم خیز و دیگري کمتر جرم دارد ، بشود این دو را مقایسه 

کرد  در این صورت محصول کار مي تواتد مفید باشد. 

تاسیس پژوهشکده دین و امنیت اجتماعي در قم 
سردار مجتبایي با اشاره به طرح تاسیس پژوهشکده دین و امنیت اجتماعي در قم 
خاطر نشان کرد: این طرح قبلا مطرح شده بود و اخیرا فرماندهي ناجا مورد تاکید قرار 
دادند که با بهره گیري از ظرفیت حوزه علمیه قم و پشتیباني این حوزه، از آموزه هاي 
دیني در ماموریت هاي ناجا استفاده کنیم و نهایتاً ظرفیت هایي که براي تشکیل یک 
پژوهشکده در قالب دین و امنیت اجتماعي مورد نظر ناجا و همگام با دانشگاه امین را 

پیگیري کنیم.
وي افزود: حوزه مطالعاتي فرماندهي انتظامي استان قم دین و امنیت است و فعالیت هایي 
که در استان شکل مي گیرد امیدواریم بتواند پاسخگوي بسیاري از مسائل دیني مربوط به 
امنیت باشد و پشتیباني خوبي از امنیت کند، هر چه بتوانیم فضاي امنیت کشور را با پشتوانه 
هاي دیني تامین کنیم ، کمتر دچار مشکلات و چالش ها خواهیم شد و امنیت نابي که مدنظر 

اسلام است در سطح جامعه تحقق پیدا خواهد کرد. 
فرمانده انتظامي استان در خاتمه عنوان کرد: قم مي تواند این افتخار را داشته باشد که 
این معنا را در سطح کشور و حتي خارج از کشور تبیین و منتشر کند و مورد بهره برداري 

دیگران هم قرار بدهد. 
به گزارش پایگاه خبري پلیس، در این جلسه موضوعاتي همچون بررسي طرح راهکارهاي 
کاهش تصادفات جاده اي در محورهاي مواصلاتي استان قم ، طرح مقایسه عوامل موثر بر 
وقوع جرم با تاکید برعوامل محیطي شهر قم، بررسي طرح تاسیس پژوهشکده دین و امنیت 
اجتماعي و بررسي طرح مصونیت مدني ماموران ناجا در قبال نقض وظایف قانوني  با تاکید 
بر رویه قضائي و همچنین طرح پویش منویات مقام معظم رهبري )مدظله العالي( در مورد 

نیروي انتظامي بحث و تبادل نظر شد. 

سرمایه  و  اشتغال  کارگروه  رئیس 
گذاری استان قم از فعالیت مخرب برخی 
از موسسات مالی و اعتباری استان خبر 

داد.
جلسه  در  دیروز  ظهر  دهناد  رضا  سید 
کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری که در سالن 
امام جواد )ع( استانداری برگزار شد با اشاره به 
تحریم های اعمال شده علیه ایران اظهار کرد: 
دولت تدبیر و امید در حال حل مشکل تحریم 
است. وی افزود: بخشی از مشکلات کشور ملی 
و بخش دیگر از مشکلات فراملی است که برای 
حل مشکلات ملی باید برنامه و طرح هایی را 
تدوین کرد. رئیس کارگروه اشتغال و سرمایه 
گذاری با اشاره به اینکه شرایط اقتصادی کشور 

ویژه است گفت: استان قم دارای مزیت های بسیاری است از 
همین رو باید جبران مشکلات اقتصادی دیگر استان هایی که 

توسعه نیافته اند را بکند.

دهناد تصریح کرد: در حال حاضر طبقه آمارها میزان 
صادرات منفی 20 درصد است که با توجه به این امر باید 

بتوانیم زمینه را برای افزایش صادرات فراهم کنیم.
وی با اشاره به اینکه نرخ بیکاری در قم حدود 9 درصد 

است، گفت: در حال حاضر در استان قم 80 
هزار دانشجو وجود دارد و سالانه حدود 20 
هزار نفر از دانشجویان فارغ التحصیل می شوند.

رئیس کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری 
استان قم خاطرنشان کرد: در حال حاضر شاهد 
افزایش نرخ طلاق و نرخ زندانیان و افزایش سن 
ازدواج هستیم که تمام این مسائل به وضعیت 

اقتصاد استان مرتبط است.
دهناد با اشاره به فعالیت برخی از موسسات 
این  از  برخی  قم گفت:  در  اعتباری  و  مالی 
نقش  استان  در  اعتباری  و  مالی  موسسات 
از پول مردم را  مخرب دارند به صورتی که 
برای سرمایه گذاری به استان های دیگر منتقل 

می کنند.
وی بیان کرد: در حال حاضر در حال تدوین بسته خروج 
از رکود هستیم که با تدوین این بسته برنامه ها و فعالیت های 

دستگاه های اجرائی مشخص می شود.

شهردار قم گفت: روزانه ۵۶۰ میلیون 
تومان سود بدهی های شهرداری قم را 
پرداخت می کنیم در حالیکه شهرداری 
سود  دولت  از  تومان  میلیارد  قم 3۵۰ 

طلب کار است.
مرتضی سقائیان نژاد در دیدار آشتیانی 
برای  اینکه  به  اشاره  با  قم  نماینده  عراقی 
پیشرفت، عمران و آبادانی نیازمند ریل گذاری 
هستیم اظهار داشت: ظرفیت های بسیاری در 
شهر قم وجود دارد و همه تلاش خود را به 
کار می گیریم که بتوانیم از این ظرفیت ها 

استفاده کنیم.
اینکه تقویت زیرساخت  با اشاره به  وی 

های قم امری مهم و ضروری است بیان کرد: در حال حاضر 
شهرداری بدهی 1200 میلیارد تومانی دارد و روزانه نیز 560 

میلیون تومان به این بدهی اضافه می شود.
وی با اشاره به اینکه این بدهی به دلیل فروش اوراق 
مشارکت طرح های شهری است اظهار داشت: در نتیجه 
اجرای این طرح ها نظیر بلوار پیامبر )ص( اعظم ارزش 
افزوده ای حاصل شده است که حالت بالقوه دارد و باید این 
ارزش افزوده به حالت بالفعل درآمده و برای آن چارچوبی 
تهیه شود. شهردار قم با بیان اینکه باید در خصوص توقف 
سود این بدهی چاره اندیشی شود گفت: شهرداری قم نیز 
350 میلیارد تومان از دولت سود طلب کار است که در 
این خصوص نیز ضروری است اقدام لازم صورت گیرد تا 

مشکلات شهرداری قم در بخش بدهی برطرف شود. وی در 
ادامه با اشاره به اینکه در کنار برنامه ریزی برای برنامه های 
بلند مدت، اجرای برخی از پروژه ها در اولویت کار شهرداری 
قرار دارد افزود: از جمله این پروژه ها توسعه فضای سبز است.

جلوی مهاجرت های بی رویه به قم گرفته شود
نیز در  نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی 
این دیدار با اشاره به سیل مهاجرت به شهر قم گفت: باید 
جلوی مهاجرت های بی رویه به این شهر گرفته شود وگرنه 

مشکلات قم همچنان ادامه خواهد داشت.
حجت الاسلام آشتیانی عراقی با اشاره به اینکه در سال 
45 که به قم آمدم این شهر 220 هزار نفر جمعیت داشت 
افزود: طبق سرشماری گذشته جمعیت شهر قم یک میلیون 

و 150 هزار نفر بود که این رقم در شرایط 
کنونی بیش از این است. وی در ادامه با اشاره به 
اینکه مراجع تقلید نسبت به مسائل و مشکلات 
شهر قم دغدغه دارند و از شهرداری حمایت 
می کنند بیان کرد: باید برای حل مشکلات 
نظیر بدهی های کلان شهرداری از خرد جمعی 

بهره گرفته شود.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با 
اشاره به اینکه باید به مناطق حاشیه ای شهر 
و بافت فرسوده توجه جدی شود گفت: توسعه 
و پراکندگی در شهر قم دارای توازن نیست و 
باید در عمران و آبادانی شهر قم این توازن را 
برقرار کرد. آشتیانی همچنین با اشاره به مسائل 
منطقه پردیسان یادآور شد: این منطقه از جهات 
مختلف با مشکلاتی روبه رو است که باید هرچه زودتر برای 
حل مشکلات آن چاره ای اساسی اندیشید. نماینده مردم قم 
در مجلس شورای اسلامی همچنین نکاتی نظیر بهره گیری 
از ظرفیت بخش خصوصی، ارتباط با علما، توجه به مسائل 
فرهنگی و هیات های مذهبی، جذب سرمایه گذاران، توجه 
به معماری اسلامی، ارتقاء سطح کارکنان شهرداری از ابعاد 
مختلف و توجه به کادرسازی در شهرداری قم را متذکر شد. 
آشتیانی حضور دکتر سقاییان نژاد در قم را فرصتی مغتنم 
برشمرد و اظهار کرد: قبول مسوولیت شما در حرم اهل بیت 
)ع( مایه افتخار است و امیدواریم که در این شهر بتوانید منشا 

خیرات و برکات باشید.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی  استان:

خوشه مبلمان قم صاحب برند شد

فرمانده انتظامي استان قم :

تامین امنیت با پشتوانه هاي دیني ، مشکلات و چالش ها را کمتر خواهد کرد

رئیس کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری استان قم:

برخی از موسسات مالی و اعتباری فعالیت مخرب بر اقتصاد استان دارند

شهردار قم در دیدار آشتیانی:

روزانه 560 میلیون تومان سود می دهیم

زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
حال  در  را  نمک  دریاچه  قم  استان 
حاضر یکی از بحرانی ترین حوزه های 
آبخیز ایران دانست و گفت: چالش ها و 
معضلات زیست محیطی دریاچه نمک 
ابعاد  در  دور  چندان  نه  آینده ای  در 

وسیع نمایان خواهد شد.
کارگروه  در  دانیالی  رحمان  سید 
مخاطرات زیست محیطی که در این اداره 
کل برگزار شد، اظهار کرد: مخاطرات زیست 

محیطی در قم بسیار ویژه و حساس است 
و وظایف و تکالیف دستگاه های اجرایی در 
راستای مقابله با این معضلات و چالش ها 

باید به خوبی روشن و مشخص باشد. 
وی با بیان اینکه آلودگی هوا و معضل 
مهم ترین  از  یکی  عنوان  به  ریزگردها 
چالش های زیست محیطی در استان باید به 
خوبی مورد توجه قرار گرفته و اطلاع رسانی 
شود خاطرنشان کرد: آلودگی هوا در استان 
قم متاثر از عوامل انسانی و طبیعی اثرگذار 

در منطقه است که متاسفانه این آلودگی ها و 
ریزگردها سلامت عمومی جامعه را با آسیب 

مواجه کرده است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
و گسترش  فرهنگ سازی  بر ضرورت  قم 
آموزش های همگانی و تخصصی در سطوح 
و  کارشناسان  مردم،  عموم  برای  مختلف 
مدیران دستگاه های اجرایی استان تاکید 
کرد و گفت: بد عمل کردن در حوزه محیط 
دارد که  دنبال  به  ناگواری  تبعات  زیست 

گریبان گیر همه مردم و مسئولان خواهد 
بود.

وی دریاچه نمک را در حال حاضر یکی 
از بحرانی ترین حوزه های آبخیز ایران دانست 
و گفت: چالش ها و معضلات زیست محیطی 
دریاچه نمک در آینده ای نه چندان دور در 
کشاورزی،  محیطی،  زیست  وسیع  ابعاد 
اقتصادی و اجتماعی نمایان خواهد شد و به 
سرعت به سمت کلانشهرهای مرکز کشور 

پیشروی می کند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

دریاچه نمک بحرانی ترین حوزه آبخیز ایران است

انحراف شدید قانونی 
در ساخت وسازهای قم

امروزه همه کارشناسان مسائل شهری بر این نکته اذعان 
دارند که شهر بر پایه بناها، ساخت وسازها و عمارت هایی که 
در آن ساخته می شود، شکل می گیرد و اساساً برجسته ترین 

تصویر ذهنی در ذهن هر شهروندی از فضاهای شهری و نماهای آن شهر است.
اگر در شهر، نازیبایی در مهندسی بناها دیده می شود، اگر فضای کالبدی شهر دارای 
هارمونی مناسبی نیست، اگر پلشتی در سیمای خیابان های اصلی شهر به طور عام و در 
خیابان های فرعی و محله ها به طور خاص هویداست و اگر خیابان های اصلی دائماً در معرض 
برش و تعریض و بلاتکلیفی قرارگرفته اند و ده ها اگر دیگر، تماماً به خاطر فقدان آینده پژوهی 

شهرها و عدم نظارت دقیق در مدیریت مهندسی شهرسازی است.
از سوی دیگر، نتیجه بی توجهی به نیازهای واقعی شهروندان در مسئله تأمین مسکن و 
عدم نظارت جدی و دقیق از سوی مهندسین ناظر و برخورد منفعلانه پلیس ساختمان و 
عدم همکاری دیگر نهادها با تخلفات ساخت وساز، طبیعی است که افرادی سودجو اقدام به 
ساخت وسازهای غیرقانونی نمایند و ما دائماً شاهد انحراف شدید در امر ساخت وساز باشیم 
که امروزه واحد اجرای احکام شهرداری ها مملو از احکام قلع و قمع بنا است که تماماً درروی 

میز آن ها بدون اجرا دپو شده است.
به منظور روشن شدن این انحراف در ساخت وسازهای غیرقانونی و خلاف، کافی است به 
آماری که از 7 منطقه شهرداری قم برداشت شده است نگاهی بیندازیم. امروز در منطقه یک 
شهرداری قم تعداد 944 حکم تخریب بنا وجود دارد. در منطقه دو شهرداری بیش از دو 
هزار و 500 حکم تخریب گرفته شده است. منطقه 3 شهرداری هم وضعیت بهتری ندارد و 
یک هزار و 965 خانه که به صورت غیرقانونی بناشده اند، باید تخریب شوند. در حال حاضر 
در منطقه 4 که یکی از مناطق مرفه نشین شهر هم می باشد، حدود 700 حکم تخریب بنا 
بر روی میز واحد اجرای احکام قرار دارد. منطقه 5 شهرداری با 3 هزار و 713 حکم تخریب 
بنا روبروست. منطقه 6 شهرداری بیش از 2 هزار حکم تخریب بنا دارد و بالاخره در منطقه 

7 شهرداری 348 بنایی که به صورت خلاف قانون احداث شده است، باید تخریب شود.
در کنار این احکام تخریب، شاید بیش از سه برابر نیز انحراف در ساخت وساز برخلاف 
مفاد پروانه ها و درواقع بدون پروانه صورت پذیرفته است که برای تمامی آن ها در کمیسیون 

ماده 100 شهرداری حکم ابقاء صادرشده است.
با بررسی اجمالی و مقایسه مناطق مختلف، اختلاف معنی داری بین نوع تخلفات صورت 
گرفته در مناطق محروم و مناطق برخوردار به دست می آید که باید در مجالی دیگر به آن ها 
پرداخته شود. امروز که شهردار جدید قم با کوله باری از تجربه بر سکوی مدیریتی این نهاد 
تکیه زده است، لازم است تا با همکاری سایر نهادهای دخیل در این امر تصمیمی معقول 
و منطقی و قاطع برای جلوگیری از این پدیده نامبارک اتخاذ نماید تا دیگر شاهد این مقدار 

انحراف در ساخت وسازهای خلاف قانون نباشیم.
 * عضو شورای اسلامی شهر قم

نعمت ا... عواطف رستمی *

قم  استان  دامپزشکی  مدیرکل 
تب  بیماری  از  موردی  تاکنون  گفت: 
کنگو و آنفلوآنزای مرغی در قم گزارش 

نشده است.
 محمدمهدی رفیعی در گفتگویی به 
فصل تابستان و شیوع برخی از بیماری ها در 
این فصل بخصوص بیماری تب کنگو اشاره 
کرد و گفت: این بیماری عمدتاً در فصل های 

بهار و تابستان گزارش می شود.
وی با اشاره به راه های انتقال این بیماری 
گفت:  تب کنگو از طریق گزش کنه، تماس 
با خون دام آلوده و تماس با خون فرد مبتلا 

به انسان منتقل می شود.
با بیان اینکه  مدیرکل دامپزشکی قم 
ندارد،  دام علامتی  در  کنگو  تب  بیماری 
گفت: دام مبتلا کاملاً از لحاظ ظاهری سالم 
است و شاید تنها نیم درجه تب داشته باشد 
که این مقدار هم قابل تشخیص نیست و 
در صورتی که دام مبتلا کشتار شود مصرف 
گوشت و تماس با خون چنین دامی منجر 

به مبتلا شدن به بیماری تب کنگو می شود.
وی بروز این بیماری را ناگهانی عنوان 
کرد و افزود: شروع بیماری تب کنگو شبیه 
آنفلوآنزا است و فرد در روز سوم ابتلا دچار 
خونریزی داخلی شده و با بروز شوک دچار 

مرگ می شود.
رفیعی همچنین با بیان اینکه این بیماری 

قابل درمان است و برای آن دارو وجود دارد، 
گفت: چنانچه بیماری تب کنگو به موقع 

تشخیص داده شود قابل درمان است.
گوشت مصرفی از مراکز مجاز و با 

مهر دامپزشکی تهیه شود
مدیرکل دامپزشکی استان قم به نکاتی 
برای پیشگیری از این بیماری اشاره کرد 

و گفت: مردم باید دقت داشته باشند که 
گوشت مصرفی خود را از مراکز مجاز و با 

مهر دامپزشکی دریافت کنند.
وی عنوان کرد: اگر افراد از کشتارهای 
غیر مجاز دام اطلاعاتی دارند می توانند با 
شماره 1512 تماس گرفته و آدرس مراکز 

غیر مجاز را اعلام کنند.
از خرید  بعد  را  ادامه داد: گوشت  وی 
باید 24 ساعت در یخچال نگه داشت تا 
و  گاو 5.8  گوشت  برای  که  گوشت   ph
برای گوشت گوسفند 6.2 است برسد که 
در این ph  تقریباً ویروس های گوشت از 

بین می رود.
رفیعی ادامه داد:  تا قبل از 24 ساعت اگر 
افراد می خواهند گوشت را خورد کنند باید 
از دستکش استفاده کنند و پختن گوشت 
نیز موجب از بین رفتن این بیماری می شود.

وی در پایان تأکید کرد: تاکنون در استان 
قم گزارشی مبنی بر بیماری تب کنگو و 

آنفلوآنزای پرندگان گزارش نشده است.

مدیرکل دامپزشکی استان:

موردی از بیماری تب کنگو در قم مشاهده نشده است



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,026,000یک مثقال طلا

929,410یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,130,000سکه بهار آزاد ی

9,145,000سکه امامی

4,580,000نیم سکه

2,520,000ربع  سکه

1,690,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,300,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 3۲,3۰۰,۰۰۰پژو 

SLX 405 3۲,۵۰۰,۰۰۰پژو 

ELX 43,500,000پژو پارس 

 39,۰۰۰,۰۰۰پژو پارس سال

E2 90 4۶,۰۰۰,۰۰۰تند ر 

LX 33,۰۰۰,۰۰۰رانا 

TU5 33,۵۰۰,۰۰۰رانا 

LX 3۰,۵۰۰,۰۰۰سمند 

LX EF7 3۱,۰۰۰,۰۰۰سمند 

ELX 37,۰۰۰,۰۰۰سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 ۲۱,۰۰۰,۰۰۰سایپا 111

 ۲۰,۵۰۰,۰۰۰سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX ۲4,۵۰۰,۰۰۰سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315MVM41,500,000

530MVM42,000,000

MVM X3368,000,000

MVM X3375,000,000جدیداتومات

MVM11020,500,000چهارسیلندر

یک مقام مسئول اعلام کرد:

 کاهش قیمت در پی شیوع آنفلوانزا
رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی کشور از محدود شدن صادرات مرغ 
از کشور در پی شیوع آنفلوانزا در مازندران خبر داد و گفت: شیوع این بیماری 

سبب کاهش قیمت مرغ در بازار شده است.
محمد یوسفی با بیان اینکه بیشترین صادرات مرغ کشور به عراق بوده است، اظهارداشت: 
در حال حاضر این کشور به دلیل شیوع آنفلوانزای مرغی در مازندران، واردات مرغ از ایران 

را محدود کرده است.
وی همچنین با اشاره به اینکه جمهوری آذربایجان نیز واردات مرغ را از ایران محدود ساخته 
است، افزود: شیوع آنفلوانزا در مازندران بر روی قیمت مرغ در بازار نیز تاثیر گذاشته است و 
نرخ این کالا در ماه مبارک رمضان باید بسیار بیشتر از میزان فعلی بود اما هم اکنون قیمت 

آن از یک ماه قبل هم کمتر است.
این مقام مسئول، وضعیت صنعت مرغ گوشتی کشور را نامساعد عنوان کرد و اظهارداشت: 
شیوع بیماری آنفلوانزا تنها در مرغ داری های بومی اتفاق افتاده و مرغ داری های صنعتی 

مازندران دچار این بیماری نشده اند.
وی با بیان اینکه سازمان دامپزشکی برای جلوگیری از گسترش بیماری و رسیدن آن به 
واحدهای صنعتی اقدام به معدوم سازی مرغ های چند روستا در مازندران کرد، گفت: شرق 
مازندران با این مشکل درگیر شده اما غرب این استان و همچنین دیگر استان های کشور 
مشکلی در این زمینه ندارند اما پخش عجولانه شایعاتی در این زمینه سبب اختلال در 

بازارهای صادراتی شده است.

سوءاستفاده برخی بانک ها از سپرده های مردم
مشتریان برخی بانکها از وعده هایی که با ارائه طرح های ویژه جذبشان کرده 

اما سرگردان شده اند، گله مندند.
 همواره طرح های مختلفی از سوی بانکها و موسسات اعتباری برای مشتریان و 
سپرده گذاران خود و یا برای جذب افراد جدید مطرح و اجرایی می شود که اغلب شرایط 

ویژه ای در حوزه های مختلف اعم از سود بانکی، پرداخت تسهیلات و... دارد.
 طرح های خاص که اغلب با هدف جذب منابع و سپرده و در سویی دیگر دادن امتیازی 
به مشتریان از سوی بانکها اجرایی می شود. گاهی هم به نفع آنها نیست و منفعت آن 

یکطرفه بوده و به جیب خود بانکها می رود.
 این در حالی است که در نمونه ای اخیرا مشتریان یک بانک که افراد بازنشسته هم 
بوده و در سال گذشته در طرح ویژه آن شرکت کرده بودند با خلف وعده بانک برای عمل 

به وعده و قرارداد خود مواجه شدند.
 تعدادی از این مشتریان عنوان می کنند که در اسفندماه سال گذشته بانک مربوطه 
طرحی را برای مشتریان بازنشسته خود گذاشته که طبق آن در صورت سپرده کردن 
مبلغی، سه ماه بعد به اندازه همان مبلغ به سپرده گذار وام تعلق می گرفته است. بر این 

اساس تعدادی هم منابعی را به امید دریافت وام، سپرده گذاری کردند.
 اما با اتمام دوره سه ماهه وقتی که سپرده گذاران برای دریافت وام پیش بینی شده 
در طرح این بانک به شعبه مراجعه کرده اند خبر از این تسهیلات نبوده و با پاسخ منفی 

رییس شعبه مواجهه شده اند. 
بنابر اعلام یکی از این مشتریان، رییس شعبه که در این مدت عوض شده است عنوان 
کرده که سهمیه شعبه مربوطه برای بازکردن حساب سپرده برای طرح ویژه فقط 50 
مورد بوده اما 300 سپرده باز شده است. بر این اساس بانک فعلا منابع کافی برای دادن 
تسهیلات نداشته و مشتریان می توانند منابع خود را خارج کنند. در عین حال که 

تضمینی هم برای پرداخت تسهیلات حتی در آینده به آنها داده نشده است. 
ماندن سه ماهه پول مشتریان که با وعده بانک برای دریافت تسهیلات انجام شده و در 
نهایت هیچ نتیجه ای هم به دنبال نداشت ، بیش از هر چیزی می تواند به معنای دور 
زدن مشتریان برای تامین کسری منابع، آن هم در روزهای پایانی سال باشد. موضوعی 
که بی تردید در سلب اعتماد سپرده گذاران و مشتریان بانکها بی تاثیر نبوده و خودشان 
هستند که کم کم موجب راندن آنها و سوق یافتن به سمت بانکهای مطمئن تر و شاید 

هم موسسات غیرمجاز می شوند. 

اوضاع و احوال تحصیلات رانندگان اتوبوس؛

تاثیر سواد برچگونگی رانندگی
آمارها نشان می دهد تعداد زیادی از رانندگان حمل و نقل عمومی بی سواد یا  

کم سواد هستند که این موضوع تاثیر زیادی بر سوانح رانندگی دارد. 
یکی از موضوعاتی که در چند ساله اخیر جزو عوامل موثر بر تصادفات جاده ای مطرح 
می شود، سطح تحصیلات رانندگان است. براین اساس میزان تلفات در میان رانندگانی که 
تحصیلات کمی داشتند یا بی سواد بودند بیشتر بوده و بخش زیادی از سوانح رانندگی 
به این بخش اختصاص داشته است. آمارها نشان می دهد 24 درصد فوتی های ناشی از 

تصادفات جاده ای بی سواد هستند و 22.7 درصد آنها تحصیلات ابتدایی دارند.
همچنین از میان فوت شدگان، 20 درصد تحصیلات راهنمایی، 7.5 درصد دبیرستانی، 
13 درصد زیردیپلم و 10.3 درصد دانشجو و یا بالاتر از لیسانس هستند. بنابراین 87.2 
درصد از فوتی ها را افراد دیپلم و یا زیردیپلم تشکیل می دهد که در نهایت این آمارها نقش 

عوامل انسانی در رانندگی و تصادفات جاده ای را بیشتر نشان می دهد.
در این میان سطح تحصیلات در میان رانندگان حمل و نقل عمومی به خصوص اتوبوس 
و مینی بوس اهمیت زیادی دارد؛ چراکه جان عده ای انسان دیگر هم در دست آنها است. 
اما آمارها حاکی از آن است که سطح تحصیلات در میان این قشر بسیار پایین است؛ 
بطوریکه تعداد زیادی از رانندگان حمل و نقل عمومی بی سواد یا کم سواد هستند که 
همین موضوع علاوه بر اینکه خواندن علایم و تابلوهای راهنمایی و رانندگی را دشوار یا 
حتی غیرممکن می کند بلکه آنها به دلیل نداشتن سواد کافی، استفاده ازتمام تجهیزات 

اتوبوس ها را هم ندارند.
براین اساس، در شرایطی که برای استخدام رانندگان اتوبوس در سازمان راهداری و 
حمل و نقل جاده ای تعریف شده، میزان سطح سواد، حداقل سیکل تعیین شده که این 
خود یک شروع نامناسب برای استخدام رانندگان است. ضمن آنکه در چندسال پیش 
سطح سواد برای استخدام رانندگان، ابتدایی تعریف شده بود که در چندسال اخیر این 

میزان به سیکل افزایش پیدا کرده است.
8.۱ بی سواد در میان رانندگان حمل و نقل عمومی

البته مسئولان سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای معتقدند که با افزایش سطح 
تحصیلات برای استخدام رانندگان موافق هستند اما بر سر راه این کار، مشکلاتی دارند و 
برای تغییر از مدرک پنجم دبستان به سیکل هم، با مخالفت طیف زیادی از نمایندگان 
مجلس و مسئولان استانی روبرو بودند. این در حالی است که شغل رانندگی بطور مستقیم 
با جان انسان ها سر و کار دارد و هر ساله تصادفات، جان بسیاری از انسان ها را می گیرد 
که در این میان حمل و نقل عمومی وظیفه بیشتری برای حفظ جان انسان ها دارد و باید 
عوامل بروز سانحه را به حداقل برساند. در این خصوص، جواد هدایتی با اشاره به سطح 
تحصیلات رانندگان حمل و نقل عمومی، گفت: از مجموع رانندگان حمل و نقل عمومی 

8.1 درصد بی سواد هستند و 4.5 درصد فقط سواد خواندن و نوشتن دارند.
به گفته وی از مجموع این دسته از رانندگان 22.3 درصد تاپایان ابتدایی درس خوانده اند 
و 24.4 درصد تحصیلات دیپلم دارند. مدیرکل دفتر آمار، ایمنی و ترافیک با بیان اینکه از 
این آمار 1.7 درصد تحصیلات کاردانی و 1.3 درصد تحصیلات کارشناسی دارند، افزود: 
در کل رانندگان حمل و نقل عمومی 38 نفر تحصیلات کارشناسی و 11 نفر تحصیلات 
حوزوی دارند. بنابراین آمارها نشان می دهد که سطح تحصیلات در میان قشر رانندگان 
بسیار پایین است در حالیکه این قشر مسئولیت زیادی را در قبال جان افراد دارند و حجم 
بالای مسافرت و جابجایی ها در حمل و نقل عمومی نشانگر اهمیت این بخش از حمل و 
نقل است. چراکه در بسیاری از مواقع وقتی یک اتوبوس دچار سانحه می شود، خودروهای 
دیگر را هم درگیر می کند و علاوه بر آسیب به مسافران آن، به سایر سرنشینان خودرو 

هم آسیب وارد می شود.

رکوردهای جدید بنزینی ایران؛

طرح خودکفایی بنزین متوقف شد

دبیر کانون انجمن های صنایع غذایی؛

 سه کارخانه ایرانی مجوز صادرات لبنیات به روسیه را گرفتند

سازمان بین المللی کار اعلام کرد:
ظهور بازارهای جدید کار در جهان

آمارهای وزارت نفت در حالی از جهش جدید مصرف بنزین در سه ماهه نخست 
امسال حکایت دارد که با تاخیر در احداث طرح های جدید افزایش تولید بنزین 

در پالایشگاه ها، فعلا امکان خودکفایی از واردات وجود ندارد.
 با وجود اعمال سیاست های مختلف قیمتی و غیر قیمتی از سوی دولت تدبیر و امید 
همچون ابطال بیش از 6 میلیون قطعه کارت هوشمند سوخت، افزایش قیمت بنزین برای 
دومین سال متوالی و مخالفت با تخصیص سهمیه های ویژه بنزین، اما متوسط مصرف بنزین 
ایران به جای کاهش در سه ماهه نخست سال جاری با افزایش بیش از چهار درصدی همراه 

شده است.
آمارهای منتشر شده توسط شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی حاکی از آن 
است که در سه ماهه نخست سال جاری متوسط مصرف بنزین ایران با رشدی بیش از 4.2 

درصدی تا مرز 72 میلیون لیتر در روز افزایش یافته است.
 بر این اساس در حالی متوسط مصرف بنزین در سه ماهه نخست سال گذشته حدود 
69.4 میلیون لیتر در روز بوده که در بهار سال جاری متوسط مصرف این فرآورده استراتژیک 

نفتی به حدود 72 میلیون لیتر در روز افزایش یافته است.
 رمزگشایی از جعبه سیاه سونامی جدید بنزینی در ایران نشان می دهد که با وجود 
آزادسازی قیمت ها به لیتری 1000 و 1200 تومان اما تعیین ضرب العجل برای مصرف 
سهمیه های بنزین 700 تومانی از سوی دولت تا پایان شهریور ماه سال جاری موج جدید 

افزایش مصرف این محصول پرطرفدار پالایشگاه های نفت را کلید زده است. 
به عبارت دیگر در حالی در سه ماهه نخست سال جاری مصرف گازوئیل، نفت سفید، نفت 
کوره و گاز مایع متاثر از افزایش تولید و عرضه گاز به مشترکان صنعتی و نیروگاهی با کاهش 

و سقوط مصرف روبرو بوده اما مصرف بنزین رکوردهای جدیدی را به ثبت رسانده است.
 هیات دولت مصوبه ای را اواسط خرداد ماه سال جاری به شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی ابلاغ کرده است که مطابق با این مصوبه پر سر و صدای بنزینی باید مردم 
حداکثر تا پایان شهریور ماه سهمیه بنزین 700 تومانی ذخیره سازی شده در کارت های 

هوشمند سوخت را مصرف کنند. 
در همین حال همزمان با ابلاغ این مصوبه، سید ناصر سجادی مدیرعامل شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی با اشاره به ذخیره بالای بنزین 700 تومانی موجود در کارت های 
سوخت گفته بود: براساس آخرین آمار در روز یکم خرداد ماه دو میلیارد و یکصد میلیون 
لیتر بنزین 700 تومانی در کارت سوخت خودروهای سواری شخصی و موتوسیکلت ها 
وجود داشته است که هموطنان فرصت دارند تا پایان شهریور ماه امسال از آن بهره مند 

شوند.
 از این رو مردم برای آنکه بتوانند از حداکثر سهمیه ذخیره شده بنزین 700 تومانی خود 
تا پایان شهریور ماه استفاده کنند باید به طور متوسط روزانه 17.5 تا 18 میلیون لیتر بنزین 

700 تومان خریداری و مصرف کنند.
 فرش قرمز برای بنزین های وارداتی 

به گزارش مهر، هم اکنون پیشرفت اجرایی مهمترین طرح های افزایش ظرفیت تولید 
بنزین ایران از پیشرفت لاک پشتی برخوردار هستند به طوری که طرح توسعه، بهینه سازی 
و بنزین سازی پالایشگاه های نفت آبادان، اصفهان و بندرعباس و طرح احداث پالایشگاه 

ستاره خلیج فارس با تاخیری بیش از دو سال هنوز در مدار بهره برداری قرار نگرفته اند.
 سال گذشته حجم واردات بنزین ایران به استناد گزارش های ارائه شده از سوی مسئولان 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی به طور متوسط روزانه 4.5 تا 5 میلیون لیتر 
بوده است و پیش بینی می شد با بهره برداری از طرح های جدید بنزین سازی، پالایشگاهی 
و اعمال سیاست های متعدد قیمتی و غیر قیمتی همچون آزادسازی قیمت ها و ابطال 
کارت های سوخت در سال جاری با توقف واردات جشن خودکفایی از واردات بنزین برگزار 

شود.
 این در حالی است که به نظر می رسد در سال جاری نمی توان به طور کامل بر روی 
افزایش ظرفیت تولید بنزین با بهره برداری از طرح های جدید پالایشگاهی حساب کرد و از 
طرف دیگر با اجرای سیاست های ضرب العجلی و شتاب زده عملا دولت تدبیر و امید اقدامی 

به منظور فرهنگ سازی به منظور مدیریت در مصرف بنزین انجام نمی دهد. 
هم اکنون از یک سو با تعیین ضرب الجل برای مصرف بنزین های 700 تومانی برای اتمام 
سهمیه موجود در کارت ها از یک سو بنزین و تعیین سهمیه 300 تا 500 لیتری برای بنزین 
1000 تومانی از سوی دیگر مردم از تمامی تاکتیک های مرسوم برای مصرف سهمیه ها 

استفاده می کنند و عملا امکان مدیریت مصرف وجود ندارد. 
با ادامه این سیاست ها حتی در صورت عرضه تک نرخی بنزین از نیمه دوم سال جاری 
با قیمت 1000 و 1200 تومان برای بنزین معمولی و بنزین سوپر به نظر می رسد متوسط 
مصرف این فرآورده نفتی نه تنها کاهش نیابد بلکه با القای فرهنگ »مصرف کنید در غیر 
این صورت می سوزد« خودروسواران کماکان نسبت به مصرف و اتلاف سهمیه های بنزین 

خود اقدام کنند.
 در این بین وضعیت قیمت گذاری سی. ان. جی هم در هاله ای از ابهام قرار دارد و دولت 
تنها برای کاهش 100 تومانی قیمت این حامل انرژی به صورت موقت و تا شهریور ماه سال 
جاری موافقت کرده است و سیاست های قیمت گذاری سی. ان. جی برای نیمه دوم سال 

جاری در هاله از ابهام قرار دارد. 

دبیر کانون انجمن های صنایع غذایی از تایید سه 
کارخانه لبنیات ایرانی توسط اداره دامپزشکی روسیه 
برای صادرات محصولات لبنی به این کشور خبر داد و 
گفت: در صورتی که ایران بتواند تامین کننده مناسب 
محصولات  جایگزین  می تواند  باشد  سخت  پنیر 

اروپایی در روسیه شود.
کاوه زرگران، با بیان به اینکه سه کارخانه لبنی تایید شده 
می توانند به زودی مجوز لازم را از اداره دامپزشکی روسیه 
دریافت و آن را به گمرک ابلاغ کنند، اظهار کرد: پیش از این 
تمام محصولاتی که پتانسیل صادرات به روسیه داشته اند را 
آزموده ایم اما در حوزه لبنیات، گوشت، مرغ و دام صادراتی 

صورت نگرفته است.
وی با تاکید بر سخت گیرانه بودن قوانین دولت روسیه 
برای واردات مواد غذایی گفت: در گذشته نواقصی وجود 

باید مراحل مختلفی برای صادرات محصولات  داشت و 
غذایی طی می شد که این مسائل در حال حاضر در دولت 

جدید بررسی و حل می شوند.
دبیر کانون انجمن های صنایع غذایی با اشاره به اینکه هنوز 
مجوز صادرات گوشت و مرغ به روسیه نهایی نشده است، 
اظهار کرد: تاکنون 18 شرکت فعال در حوزه آبزی پروری 
با ضمانت سازمان شیلات توانسته اند محصولات خود را به 

روسیه صادر کنند.
ایران در یک قدمی تصاحب بازار بکر روسیه

زرگران با اشاره به اینکه در سال 2014 روسیه حدود سه 
میلیارد و 400 میلیون دلار لبنیات وارد کرده است، گفت: 
یک میلیارد و 500 میلیون دلار از این واردات مربوط به 
پنیر بوده است، لذا در روسیه بازار بسیار بزرگی برای لبنیات 
وجود دارد که با توجه به پتانسیل و مازاد تولید بر مصرف 

در کشور، می توانیم در صورت حمایت، بازار بکر روسیه را 
به دست آوریم.

وی در مورد مطالبات صادرکنندگان با توجه به مشکلات 
انتقال پول در روسیه اظهار کرد: بر اساس آخرین جلسه ای 
با یکی از بانک های روسیه که سهامدار ایرانی دارد، تمهیداتی 
در نظر گرفته شد تا صادرکنندگان بتوانند پول خود را به نرخ 

روز در داخل کشور دریافت کنند.
به گفته دبیر کانون انجمن های صنایع غذایی نامطمئن 

بودن نرخ روبل نسبت به دلار، آفت تجارت روسیه است.
زرگران در مورد حجم صادرات کنونی مواد غذایی به روسیه 
با اشاره به اینکه حجم صادرات کنونی چشمگیر نیست، اظهار 
کرد: بازار روسیه بسیار مناسب است و شرکت های ایرانی 
می توانند حضور گسترده ای در عرصه های مختلف از جمله 

محصولات لبنی و شیلاتی داشته باشند.

سازمان جهانی کار با تاکید بر اینکه اشتغال در 
بازارهای غیررسمی در بسیاری از کشورهای جهان 
وجود دارد، اعلام کرد: تمایل به پنهان کردن فعالیت 

اقتصادی رو به افزایش است. 
سازمان بین المللی کار در تازه ترین گزارش خود درباره 
اقتصادهای غیررسمی در کشورهای مختلف جهان اعلام 
کرد: هم اکنون بیش از نیمی از نیروی کار جهان و همچنین 
90 درصد شرکت های کوچک و متوسط در کشورهای در 

حال توسعه، در اقتصادهای غیررسمی فعالیت دارند.
در نتیجه میلیون ها نفر از کارگران و واحدهای اقتصادی 
در سراسر جهان از شرایط کاری نامناسب و فقدان حقوق 
کار رنج می برند. اشتغال با کیفیت پایین، حمایت اجتماعی 
ناکافی دولت ها و بهره وری پایین؛ برخی از موانعی است 
که کارگران گرفتار در اقتصادهای غیررسمی با آن مواجه 
هستند. ترویج مشاغل مناسب و معقول و ایجاد موسسات 
جدید؛ راهکارهای جدیدی است که برای خروج شاغلان 
در اقتصادهای غیررسمی و حرکت به سمت اقتصاد رسمی 

توصیه می شود. اعمال سیاست های ضد فقر در برزیل در 
طول یک دهه گذشته، نمونه ای از حرکت سریع به سمت 
اقتصادهای رسمی است که تسهیلاتی را فراهم می کند 
تا کارگران بتوانند آسانتر فعالیت های رسمی اقتصادی 
داشته باشند. همچنین برنامه های اشتغال زایی موثری 
نیز در آفریقای جنوبی انجام شده و این سیاست ها توانسته 
در طول بحران مالی اخیر جهانی به تقویت بازارهای کار 
این منطقه کمک کند. پرداخت وام های کوچک از جمله 
اقدامات موثری است که توسط کشورها می تواند به منظور 

توسعه اشتغال در اقتصاد رسمی موثر باشد.
بر پایه این گزارش، به منظور حرکت از اقتصاد غیررسمی 
به رسمی، فعالیت هایی در برخی کشورها از جمله فیلیپین 
توسط سازمان جهانی کار صورت گرفته که به مقوله هایی 
مانند تضمین حداقل دستمزد، حمایت های اجتماعی و 

ایمنی و بهداشت توجه دارد.
قطعا یکی از تاثیرات مثبت برای کارگران در گذار از 
اقتصادهای غیررسمی به فعالیت در اقتصاد رسمی؛ دسترسی 

به حمایت های اجتماعی است. انجمن خوداشتغالی زنان در 
کشور هند توانسته ابتکارهایی را به منظور سازماندهی و 
توانمندسازی زنان فقیر داشته باشد. از این مدل، طرح های 
دیگری نیز در بخش هایی از آسیا، آفریقای جنوبی و ترکیه 
انجام شده است. نتایج یک بررسی در مناطق مختلف جهان 
نشان می دهد که هم اکنون در آمریکای لاتین و منطقه 
کارائیب سهم اشتغال رسمی در فعالیت های غیر کشاورزی 
از 39.8 درصد در اروگوئه تا75.1 درصد در بولیوی متغیر 
است. در بسیاری از کشورهای آفریقایی، اشتغال غیررسمی 
در بخش های غیرکشاورزی بیش از 50 درصد است و به 
صورت میانگین از 76.2 درصد در تانزانیا تا 81.8 درصد در 
مالی متفاوت است. در شمال آفریقا و شرق میانه، اشتغال 
غیررسمی 30 تا 70 درصد کل بازار کار را تشکیل می دهد. 
همچنین در جنوب و شرق آسیا تعداد زیادی از کارگران در 
اقتصاد غیررسمی فعالیت دارند. این میزان در تایلند 42.3 

درصد است و در هندوستان به 83.6 درصد می رسد.
به صورت کلی، هم اکنون نزدیک به یک سوم از کل 
اقتصادهای  در  جهان،  سراسر  کشاورزی  غیر  اشتغال 
غیررسمی بوده و سهم زنان در اشتغال غیررسمی بالاتر از 

مردان در بسیاری از کشورها است.

ناتوانی دولت ها در ایجاد شغل برای جوانان و دلسرد شدن 
از یافتن یک موقعیت شغلی مناسب در سال های اخیر باعث 
انفجار دستفروشی در بازار کار ایران شده ؛ آنها را وادار کرده تا 

برای فرار از بیکاری فکری کنند. 
یکی از پدیده های عجیب در بازار کار ایران که در طول یک دهه 
اخیر رواج بیشتری یافته و خود را نشان می دهد، دستفروشی است. 
فقط کافی است از منزل خارج شویم تا در معابر شهر، خطوط مترو، 
در اتوبوس های درونشهری، بر سر چهارراه ها و بسیاری اماکن دیگر با 

دستفروشان برخورد کنیم.
آنها برای گذران زندگی خود اجناسی را در دست دارند و از مردم 
می خواهند تا از آنها خرید کنند. کارشناسان عقیده دارند وجود هزاران 
دستفروش در معابر و بازارها نشان می دهد که تنگناهای اقتصادی 
فراوانی در زندگی مردم وجود دارد و این مسئله باعث می شود تا 

برخی از آنها برای امرار معاش به دستفروشی رو بیاروند.
دستفروشان مرتبا اجناس خود را تبلیغ می کنند و با تاکید بر 
فروش به قیمت پایین، شما را ترغیب می کنند تا از آنها خرید کنید. 
آنها حتی تخفیف هم می دهند تا بتوانند در پایان کار روزانه فروش 
خود را تکمیل کرده باشند و دوباره مجبور نباشند اجناس شان را به 
خانه برگردانند. در واقع باید گفت دستفروشان افرادی هستند که 

محل کار خود را به خیابان آورده و در حال امرار معاش هستند.
هر چند دستفروشان و فروشندگان دوره گرد اغلب انسان های 
شریفی هستند که برای کسب درآمد و امرار معاش به این کار دست 
می زنند اما واقعیت این است که رشد این پدیده در بازار کار ایران 
نشان دهنده شدت کسری معیشتی برخی خانوارها و ناتوانی در تامین 
مخارج زندگی است و دستفروشی روی خوش اقتصاد محسوب نمی 

شود.
دستفروشی؛ چهره زشت بازار کار

قالب  در  را  بدترین چهره های خود  از  یکی  کار  بازار  واقع  در 
دستفروشی نشان می دهد که طی آن افرادی مجبور می شوند برای 
کسب درآمد به اندک سودهایی که ممکن است دستفروشی برای 
آنها به همراه داشته باشد، دلخوش باشند. البته ممکن است برخی 
دستفروشان نیز سودهای خوبی از فروش به دست بیاورند که این 

گزارش قصد ندارد به آنها بپردازد.
به صورت کلی، پدیده دستفروشی یک مسئله چند وجهی است که 
از جوانب گوناگونی می توان به بررسی آن پرداخت. بحث استفاده از 
کودکان و در واقع سوء استفاده از بچه ها در قالب دستفروشی یک 
مسئله است که می توان آن را مورد بررسی قرار داد. گسترده شدن 
چتر اقتصاد غیررسمی و واسطه گری در اقتصاد ایران، توسعه فعالیت 
های غیرمولد و همچنین تکدی گری در قالب دستفروشی؛ موضوعاتی 
است که در رابطه با فعالیت دستفروشی می تواند مورد بررسی و 

تحلیل قرار گیرد.
هدف این گزارش این نیست که بگوید تنها در ایران است که 
دستفروشی می شود و هیچ یک از اقتصادهای دیگر دنیا اینگونه 
نیستند بلکه تاکید طرح این سئوال است که آیا افزایش پدیده 
دستفروشی در ایران نشان دهنده از بین رفتن مکانیزم های بازار کار در 

امکان دسترسی همگان به اشتغال مناسب نیست؟
کارشناسان بازار کار می گویند دستفروشی جوانان و رواج این 

پدیده زشت در بازار کار ایران نشان دهنده اوج ناامیدی و دلسرد شدن 
اغلب کارجویان برای دستیابی به فرصت های شغلی است. امروز اغلب 
جوانان دستفروش در پاسخ به این سئوال که چرا تلاشی برای یافتن 
یک شغل معقول نکرده و یا نمی کنند؛ این است که قبل از دستفروشی 
برای ورود به بازار کار غیررسمی تلاش کرده اند اما نتوانسته اند شغلی 

بیابند و حالا مجبورند برای امرار معاش دستفرشی کنند.
چرا دستفروش می شویم؟ 

حمید حاج اسماعیلی با بیان اینکه یکی از علت های گسترش بی 
سابقه دستفروشی در بازار کار ایران در سال های اخیر نابسامانی بازار 
کار است، گفت: هرچقدر بازار کار رسمی کشور تحت فشار قرار دارد، 
بازار غیررسمی و واسطه گری در ایران رونق دارد و افراد از فعالیت در 

این بخش ها سود می برند.
توسعه  دلایل  از  یکی  اظهارداشت:  کار  بازار  کارشناس  این 
دستفروشی در ایران را البته باید اشکالات سیستم توزیع دانست، 
چرا که دستفروشان معمولا کالاها و اجناس را با قیمت مناسب تری 
نسبت به بازار رسمی به دست مردم می رسانند و این مسئله باعث 

گرایش مردم به آنها و در نتیجه سودآور شدن دستفروشی شده است.
حاج اسماعیلی ادامه داد: متاسفانه بی برنامگی دولت ها در حل 
معضلات بازار کار باعث شده تا بخشی از جویندگان کار کشور ناگزیر 
به سمت دستفروشی گرایش پیدا کنند و در واقع فضای اقتصادی 

کشور، رواج پدیده دستفروشی را مهیا می کند.
وی تاکید کرد: رشد قارچ گونه دستفروشی در کشور امروز در بستر 
نابسامانی بازار کار رسمی فراهم شده و دولت باید حتما برای هدایت 
کارجویان به سمت بازارهای کار رسمی کشور برنامه ریزی داشته 
باشد. سئوال این است که چرا بازار کار غیررسمی کشور این قدر 

توسعه پیدا کرده است؟
این کارشناس بازار کار افزود: هرچند ممکن است دستفروشی برای 
افراد درآمدهایی را نیز به همراه داشته باشد اما در واقع به دلیل نبود 
هیچ گونه حمایت اجتماعی، باید دستفروشان را جزو افراد بیکار و فاقد 

شغل تلقی کرد.
دستفروشان هم بیکار هستند

به عقیده حاج اسماعیلی، دولت می تواند با ایجاد بازارچه هایی تحت 

نظارت، دستفروشی را سر و سامان بدهد و حداقل تلاشی شود برای 
هدایت فعالیت های غیررسمی اقتصاد به سمت بازار کار رسمی. در 
این شرایط می توان امیدوار بود که افراد شناسنامه کاری بگیرند  و 

حمایت هایی از آنها به عمل آید.
وی خاطرنشان کرد: هرچقدر ما در جامعه دستفروشان بیشتری را 
ببینیم، به این معنا است که بنگاه ها در حال نابودی هستند. البته نه 
به این معنا که دستفروشان در حال نابودی اقتصاد هستند، بلکه هدف 
این است که تاکید شود فضای اقتصادی کشور به شدت به سمت 
دلالی، واسطه گری، استفاده از رانت و مسائلی از این دست پیش 

رفته و دستفروشی نیز حاصل شکل گیری همین نوع اقتصاد است.
این کارشناس بازار کار با بیان اینکه اغلب جوانان تحصیل کرده به 
امید دستیابی به مشاغل استخدامی و دولتی تلاش می کنند، گفت: 
حال که دولت نمی تواند توسعه یابد و ایجاد شغل کند، دستکم بخش 
خصوصی و تعاونی را رونق دهد و شرایط به نحوی پیش برود که این 
دو بخش بتوانند فعالیت های اقتصادی کشور را به دست بگیرند و 

ایجاد شغل شود.

بیکاران آستین بالا زدند؛

انفجار دستفروشی در بازار کار
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رئیس هیئت شنا، شیرجه و واترپولوی استان قم :
شناگران قمی فضای استاندارد برای تمرین ندارند

 رئیس هیئت شنا، شیرجه و واترپولوی استان قم گفت: شناگران قمی از نبود 
فضای استاندارد تمرینی رنج می برند و در چنین شرایطی، رشد حوزه قهرمانی 

شنا در قم بسیار دشوار است.
مس��عود حسین جمال اظهار داش��ت: رشته شنا در بخش قهرمانی در قم در وضعیت 
مطلوبی قرار ندارد که علت این مسئله وضعیت امکانات و زیرساخت های توسعه رشته شنا 
در قم است. وی افزود: شنای قم در بخش فیزیکی و ساختاری مشکلات فراوانی دارد گرچه 
از نظر ورزشکار، مربی و نیروی انسانی در رده های سنی مختلف نسبت به سایر استان ها 
وضعیت قابل قبولی دارد اما آن چه وضعیت شنای قم را در شرایط نامطلوبی قرار داده، 

کمبود فضای تمرینی تخصصی برای ورزشکاران رشته شنا است.
رئیس هیئت ش��نا، شیرجه و واترپولوی استان قم گفت: بانوان شناگر قمی در استخر 
نرگس مش��غول به فعالیت هستند اما وضعیت شناگران مرد ما از نظر شرایط تمرینی 
مناسب نیست و در حال حاضر مردان شناگر قم دارای 3 سانس تمرینی در استخر حجاب 
هستند که برای توسعه قهرمانی شنا بسیار محدود است. جمال بیان داشت: در گذشته 
استخر جهان پهلوان تختی و پس از آن استخر شهدای هفتم تیر، پایگاه قهرمانی شنای 
قم بود که با تعطیلی هر 2 استخر، شناگران قمی برای تمرین با مشکل مواجه شدند و 
نوعی پراکندگی شناگران را در استخرهای مختلف شاهد بودیم. وی عنوان کرد: استان 
قم با وجود همه این مشکلات در جمع 16 استان برتر شنای کشور است اما اگر پایگاه 
اختصاصی ش��نا برای ورزش قهرمانی ایجاد ش��ود یا به نوعی در اختیار هیئت شنا قرار 
بگیرد، جهشی قابل توجه در جایگاه شنای قم در رنکینگ فدراسیون شنا رخ می دهد. 
رئیس هیئت شنا، شیرجه و واترپولوی استان قم تصریح کرد: نکته قابل توجه این است 
که بسیاری از استان های دارای رنکینگ پایین تر از قم، شرایط سخت افزاری بهتری از ما 

دارند اما مشکلات کمرشکن شنا در قم مانع از رشد رشته شنا شده است.
جمال افزود: برگزاری دوره های آموزشی و کلاس های مربیگری برای علاقمندان به شنا 
در قم در دستور کار هیئت شنای قم قرار گرفته است و در سال 94 نیز شناگران قمی به 
مسابقات شنای قهرمانی کشور در بازه های مختلف سنی اعزام می شوند و مسابقات داخل 

استان نیز در دو بخش مردان و زنان برگزار می شود.

مدافع ملی پوش صبای قم:
صبا برای صدور رضایت نامه ام

 ۶۰۰ میلیون تومان درخواست کرده است

 مدافع ملی پوش تیم فوتبال صبای قم گفت: صبا برای صدور رضایت نامه ام ۶۰۰ 
میلیون تومان درخواست کرده و همین امر جدایی ام از صبا و پیوستن به تیم های 

دیگر را دشوار کرده است.
روزبه چشمی اظهار داشت: هنوز یک فصل دیگر از قراردادم با باشگاه صبا باقی مانده و 
صبا هم اعلام کرده که برای فصل آینده به من احتیاج دارد اما در عین حال 4 پیشنهاد 
ج��دی از تیم های لیگ برتری دریافت ک��رده ام.  وی افزود: با توجه به اینکه بازیکن آزاد 
نیستم، هر باشگاهی که من را می خواهد باید به طور قانونی با باشگاه صبا مذاکره کند که 
البته در این زمینه مذاکراتی انجام شده است اما مبلغ بالای رضایت نامه ای که باشگاه صبا 
طلب کرده، مانعی بر سر انتقال من است.  مدافع ملی پوش تیم فوتبال صبای قم گفت: 
صبا برای صدور رضایت نامه ام 600 میلیون تومان درخواست کرده البته مذاکرات برای 
انتقال من به چند تیم از جمله ذوب آهن که 2 بار هم به باشگاه صبا درخواست داده ادامه 
دارد و باید ببینیم در آینده چه اتفاقی رخ می دهد.  چشمی بیان کرد: درباره تعیین تکلیف 
وضعیت صبا کماکان منتظریم تا ببینیم باشگاه به چه کسی واگذار می شود و این واگذاری 
در ادامه حضور من و تعداد زیادی از بازیکنان صبا در این تیم اثر مستقیم دارد اما هنوز 
اتفاقی نیفتاده اس��ت.  وی عنوان کرد: واقعیت این است که صبا در حال از دست دادن 
فرصت آماده سازی خود است و هر روزی که از دست بدهیم لطمه آن را در طول فصل 
می بینیم و این شرایط برای تیمی که می خواهد در فصل جدید تیمی مدعی و قدرتمند 
باشد مناسب نیست.  مدافع ملی پوش تیم فوتبال صبای قم تصریح کرد: بازیکنانی که 
قرارداد دارند به دنبال دریافت مطالبات و آغاز تمرینات هستند و نفراتی که قرارداد ندارند 
و صبا برای تمدید قراردادشان پیش قدم شده هم منتظر هستند تا ببیند وضعیت تیم چه 

می شود و این، نوعی بلاتکلیفی برای بازیکنان صبا ایجاد کرده است.

آیندهوون یا آلکمار؛

 جهانبخش به کدام تیم می رود؟

پایگاه اینترنتی hitc به بررسی وضعیت کنونی علیرضا جهانبخش و تیم هایی 
که خواهان جذب او هستند، پرداخت.

 علیرضا جهانبخش که فصل گذشته در باشگاه نایمخن هلند نمایش درخور توجهی از 
خود ارائه کرد، مورد توجه چند باشگاه اروپایی قرار گرفته است. باشگاه برایتون که در دسته 
اول فوتبال انگلیس حضور دارد، پیشنهاد خود را به باشگاه نایمخن فرستاد اما علیرضا پس 

از مشورت با کارلوس  کی روش، سرمربی تیم ملی فوتبال ایران این پیشنهاد را رد کرد.
جهانبخش اکنون با پیشنهاد سه باشگاه روبه روست: نوریچ از لیگ برتر انگلیس، سلتیک 
گلاسگو از لیگ برتر اسکاتلند و آیندهوون از لیگ فوتبال هلند. البته در خبرها گفته شده 
است که باشگاه آلکمار از هلند نیز خواهان امضای قرارداد با بازیکن 21 ساله تیم ملی 

فوتبال ایران است.
پایگاه اینترنتی hitc درباره جهانبخش نوشت: »بر اساس اعلام SoccerNews، علیرضا 
جهانبخش پس از ابراز علاقه باشگاه آیندهوون هلند به او دوست دارد به این تیم برود. 
این بازیکن 21 ساله که در طول فصل پیش و در 31 بازی برای نایمخن موفق شد 13 
گل به ثمر برساند، به نظر می رسید هفته گذشته راهی برایتون در لیگ دسته اول فوتبال 
انگلیس خواهد شد. سران باشگاه هم با مبلغ انتقال جهانبخش موافق بودند اما در هر حال 
این بازیکن جوان راضی به این انتقال نشد. بر اساس خبرهای منتشر شده در رسانه های 
هلند، علیرضا منتظر انتقال به آیندهوون است و دوست دارد باز هم در لیگ فوتبال هلند 

باقی بماند.
این مساله بدان معنا خواهد بود که قضیه انتقال علیرضا جهانبخش به دو تیم دیگر در 
فوتبال انگلیس نیز منتفی است. باشگاه های سلتیک اسکاتلند و نوریچ نیز برای امضای 

قرارداد با او ابراز تمایل کرده بودند.
سلتیک گلاسگو مدت هاست جهانبخش را زیر نظر دارد و می خواهد او را به گلاسگو ببرد 
و نوریچ هم که امسال به لیگ برتر انگلیس رسیده است، برای امضای قرارداد با این بازیکن 
کناری ابراز علاقه کرده بود. با توجه به این که جهانبخش پیشنهاد برایتون را رد کرده است 
و با اعلام این که دوست دارد در فوتبال هلند باقی بماند، به نظر می رسد آیندهوون بتواند 

بالاتر از سلتیک و نوریچ قرار گرفته و در نهایت با جهانبخش قرارداد ببندد.« 

عصبانیت اوساسونا به تکیه بیش از حد 
انصاری فرد به نکونام

باشگاه اوساسونا به خاطر تکیه بیش از حد کریم انصاری فرد به جواد نکونام از 
دست او عصبانی شده بود.

 کریم انصاری فرد که تابستان سال گذشته راهی اوساسونا شد تا در کنار جواد نکونام، دو 
بازیکن ایرانی حاضر در لیگ دسته دوم فوتبال اسپانیا باشد، هرگز دوران موفقی را سپری 
نکرد و تنها 16 بازی برای این تیم انجام داد و هیچ گلی هم به ثمر نرساند. در حالی که 
یک سال از قرارداد مهاجم پیشین تیم های پرسپولیس و تراکتورسازی تبریز باقی مانده 
است، به نظر نمی رسد سران باشگاه اوساسونا علاقه ای به نگه داشتن این مهاجم ایرانی 

داشته باشند.
 سایت svenskafans به بررسی شرایط کنونی اوساسونا پرداخته و بازیکنان این تیم 
را مورد بررسی قرار داده است. این سایت در مورد انصاری فرد نوشت: »کریم انصاری فرد 
فصل موفقی را در اوساسونا سپری نکرد. به همین دلیل او در حال حاضر در ایران به سر 
می برد و به هیچ وجه در ایالت پامپلونا آفتابی نمی شود. او در دوران حضورش در اسپانیا، 
زبان این کشور را هم یاد نگرفت و در بیشتر اوقات به جواد نکونام وابسته بود؛ مساله ای که 
سران باشگاه اوساسونا را عصبانی کرد. به همین دلیل هم آنها می خواهند به این بازیکن 
ایرانی اجازه دهند باشگاه شان را ترک کند. باشگاه پرتغالی ویتوریا ستوبال نیز برای جذب 
انصاری فرد ابراز تمایل کرده است و این موضوع شانسی برای انصاری فرد است که با وجود 

باقی ماندن یک سال از قراردادش، راهی این تیم در لیگ برتر پرتغال شود.« 
س��ایت svenskafans در ادامه به بررسی وضعیت جواد نکونام پرداخت. این سایت 
در مورد کاپیتان پیش��ین تیم ملی فوتبال ایران نوشت: »جواد نکونام پس از پایان جام 
ملت های آسیا در سال 2015 اعلام کرد برنامه اش برای ادامه حضور در تیم ملی فوتبال 
ایران تغییر کرده است. رسانه های ایرانی اعلام کردند کارلوس کی روش، سرمربی پرتغالی 
تیم ملی ایران از نکونام خواسته تا به حضورش در تیم ملی ادامه دهد. تعهدات این بازیکن 
34 س��اله به تیم ملی کش��ورش اجازه نمی دهد او در تیم باشگاهی اش به فعالیت خود 

ادامه دهد.«

بیست و ششمین دوره لیگ جهانی؛

دعوت روسیه از ایران
 برای برپایی اردوی مشترک

فدراس�یون والیبال روسیه ضمن عرض تبریک پیروزی های درخشان ایران 
در لیگ جهانی۲۰۱۵، از تیم ملی والیبال کشورمان جهت برگزاری چند دیدار 

دوستانه و اردوی مشترک دعوت کرد.
 فدراسیون والیبال روسیه با ارسال نامه ای موفقیت ها و پیروزی های تیم ملی والیبال ایران 
را در لیگ جهانی 2015 والیبال تبریک گفت و از این تیم برای برگزاری اردوی تمرینی و 

چند دیدار دوستانه از 25 لغایت 28 سپتامبر به طور رسمی دعوت کرد.
بر این اساس ملی پوشان کشورمان بعد از جام واگنر لهستان راهی روسیه می شوند تا 

اردوی مشترک خود را با این تیم برگزار کنند

سرانجام دیدار با سامورایی ها قطعی شد

تیم ملی ایران 1۹ مهر در ورزشگاه آزادی به 
مصاف ژاپن می رود

تیم های ملی ایران و ژاپن ۱9 مهرماه امس�ال در ورزش�گاه آزادی در دیداری 
تدارکاتی به مصاف هم می روند.

تیم های ملی ایران و ژاپن 19 مهرماه امسال در ورزشگاه آزادی در دیداری تدارکاتی به 
مصاف هم می روند.

این دیدار قرار بود در تاریخ 21 مهر برگزار شود که به خاطر شرایطی که ژاپنی ها پس 
از دیدار با سوریه در تاریخ 16 مهر داشتند این مسابقه دو روز زودتر برگزار خواهد شد.

به این ترتیب تیم ملی ژاپن پس از دیدار با سوریه که در عمان برگزار می شود بلافاصله 
راهی تهران خواهد شد تا در تاریخ 19 مهر در مقابل دیدگان تماشاگران ایرانی در ورزشگاه 

آزادی به مصاف تیم ملی ایران برود.
جالب اینکه در تاریخ 16 مهر و همزمان با دیدار ژاپن و سوریه در عمان، این  کشور از 
هفته پنجم رقابت های مقدماتی جام جهانی 2018 روسیه میزبان تیم ملی ایران خواهد 
بود تا عمانی ها عملاً در یک روز از دو رقابت حساس در مقدماتی جام جهانی 2018 روسیه 

در قاره آسیا میزبانی کنند.

نگاهی به وضعیت به ورزش بانوان در قم؛

ترقی ورزش بانوان نیازمند تقویت امکانات

گزارش/  فریبا خسروی

بی تردید تا قبل از انقلاب ورزش بانوان شاید به طور جدی 
مورد توجه نبود و تا چند سالی بعد انقلاب هم فراگیر نشده 
بود، رفته رفته دوباره ورزش این قشر مورد توجه قرار گرفت 
هرچند که تا حرفه ای شدن و اوج گرفتن فاصله زیادی داشت 
و تنها علت آن نیز عدم تمایل باشگاه ها برای سرمایه گذاری 
در ورزش بانوان بود.همین امر موجب شد که ورزشکاران زن 
در داخل ایران به ندرت دیده شوند. به مرور زمان با مشاهده 
از  را  انتظارها  زنان در قهرمانی های آسیایی  همین معدود 

حضور زنان در ورزشگاه ها بطور قابل ملاحظه ای بالا رفت.
 با افزایش رغبت بانوان به حضور در محیط های ورزشی، زمینه 
حضور آنان در عرصه های بین المللی و کسب مقام های بالای قهرمانی و 
مدال در برخی از رشته های مخصوص زنان را فراهم کرد و خانواده های 
بی رغبت به حضور در کلاس های ورزشی ساعت ها در صف ثبت نام 
فرزندانشان برای کلاس های ورزشی می ایستادند و به ورزش فراتر از 

جنبه سرگرمی  نگریستند. 
امروزه در استان قم ورزش زنان به عنوان یکی از ضروریات زندگی به 
شمار می آید و بانوان قمی آن را با قدر و منزلت انسانی زن و خصوصیات 
جسمی روحی خویش متناسب کرده و با ترویج در رشته های مختلف 
ورزشی زمینه  حضور پررنگ تر زنان را در سطح جامعه فراهم می کنند.

 نقش ورزش در سلامتی و شادابی جامعه زنان 
با نگاهی مختصر به زنانی که ورزش را در لیست برنامه های خود 
جای می دهند و مابقی زنان، متوجه می شویم کسانی که از نظر 
جسمانی فعال هستند روحیه شادتر و انرژی بیشتری دارند. ورزش 
مهم ترین عامل رسیدن به سلامت روحی و جسمی در همه ادوار 
زندگی است تا حدی که نمی توان از تأثیر غیر قابل انکار آن بر روحیه 

دختران و زنان چشم پوشی کرد.
 از آن  نظر که آدمی ذاتا موجودی اجتماعی  است و میل به ارتباط 
با دیگران در وجودش ریشه دوانده این غریزه صرفا از طریق ورزش 
برآورده شده و به موجب آن به سوی ارزش های اجتماعی و روحیه 

ورزشکاری سوق داده می شود. 
از تأثیر محیط صمیمانه و مطلوب ورزشی برای ایجاد روابط انسانی 
و شکل گیری روحیات به خصوص برای دختران کم رو و گوشه گیر 
نمی توان چشم پوشی کرد. لذا تمرینات منظم ورزشی علاوه بر بهبود 
سیستم بدنی دختران و زنان بهانه ای برای رها شدن از عواطف جمع 
شده در درونشان می شود و با توجه به روحیه حساس بانوان تاب و 

توان تحمل مشکلات و حل آنها را آسان تر می کند.
 ضرورت توسعه ورزش بانوان با حفظ ارزش های اسلامی 

دین مبین اسلام نه تنها ورزش را برای بانوان منع نکرده است بلکه 
همواره به ضرورت آن با حفظ ارزش های اسلامی تأکید جدی داشته 
و خواهان ترویج روش های مناسب برای پیشرفت بانوان ایرانی در 

عرصه های ورزشی با حفظ ارزش های دینی، ملی و اخلاقی بوده است.
 ارزش واقعی ورزش بانوان و قهرمانی آنها تنها زمانی تحقق می یابد 
که حضور بانوان و دختران ورزشکار با حجاب شرعی در میدان های 

بین المللی و ایستادن بر سکوی قهرمانی صورت پذیرد. 
چرا که بانوان ورزشکار در این صورت به جهان می فهمانند که 
حجاب محدودیت نیست و با وجود داشتن حجاب پا به پای مردان 
مدال آور ایران هستند. ورزشکاران زن بر این باورند که پایبندی به 
حجاب اسلامی و ارزش های اخلاقی به ورزش زنان در ایران هویت 

می بخشد و این اصلی است که آنان پذیرفته اند.
 در استان قم نیز به دلیل شرایط مذهبی حاکم بر شهر مسئله 
حجاب به خوبی رعایت شده و حتی بانوان در سالن های ورزشی با 
حجاب خاص خود پا به فعالیت ورزشی گذاشته اند و این می تواند 
نقطه امیدی باشد برای گسترش و حضور ورزشکاران قمی درجوامع 

بین المللی برای ارائه نمونه و الگوی زن مسلمان ورزشکار باشد.
 به وضوح دیده ایم که رسانه های غربی نگاه تحقیرآمیزی به ورزش 
زنان مسلمان به ویژه ایرانیان دارند و جدای از در نظر گرفتن تواناییشان 

در تخصص رشته ورزشی آنها را مورد تمسخر قرار می دهند.
 دموکراسی غرب با این طرز فکر که حجاب اجباری بانوان ورزشکار 
ایرانی شرم آور است درصدد ضربه زدن و خوار کردن ورزش بانوان 
ایرانی است اما ملی پوشان کشور ما نقطه ضعف آنها دستشان آمده 
و با افتخار به این خصلت با متانت تمام در صدر قهرمانی های جهان 

جای گرفته اند.
 بنا بر این ضرورت حضور مقام آوران ایران در فدراسیون های ورزشی 
یک اصل مهم تلقی می شود و باید با فراهم کردن هرچه بهتر امکانات 
زمینه رشد و ترقی زنان ورزشکار را در رشته های متنوع فراهم آوریم و 

در پی آن خنثی کردن عکس العمل غربی ها را شاهد باشیم.
 ارزیابی وضعیت امکانات ورزشی بانوان استان قم

قشر  به عنوان  بانوان  ورزش  برای  اقدامات لازم  اساسی ترین  از   
تأثیرگذار در سلامت جامعه، ایجاد فضایی مناسب و امن در سایه 

فرهنگ دینی است. 
در این خصوص لیلا عنبری، مسئول امور ورزش بانوان اداره کل 
ورزش و جوانان استان با اشاره به حضور پررنگ بانوان در عرصه های 
اینکه از نظر زیرساخت ها و  مختلف ورزشی اظهار کرد: با وجود 
تجهیزات ورزشی کمبود هایی داریم اما از کوچکترین تلاشمان در 
تصاحب مدال های قهرمانی در مسابقات دریغ نکرده ایم و با هدایت 
مربیان برنامه های لازم برای حضور موفق بانوان در میادین بین المللی 

را فراهم آورده ایم.
 وی در ادامه با اشاره به توسعه ورزش بانوان در استان خاطرنشان 
کرد: با نزدیک شدن فصل تابستان و اوقات فراغت، لزوم ترویج ورزش 
نیز در  را  همگانی در استان گوشزد می شود و مسابقات ورزشی 
رشته های گوناگون متناسب با علایق دختران و زنان تدوین کرده ایم و 
امیدواریم که ورزشکاران نخبه در طی این مسابقات شناسایی شوند و 

از حضور آنان در میادین ورزشی بهره ببریم.
 مسئول امور ورزش بانوان اداره کل ورزش و جوانان استان تصریح 
کرد: هم اکنون قریب به 15 رشته ورزشی نظیر شنا، ووشو، تیراندازی 
و...به بانوان قمی تخصیص داده شده است که با حضور فعالشان در این 
رشته ها توانمندی  خود را به ما نشان دادند و ما را در گرفتن میزبانی 

مسابقات همراهی می کنند.
 با وجود افزایش چشمگیر تعداد سالن های ورزشی و سرپوشیده 
استان قم، تعادل تخصیص این مکان ها به رشته های ورزشی مختلف 
یکسان نیست به همان میزان امکانات و تجهیزات ورزشی برای 
پیشرفت و ترقی ورزش بانوان در استان باید افزایش یابد تا بتوان در 
این راستا جدا از جنسیت زن و مرد شاهد قهرمانی های جهانی در 

همه رشته ها باشیم. 
اعظم بدیعی یکی از ورزشکاران قمی ا اشاره به امکانات ورزشی 
مناسب بانوان می گوید: اگرچه با وجود کم و کاستی ها، شاهد پیشرفت 
بانوان استان در چند سال اخیر در همه رشته ها بوده ایم ولی با نصب 
چند دستگاه ورزشی نباید انتظار توسعه در عرصه ورزش بانوان در 

استان را داشت .
 وی گفت: در کنار تجهیزات ورزشی وجوب فضایی مناسب برای 
ورزش زنان الزامی است تا در سایه فعالیت های ورزشی امنیت را حس 

کنند. 
این بانوی ورزشکار عدم توجه به ورزش بانوان و تبلیغات مناسب 
در سطح استان را دلیل بر حضور کم رنگ زنان در همه عرصه های 

ورزشی دانست و خواستار تقویت این امر شد. 
مسئولان بر این باورند در صورتی که امکانات مجهز و اساسی در 
اختیار بانوان ورزشکار قرار گیرد زنان نیز مانند مردان می توانند به 
موفقیت در عرصه ورزش دست یابند بنا بر این امیدواریم با فراگیرتر 
شدن ورزش بانوان در جامعه، تفاوتی میان زنان و مردان در این حوزه 

نباشد و با این اصل سیر صعودی و پیشرفت بانوان را شاهد باشیم.
 از آنجا که زنان ورزشکار از توانمندی بالایی برخوردارند باید با توجه 
بیشتر به این قشر زمینه افتخار آفرینی آنها را فراهم آورد و رغبت زنان 
را به ورزش های گروهی و فردی گسترش داد تا بتوانند در خود تحمل، 

قدرت و چابکی را همانند ورزشکاران مرد افزایش دهند.

پنج شنبه -چهارم تیر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3753

رییس کمیته  فنی و توس�عه فدراس�یون فو تبا ل 
می گوید پ�س از آن که م�دارک محمد خاکپور به 
AFC برای معرفی ارسال شده است، در پاسخ نامه 

آمده که او نمی تواند روی نیمکت بنشیند.
مرتضی محصص و در پاس��خ به این سوال که سرنوشت 
رای AFC مبن��ی بر تطبیق م��دارک محمد خاکپور در 
آسیا با توجه به این که او مدارکش را در آمریکا اخذ کرده 
است به کجا انجامید؟ اظها ر کرد: AFC گفته که خاکپور 
نمی تواند روی نیمکت بنشیند. این تصمیمی است که آنها 
اتخاذ کرده اند و باید ببینیم که از چه راهی می توانیم کار 

را پیش ببریم.
وی ا دا م��ه  داد: پیش از این افش��ین قطبی نیز با همین 
مدرک توانست به عنوان سرمربی تیم ملی فو تبا ل ایران کار 
خود را ادامه دهد، اما یک سال و نیم بعد قوانین تازه ای در 
AFC جایگزین شده است و مربیانی که در آسیا مدرک 
 AFC مربیگری گرفته اند در اولویت قرار دارند. بنا بر این
نظر داده است که با توجه به وضع موجود خاکپور نمی تواند 

بر روی نیمکت سرمربیگری تیم المپیک بنشیند.
رییس کمیته  فنی و توسعه فدراسیون فو تبا ل با بیان این 
که تا پایان ش��ب جلسه کمیته  فنی و توسعه فدراسیون 
فو تبا ل در سه محور دنبال شد که یکی از آنها حضور محمد 
خاکپور بود، بیا ن  کرد: با محمد خاکپور و حبیب کاشانی در 
مورد تیم  ملی امید و بر نامه ریزی های لازم صحبت کردیم. 
خاکپور نیز با توجه به این که دو مربی تیم امید )حاج قاسم 
و صالح( از تیم امید کناره گیری کرده اند تماس هایی برقرار 
کرده تا جایگزین های آنها را انتخاب کند. محصص افزود: 
کلاس های مربیگری در آمریکا به گونه ای است که هر سه 
سال یک بار باید مدارک اخذ شده در آن تمدید شود و پس 
از س��ه سال اعتباری ندارد. خاکپور تمدید مدارک خود را 
انجام داده است، اما با توجه به تغییرات موجود در AFC در 
حال  حاضر نشستن او بر روی نیمکت امکان پذیر نیست. 
اگر بخواهیم منطقی به این موضوع فکر کنیم شاید تصمیم 

درس��تی برای AFC باش��د، در نهایت هم اگر لازم باشد 
خاکپور کلاس های A مربیگری در آسیا را می تواند در ایران 

پشت سر بگذارد.
کمبود دیدارهای تدارکاتی برای تیم  ملی بانوان 

زیر ۱۶ سال 
وی همچنین درباره دو محور دیگر موضوعات مورد بحث 
در جلس��ه روز گذش��ته کمیته  فنی و توسعه فدراسیون 
فو تب��ا ل، بیا ن  کرد: یکی دیگر از مس��ائل مورد بحث تیم 
ملی زیر شانزده س��ال بانوان بود. در این رده به دلیل این 
که حریفان برای بانوان بسیار کم هستند قرار شده است 
تماس هایی با برخی از تیم ها همچون ملوان و س��پاهان 
گرفته ش��ود تا بتوانیم دیدارهای تدارکاتی مناسبی برای 

بانوان زیر شانزده سال تیم  ملی رقم بزنیم.

  انتخاب خبیری و یاوری به عنوان اعضای جدید 
کمیته  فنی

 رییس کمیته  فنی و توسعه فدراسیون فو تبا ل به انتخاب 
دو عضو جدید این کمیته  اش��اره کرد و گفت: قرار ش��ده 
است محمود یاوری و دکتر محمد خبیری به عنوان اعضای 
جدید کمیته  فنی کار خود را با ما آغاز کنند. خبیری در 
دوره های مختلف همچون نوآموز، صفایی و دادگان نایب 
رییس فدراس��یون فو تبا ل بوده اس��ت و رزومه یاوری نیز 
مشخص اس��ت. در حال  حاضر به دلیل این که برخی از 
اعضا شرایط دائم حضور در جلسات کمیته  فنی را ندارند 
این دو عضو نیز انتخاب ش��ده اند و در مجموع هم اکنون 
بنده، معینی، احسانی، طالبی، مجیدی و خبیری اعضای 

کمیته  فنی و توسعه فو تبا ل هستیم. 

سرمربی تیم ملی کاراته گفت: کسانی که به نشانه اعتراض اردوی تیم ملی را 
ترک کردند مرتکب اشتباه بزرگی شدند و در خصوص رقابتهای انتخابی پیش 

داوری کردند.
 غلامرضا دباغیان با اشاره به حواشی به وجود آمده در اردوی تیم ملی در روزهای اخیر 

که منجر به خروج اعتراض آمیز سه کاراته کا از آن شد، گفت: ما رقابتهای انتخابی را برگزار 
کردیم و قرار بر این بود که همه کاراته کاها در این رقابتها حاضر باشند اما آن سه نفر بدون 
شرکت در این رقابتها، شبانه اردو را ترک کردند. در حالیکه اگر خود را محق می دانستند 
باید می ماندند و مسابقه می دادند نه اینکه به من بگویند کجا کمیته می زنند و کجا کمیته 

نمی زنند! این کادر فنی است که می گوید چه کسی با چه کسی مسابقه بدهد یا ندهد. 
او در واکنش به گفته سعید فرخی، یکی از سه کاراته کای معترض به ایسنا که مدعی شده 
بود سرمربی تیم ملی به او گفته است احساس می کند فرخی برای ادامه حضور در اردوی 
تیم ملی آمادگی لازم را ندارد، اظهار کرد: البته کادرفنی حق خودش می داند که از هفت 
نفر کومیته، دو نفر را به دلخواه انتخاب کند!  دباغیان همچنین با اشاره به اتمام مرحله دوم 
اردوی تیم ملی گفت: این اردوی دومی بود که من با کاراته کاها برگزار کرده ام و نظر کلی ام 
درباره آنها این است که رو به پیشرفت حرکت می کنند و امیدوارم تا پایان ماه رمضان به 
ایده آلها نیز نزدیکتر شوند.  سرمربی تیم ملی کاراته با بیان اینکه اردوهای بعدی را بلندمدت 
برگزار خواهد کرد تا بتواند زمان از دست رفته را اندکی جبران کند، افزود: بعد از پایان اردوی 
تیم ملی در قم که شرایط تدارکاتش بهتر از سالن کبکانیان تهران است، دو اردو هم در بندر 
انزلی برگزار خواهیم کرد تا کاراته کاهایمان شرایط آب و هوایی مشابه با یوکوهامای ژاپن را 
نیز تجربه کنند.  وی در پایان درباره اردوهای خارجی تیم ملی نیز گفت: من از فدراسیون 
درخواست برگزاری دو تورنمنت خارجی را داشته ام که اگر شرایط فراهم باشد و مشکل 

بودجه گریبانگیرمان نشود، با چند کشور مسابقات تدارکاتی خواهیم داشت. 

تیم  ملی والیب�ال ایران در هفته  هفتم رقابت های 
لیگ جهانی والیبال از ساعت ۲۱ روز جمعه میزبان 

تیم قدرتمند لهستان است.
 تی��م  ملی والیبال ایران از س��اعت 21 روزهای جمعه و 
یک شنبه )پنجم و هفتم تیر ماه( میزبان لهستان، قهرمان 

جهان است. 
ملی پوشان والیبال ایران پیش از این دو مسابقه در خانه 
حریف داش��تند و با وجود شکست مقابل آنها یک امتیاز 
گرفتند. حالا ش��اگردان اس��لوبودان کواچ در خانه انگیزه 
زیادی دارند تا انتقام باخت های قبلی را بگیرند و با توجه 
به شرایط جدول و نزدیکی امتیازهای ایران و لهستان دو 

بازی رو در روی این دو تیم می تواند تکلیف تیم های صعود 
کننده به مسابقه را مشخص کند. 

لهستان که سال گذشته عنوان قهرمانی رقابت های جهان 
را از آن خود کرد یکی از کش��ورهای صاحب س��بک در 
والیبال به ش��مار می رود که مردمش علاقه زیادی به این 
ورزش دارند.  این تیم لهستانی یک مدال طلای المپیک 
و دو ط��لای قهرمانی جهان و یک طلای لیگ جهانی را 
در کارنامه دارد.  لهستانی ها همواره در رقابت های قهرمانی 
اروپا و سایر تورنمنت های معتبر از تیم های مدعی به شمار 

می رفتند.
 بات��روس کورک و متیوس بینیک جزو ش��اخص ترین 

بازیکنان لهستان هستند که نقش اصلی را در حملات این 
تیم ایفا می کنند.  بینیک یکی از مهره های اصلی لهستان 
در دفاع روی تور اس��ت. تیم ملی والیبال ایران هم در دور 
برگش��ت رقابت های لیگ جهانی تا این ج��ا موفق به دو 
پیروزی مقتدرانه برابر آمریکا مدافع قهرمانی این مسابقات 
شده است.  ملی پوشان ایران انگیزه زیادی دارند تا بتوانند 
در خانه شش امتیاز ارزشمند دیگر هم از لهستان بگیرند و 

صعود خود را به دور بعدی تسهیل کنند.
 در حال  حاضر آمریکا با 17 امتیاز صدرنش��ین اس��ت. 
لهستان و ایران به ترتیب 16 و 13 امتیاز در رده های بعدی 
قرار دارند و روسیه تنها با کسب دو امتیاز قعرنشین است. 

AFC: خاکپور نمی تواند روی نیمکت تیم المپیک بنشیند

دباغیان: کاراته کاهای معترض دچار پیش داوری شده بودند

والیبالیست های ایران چشم انتظار لهستان



علمی و سلامت

این بیماری را از ابتدای جوانی جدی بگیرید 
زمینه ابتلا به نقرس در بسیاری از موارد از دوران جوانی ایجاد می شود، به 
همین دلیل این بیماری باید از ابتدای جوانی جدی گرفته شده و با آن مقابله کرد.

هوشنگ فقاهت، متخصص روماتولوژی گفت: نقرس بیماری شایعی است و متأسفانه 
آمارها نشان می دهند که میزان شیوع و بروز آن در حال افزایش است. 

وی با بیان اینکه نقرس معمولاً در سنین بالای 40 سال دیده می شود، تأکید کرد: زمینه 
ابتلا به نقرس در بسیاری از موارد از دوران جوانی ایجاد می شود، به همین دلیل این بیماری 
باید از ابتدای جوانی جدی گرفته شده و با آن مقابله کرد.  فقاهت افزود: سالانه میلیون ها 
نفر به نقرس مبتلا می شوند و درصد بالایی از این افراد کمتر از 40 سال و حتی کمتر از 30 
سال دارند.  وی گفت: درصد بالایی از مبتلایان به نقرس به موقع درمان نمی شوند که این 

موضوع یکی از دلایل تشدید این بیماری و بروز حملات نقرس است. 
وی خاطرنشان کرد: افرادی که در معرض خطر نقرس هستند، باید مصرف پروتئین را در 
خود محدود کنند و تا حد امکان از مصرف گوشت، ماهی، جگر، مغز، مرغ، بوقلمون، لوبیا، 

جو و اسفناج پرهیز کرده و یا مصرف آنها را به کمترین میزان برسانند.

با این میوه ها به مهمانی ماه مبارک رمضان بروید 
به علت مصادف شدن ماه مبارک رمضان با فصل تابستان بهتر است که در 
فاصله ی افطار تا سحری با مصرف چند میوه آب دار از کمبود آب بدن خود 

پیشگیری کنید.
کمبود آب بدن مشکلی است که در فصل تابستان بیشتر از دیگر فصل ها به دلیل تعریق 
بالا شخص را مبتلا می کند پس بهترین راه مقابله با این کمبود مایعات و ویتامین های بدن 
آشنایی با میوه های آب دار است.  مرتضی صفوی، متخصص تغذیه در این باره می گوید: 
میوه ها و سبزیجات از مناسب ترین مواد مغذی است که می تواند مایعات بدن فرد را تأمین 
کند.  وی ادامه داد: این میوه ها عبارت اند از توت فرنگی، کرفس، هندوانه، خیار، تربچه و 

طالبی است. 
آشنایی با فواید این میوه های آبدار

خیار یکی از پرآب ترین سبزی ها است که 96 درصد آب دارد و شما می توانید در سالاد 
و ماست و یا به تنهایی آن را مصرف کنید، این سبزی پر آب دارای ویتامین C وD است.

 وی بیان کرد: از کاهوها که 95 درصد آب دارد می توان در ساندویچ به خصوص ساندویچ 
مرغ استفاده کرد و به جز آب موجود دارای ویتامین E و فیبر است.

 وی افزود: کرفس 95 درصد آب دارد و کالری بسیار کمی در هر ساقه دارد که با خوردن 
آن اشتهای فرد کاهش می یابد و طالبی 90 درصد آب دارد و دارای ویتامین A است.

 این متخصص تغذیه در پایان گفت: آب به سوخت و ساز و تأمین املاح مثل پتاسیم و 
سدیم کمک می کند.

کاهش خطر حمله ی قلبی با مصرف شکلات 
بر طبق تحقیقات جدید خوردن ۱۰۰ گرم شکلات در روز امکان بروز خطر 

حمله ی قلبی را کاهش می دهد.
یک مطالعه جدید که در مجله قلب انگلستان منتشر شد، خوردن 100 گرم شکلات در 

روز را در کاهش خطر حمله ی قلبی موثر دانست. 
در گذشته شکلات به عنوان نوشیدنی تلخ مصرف می شد اما امروزه به عنوان یک تغذیه 
دلپذیر و خوشمزه و شیرین مورد استفاده قرار می گیرد.  شکلات با استفاده از دانه هایی از 
درخت  کاکائو، که بومی مرکزی و جنوب امریکا است ساخته می شود. تخمین زده می شود 
قدمت شکلات به 1900 سال قبل از میلاد برسد )فقط در کشور امریکا به طور متوسط 
مردم سالانه 4.5 کیلو گرم شکلات مصرف می کنند.(  در مکزیک، لوبیا کاکائو و یا همان 
دانه های کاکائو را  به رب و با آب گرم، وانیل، فلفل قرمز و سایر ادویه جات مخلوط کرده و 
به عنوان یک نوشیدنی مصرف می کردند.  امرزو شکلات را یک نوار جامد خوراکی می دانیم 
برای اولین بار یک شرکت پودر کاکائو و شکر و چربی های گیاهی را مخلوط کرد و شکلات 

خوش مزه کره کاکائو را ایجاد کرد.
 در شکلات چه وجود دارد؟

بر طبق تحقیقات در دانه های کاکائو که شکلات از آن ساخته شده است بیش از 300 
ترکیب مفید برای سلامتی بدن وجود دارد.  دانه های کاکائو همچنین حاوی دوپامین، 
سروتونین و ترکیباتی است که باعث ا فزایش دادن خلق و خوی و ترویج احساس راحتی 

و رفاه می شود.
 شکلات دوست قلب

بر طبق تحقیقات شکلات کاکائویی به کار کرد صحیح قلب نیز کمک می کند و همچنین 
براساس گزارشات بین مصرف روزانه شکلات تیره و کاهش خطر ابتلا به آترواسکلروز و 
ضخیم و سخت شدن شریان ها ارتباط قوی وجود دارد. شکلات کاکائویی به کاهش فشار 

خون نیز کمک می کند.

چند نکته برای پیشگیری از عقرب گزیدگی در سفر 
یک کارشناس بهداشت محیط با اشاره به افزایش فعالیت عقر ب  ها در ماه  های 
گرم سال گفت: حیوان برای دوری از خشک شدن بدن، به جاهای نمناک و 

مرطوب پناه می آورد. 
احمد یزدانی با اشاره به اینکه گزش عقرب می  تواند منجر به بروز درد شدید در ناحیه 
گزش شود، گفت: علائم تهدید کننده حیات و حوادث منجر به مرگ، به ندرت رخ می دهد. 
وی گفت: تورم ناشی از گزش عقرب، به طور عموم محدود به ناحیه گزش است و 
احساس بی حسی و سوزش در ناحیه گزش برای 4 تا 6 ساعت بوجود می آید و اغلب پس از 
24 ساعت بهبود می یابد.  یزدانی با تاکید بر اینکه قدم اول در پیشگیری از عقرب گزیدگی، 
از بین بردن محیط زیست آنها است، گفت: مهم ترین محل زیست این حیوان در میان 
خرده های چوب یا تنه درختان شکسته است. به همین دلیل باید از انباشت هیزم، علوفه، 

خرده های چوب و همچنین مصالح ساختمانی غیرمستعمل در مناطق گرم پرهیز شود. 
این کارشناس بهداشت محیط اضافه کرد: کاهش دسترسی منابع غذایی عقرب از نکات 
دیگر مهم در پیشگیری از عقرب گزیدگی است. مهم  ترین منابع غذائی آن حشره ها هستند. 
وی در باره احتیاط  های لازم به منظور پیشگیری از عقرب گزیدگی گفت: مسدودکردن 
درزها، شکاف ها و سوراخ های دیوارها، منازل و ساختمان  ها به خصوص درب، پنجره و 
اطراف فاضلاب است.  یزدانی افزود: از روش های دیگر می توان به روش  های بیولوژیک 
اشاره کرد. نگهداری مرغ و اردک در تقلیل جمعیت عقرب ها تا حدودی موثر است.  این 
کارشناس بهداشت محیط یادآور شد: با توجه به افزایش فعالیت عقرب  ها در ماه  های گرم 
سال )تابستان(، حیوان برای دوری از خشک شدن بدن، به جاهای نمناک و مرطوب پناه 
می آورد. در مناطق عقرب خیز بهتر است قبل از پوشیدن کفش یا لباس، به دقت بررسی 
شوند. بر اساس احتیاط نیز توصیه می شود پیش از ورود به دستشوئی، محل چک شود.  
یزدانی تاکید کرد: از عدم وجود عقرب در محل خواب اطمینان حاصل شود. برای خوابیدن 
در محیط باز از تخت مناسب استفاده شود. از فرو بردن دست در زیر سنگ ها و حفرات 
و سوارخ های فاقد دید کافی خودداری شود. همچنین از پابرهنه راه رفتن در محیط باز 
به خصوص در شب خودداری شود.  وی گفت: در برخی منابع قدیمی و همچنین طب 
سنتی کشورمان، اشاره شده است که برخی گیاهان به خصوص سیر می تواند در فرار دادن 

عقرب موثر باشد. 

بی تحرکی، اضطراب را افزایش می دهد 
تماشاگران تلویزیون، بازی کردن بازی های ویدئویی، گشت و گذار در وب، 
نشستن های طولانی و فعالیت های کم تحرک می تواند خطر ابتلا به اضطراب را 

افزایش دهد.
در گذشته ثابت شده بود که بی تحرکی عامل موثر بر ابتلا به بیماری های قلبی و عروقی 
و چاقی است اما مطالعات دانشمندان دانشگاه دیکین استرالیا نشان می دهد که بی تحرکی 
خطر ابتلا به اضطراب را افزایش می دهد.  طبق مطالعات گذشته، بی تحرکی با نشانه های 
ا فسردگی ارتباط داشت اما مطالعات دانشگاه دیکین نشان می دهد که بین بی تحرکی و 
رفتارهای اضطراب گونه ارتباط وجود دارد. این محققان بی تحرکی را به عنوان فعالیت هایی 
که نیاز به کمترین حرکت بدن دارند و در نتیجه انرژی کمی را صرف کنند تعریف می کنند.  
بی تحرکی عبارتند از: دوره های نشستن طولانی در حالی که در سفر یا محل کار هستیم و 
همچنین فعالیت هایی مبتنی بر خیره شدن بر صفحه های نمایش مانند کامپیوتر، تلویزیون، 
گوشی همراه و...   براساس شواهد موجود بی تحرکی سبب ابتلا به بسیاری از بیماری های 
مزمن، از جمله چاقی، پوکی استخوان، دیابت نوع 2 و حتی برخی از سرطان ها می شود اما با 
این حال تا امروز تحقیقات  کمی در رابطه با رفتارهای بی تحرک و سلامت روان انجام شده 
است.  بیماری سلامت روان در بین جوامع مختلف مانند اضطراب گسترده و ناتوان کننده 
است که می تواند بیش از حد نگران کننده نیز باشد زیرا ممکن است باعث سر درد، تنگی 
نفس و تنش ماهیچه  شود.  طبق انجمن افسردگی و اضطراب امریکا، اختلالات اضطرابی 
رایج ترین بیماری روانی در ایالات متحده است که 40 میلیون بزرگسال را تحت تاثیر قرار 
می دهد.  برخی از مطالعات با توجه به مجموع زمان صرف شده افراد در حالی که نشسته اند 
با توجه به مقدار زمان صرف شده برای انجام فعالیت های خاص مانند استفاده از کامپیوتر 
ارزیابی می شود. بر طبق این تحقیقات از هر پنج مورد انسان بی تحرک چهار نفر با افزایش 
خطر ابتلا به اضطراب همراه هستند.  بر اساس یک تحقیق دیگر، ارتباط بین مقدار زمان 

استفاده از صفحه ی نمایش و اضطراب مورد مطالعه قرار گرفت. 
براساس گزارش این مطالعه دانش آموزان دبیرستانی با بیش از دو ساعت استفاده کردن 
از صفحه های نمایش در روز نسبت به کسانی که کمتر از دو ساعت در روز از صفحه های 
نمایش استفاده می کنند 36 درصد در معرض خطر ابتلا به اضطراب هستند.   محققان 
اذعان دارند که بدن در حال حاضر رابطه ی بین بی تحرکی و اضطراب را تشخیص می دهد 
و حداقل 78 درصد ارتباط مثبت بین خطر ابتلا به اضطراب و بی تحرکی وجود دارد.  این 
شواهد نشان می دهند که کار بیشتر برای افراد لازم است تا سلامت روان آنها تضمین شود.

بی خوابی در حافظه کوتاه مدت نیز بی تأثیر نیست. با توجه به اینکه حافظه 
کوتاه مدت بخش مهمی از چرخه یادگیری است، از این رو بی خوابی می تواند تأثیر 
شگرفی روی توانایی افراد برای به یاد آوردن کلماتی داشته باشد که روز پیش 

آن ها را به حافظه خود سپرده اند. 
دل مشغولی های بیش از حد انسان ها، آن ها را دچار کم خوابی می کند که این موضوع 
می تواند از نظر جسمی و روانی اثرات مخربی بر سلامت افراد کم خواب یا دیرخواب بگذارد. 

برخی از موارد این سرانجام ناخوشایند در ادامه منتشر شده است. 
در جوامع شهری امروزی، بی خوابی یکی از مشکلاتی محسوب می شود که می توان بروز 
آن را در میان بسیاری از افراد به روشنی دید. در سال 1942 میلادی متوسط ساعت خواب 
هشت ساعت بود، اما هم اکنون این میزان به 8/6 ساعت در هر شب رسیده است. میزان 
متوسط خواب ایده آل برای هر فرد بالغ در طول 24 ساعت شبانه روز بین 7 تا 9 ساعت 

است.
براساس آمارهای منتشر شده، بیش از 40 درصد از آمریکایی روزانه کمتر از هفت ساعت 
می خوابند، بر این اساس بیش از 70 میلیون نفر از آمریکایی ها دچار کمبود و اختلالات خواب 
هستند. با اینکه همگان از اهمیت میزان مناسب برای خوابیدن آگاه هستند، اما باز هم شاهد 
کم خوابی مخصوصاً در میان جوانان هستیم. در جامعه ایرانی اغلب جوانان پس از بازگشت از 
محل کار یا دانشگاه مشغول اموراتی نظیر تماشای انواع سریال ها، فیلم های سینمایی یا انجام 
بازی و وب گردی هستند، از این رو بی خوابی در کشورمان نیز به مشکلی در میان جوانان 
تبدیل شده است. برخی از آسیب ها، مشکلات و خطراتی که احتمال بروز آن ها در صورت 

کم خوابی زیاد خواهد بود در ادامه ذکر شده است:
۱. کج خلقی: براساس تحقیقات انجام شده از سوی جمعی از محققان، بد خلقی از جمله  
موارد مشهودی است که می توان این موضوع را از شکایات متعدد اطرافیان افرادی که کمتر 
از میزان طبیعی می خوابند، مشاهده کرد. این تیم از محققان شماری از افراد کم خواب را 
زیر ذره بین قرار داده اند و به این نتیجه رسیده اند که این افراد در برابر برخی مسائل واکنش 
تندتری نشان می دهند. برای مثال می توان به ایجاد مزاحمت در زمانی اشاره کرد که این 

افراد مشغول کار هستند.
۲. سردرد: با وجود اینکه دانشمندان در قرن اخیر به ارتباط بین کم خوابی و سردرد پی 
برده اند، اما هنوز نتوانسته اند به روشنی ارتباط بین سردرد و کم خوابی را پیدا کنند. دردهای 
مزمنی نظیر میگرن در اثر کم خوابی شدت می گیرند. براساس تحقیقات انجام شده توسط 
دانشمندان، 36 تا 58 درصد از افرادی که مبتلا به اختلالات تنفسی در زمان خواب هستند، 
با سردردهای غیرقابل وصفی در زمان بیدار شدن روبرو می شوند. دلیل این سردردها بیدار 

شدن های متوالی در طول خواب است که به بی خوابی منجر می شود.
3. ناتوانایی در یادگیری: بی خوابی در میان نوجوانان و جوانان به موضوعی همه گیر 
تبدیل شده است. مطالعات دانشمندان حکایت از این دارد که تعویض ساعت آغاز به کار 
مدارس راهنمایی از ساعت 7:30 به 8:30 منجر به بالا رفتن نمره دانش آموزان در شماری 
از درس ها شده است. بر این اساس، نمره دانش آموزان در درسی نظیر ریاضی و قرائت به 
ترتیب 2 و 1 امتیاز افزایش یافته است. بی خوابی در حافظه کوتاه مدت نیز بی تأثیر نیست.

 با توجه به اینکه حافظه کوتاه مدت بخش مهمی از چرخه یادگیری است، از این رو 
بی خوابی می تواند تأثیر شگرفی روی توانایی افراد برای به یاد آوردن کلماتی داشته باشد که 
روز پیش آن ها را به حافظه خود سپرده اند.  در یک مطالعه دیگر دانشمندان به این نتیجه 
رسیده اند که در صورت تمایل به یادگیری و مطالعه یک موضوع برای اولین بار و تکرار آن، 
بی خوابی می تواند تأثیر منفی داشته باشد. این تأثیر منفی حتی پس از به خواب رفتن بعد 

از یادگیری نیز از بین نمی رود.
4. افزایش وزن: افرادی که دچار اختلالات خواب هستند و به میزان کافی نمی خوابند، 
دچار اختلالات هورمونی شده و در نتیجه اشتهای بیشتری برای خوردن غذاها با کالری 
بالا دارند که این موضوع بسیار خطرناک است. هرچند در زمان بیدار بودن می توان کالری 
بیشتری را سوزاند، اما این میزان کالری سوخته شده در برابر حجم بیشتری از کالری ها که 

پس از خوردن غذا وارد بدن می شود، تاثیری ندارد.
۵. کاهش بینایی: کم خوابی می توان مشکلاتی را در بینایی افراد ایجاد کند که از جمله 
آن می توان به ایجاد دید تونلی، دو بینی و تار شدن بینایی اشاره کرد. میزان بی خوابی رابطه 
مستقیمی با اختلالات بینایی دارد، بطوریکه هر چه میزان بی خوابی بیشتر باشد، احتمال 
ایجاد اختلالات بیشتر شده و در نتیجه مشکلات زیادی نیز برای فرد مورد نظر پیش می آید. 

همچنین امکان ایجاد توهم آشکار نیز در افراد کم خواب وجود دارد.
۶. بیماری قلبی: دانشمندان با انجام تحقیقاتی به این نتیجه رسیده اند که با بیدار ماندن 
افراد برای بیش از 88 ساعت، فشار خون افزایش می یابد. براساس یافته های محققان، افرادی 
که در هر شبانه روز تنها 4 ساعت می خوابند در مقایسه با افرادی که 8 ساعت می خوابند، 
ضربان قلب بالاتری دارند. غلظت پروتئین واکنشی نوع C که یکی از علامت های ابتلا به 

بیماری های قلبی است در افرادی که کم خواب هستند، بیش از سایرین به چشم می خورد.
7. کند شدن تصمیمگیری: عکس العمل و به بیان بهتر سرعت عمل افراد در اثر 
بی خوابی تحت تأثیر قرار می گیرد. دانشمندان برای اثبات ادعای خود، آزمایش هایی را انجام 
داده اند. محققان دو گروه از دانشجویان را مورد آزمایش قرار داده اند، بطوریکه تست هایی را 
در رابطه با تصمیم گیری سریع به عمل آورده اند، با این تفاوت که یکی از دو گروه در میان 
تست خوابیده اند، ولی گروه دیگر چنین اجازه ای نداشته اند. نتیجه تست گویای این موضوع 
است که افرادی که خوابیده اند، به شکل بهتری به سوالات پاسخ داده اند. این تست در مورد 

ورزشکاران نیز انجام شده است.
8. آسیب پذیری در مقابل بیماری ها: سازمان دفاعی بدن، وظیفه مبارزه با انواع 
باکتری ها و به بیان بهتر میکروارگانیسم ها را دارا است، بطوریکه حتی در صورت زخمی 
شدن نقطه ای از بدن و ایجاد زخم، سیستم دفاعی قادر است از نفوذ میکروب ها به بدن از 
ناحیه آسیب دیده و ایجاد عفونت جلوگیری کند. حال در صورت بی خوابی حتی برای یک 
شب، سیستم دفاعی بدن به اندازه ای ضعیف می شود که تا حدودی قدرت آن برای مبارزه با 

میکرو ارگانیسم ها از بین می رود.
9. ادرار بیش از حد معمول: زمانی که انسان به خواب می رود، سیستم تولید ادرار در 
بدن فرآیند آرام تری را در پیش می گیرد و از این رو است که اغلب افراد در زمان خواب نیازی 
به استفاده از سرویس های بهداشتی ندارند. اما زمانی که فردی در طول شب بیدار می ماند، 
خبری از فرآیند آرام تولید ادرار نیست. دانشمندان چنین وضعیتی را تولید بیش از حد ادرار 
شبانه می نامند. این موضوع عاملی برای شب ادراری در برخی کودکان و حتی بزرگسالان 
است، چراکه فرآیند تولید ادرار در این افراد با وجود به خواب رفتن به حالت معمول به 

فعالیت ادامه می دهد.
۱۰. حواس پرتی: انجام اموراتی نظیر مطالعه یا گوش دادن به توضیحات استاد در کلاس 
درس که نیازمند تمرکز است، به خواب فرد بستگی مستقیمی دارد. دانشمندان روی این 
موضوع تاکید دارند که در صورت بی خوابی، افراد باید در انتظار مشکلاتی نظیر نبود تمرکز 
و حواس پرتی باشند. در صورت بی خوابی، فرد در کسری از ثانیه به حالتی وارد می شود که 

نمی توان آن را خواب یا بیدار عنوان کرد.
۱۱. تولید نشدن واکسن و بالا رفتن احتمال ابتلا به بیماری: محرک های موجود در 
بدن، آنتی بادی هایی را برای مبارزه با ویروس های خاصی تولید می کنند. همانطور که اشاره 
کردیم زمانی که فرد به اندازه کافی نمی خوابد، سیستم دفاعی بدن دچار مشکل شده و در 
نتیجه نمی تواند به خوبی کار کند. در یک تحقیق که در همین راستا انجام شده، به 19 تن 
از داوطلبان واکسن هپاتیت تزریق شد. ده تن از این افراد در طول شبانه روز هشت ساعت 
می خوابیدند، اما باقی افراد شرکت کننده در این آزمایش شب ها بیدار می ماندند. پس از 
گذشت چهار هفته، میزان آنتی بادی ساخته شده در بدن افرادی که در طول شبانه روز 8 

ساعت خوابیده بودند، دو برابر افرادی بود که بیدار مانده بودند.
به گزارش جام جم سرا، تحقیقات دیگری نیز در این خصوص انجام شده که از جمله  آن 
می توان به تأثیر بی خوابی روی واکسن آنفولانزا اشاره کرد. در این تحقیق مشاهده شد که 
بی خوابی تاثیری در روند ایجاد آنتی بادی ندارد و از این رو دانشمندان به این نتیجه رسیده اند 

که بی خوابی فقط می تواند در مورد بیماری های خاصی چنین تاثیری داشته باشد.
۱۲. اختلال در تکلم: بی خوابی تأثیر شگرفی روی نحوه  حرف زدن افراد دارد، بطوریکه 
در طول یک آزمایش، افرادی که برای 36 ساعت بیدار نگه داشته شده اند، به صورت متمادی 
از واژه های تکراری و جملات کلیشه ای استفاده کرده اند. همچنین باید به این نکته اشاره کرد 
که این افراد با تن صدای ثابت و به صورت بسیار آرام و تقریباً نامفهوم کلمات را ادا می کردند. 
افرادی که از کم خوابی رنج می برند، توانایی بیان تفکرات خود در قالب جملات را نداشته و 

نمی توانند آنچه را که در ذهن دارند، به درستی انتقال دهند.
۱3. سرماخوردگی: اگر شما نیز جزو افرادی هستید که در اغلب روزها احساس سرما 
کرده و دوست دارید تا کنج گرمی را برای رسیدن به آرامش پیدا کنید، شاید به اندازه کافی 

نمی خوابید. آزمایش های صورت گرفته نیز این موضوع را اثبات کرده است.
محققان 153 داوطلب را پس از دو هفته در معرض سرمای یکسانی قرار داده اند. براساس 
اطلاعات ارائه شده از بین این 153 نفر افرادی که در دو هفته گذشته در هر روز کمتر از 7 
ساعت خوابیده اند، سه برابر بیش از سایر افراد که بیش از 8 ساعت خوابیده اند، در معرض 
سرماخوردگی قرار دارند. کیفیت خواب را نیز در این بین می توان مؤثر خواند. یافته های 
محققان نشان می دهد افرادی که 92 درصد از زمان در رختخواب بودن را می خوابند، 5/5 
برابر بیش از افرادی که 98 تا 100 درصد از این زمان را می خوابند، احتمال سرماخوردگی 

دارند.
۱4. مشکلات سیستم گوارشی: از هر 250 آمریکایی یک نفر به بیماری التهاب روده 
مبتلا است و اختلالات خواب نیز علائم این بیماری را افزایش می دهد. در صورتی که 
کم خوابی به صورت مداوم تکرار شود، سندروم التهاب روده شدیدتر می شود، بطوریکه 10 تا 

15 درصد از آمریکایی به علت بی خوابی با این مشکل دست و پنجه نرم می کنند. همچنین 
باید به این نکته اشاره کرد افرادی که از بیماری کرون رنج می برند، در صورت بی خوابی دو 

برابر سایر افراد در معرض خطر عود کردن این سندروم در مقایسه با افراد عادی قرار دارند.
۱۵. تصادفات رانندگی: رانندگی در حالت خواب آلودگی به اندازه رانندگی در زمان 
استفاده از مشروبات الکلی خطرناک است و از این رو توصیه می شود رانندگان در صورت 
بی خوابی اقدام به رانندگی نکنند. خوابیدن در هنگام رانندگی به دلیل خیرگی و ثابت بودن 

وضعیت راننده امری معمول است که این موضوع خطر تصادف را افزایش می دهد. 
براساس تحقیقات انجام شده، خلبانان، رانندگان کامیون، پزشک های شیفت و افرادی که 
باید شب ها بیدار بمانند، بیش از سایرین در خطر خواب در زمان رانندگی قرار دارند که این 

موضوع شانس تصادف را بالا می برد.
۱۶. درد: افرادی که از مشکلاتی نظیر دردهای مزمن رنج می برند، معمولاً نمی توانند 
به میزان کافی بخوابند، چراکه درد نقطه ای از بدن در زمان خواب وی را بیدار می کند. 
اخیراً محققان به این نتیجه رسیده اند که بی خوابی می تواند باعث افزایش درد در افراد شود. 
تحقیقات نشان می دهد که در صورت بیدار ماندن، مقاومت فرد در برابر دردهای ایجاد شده 
کمتر شده و در نتیجه فرد مورد نظر کمتر از پیش قادر است تا محرک های درد را تحمل 

کند.
۱7. دیابت: بیدار ماندن در ساعاتی که بدن براساس ساز و کارش برای خوابیدن و کاهش 
متابولیسم آماده می شود، در صورت استمرار می تواند منجر به ایجاد مقاومت در برابر انسولین 
و در نتیجه مبتلا شدن به بیماری دیابت نوع دوم شود. براساس تحقیقات انجام شده روی 
نوجوانان، مشخص شده که تغییرات برای بالا بردن میزان خواب افراد خطر ابتلا به بیماری 
دیابت را کاهش می دهد. همچنین باید به این موضوع اشاره کرد که با وجود رعایت رژیم 

غذایی، در صورت مداومت در کم خوابی خطر ابتلا به بیماری دیابت افزایش پیدا می کند.
۱8. به هم ریختگی: در صورتی که دقت کرده باشید، افرادی که دچار بی خوابی هستند، 
در شرایط آرمانی خود به سر نمی برند. تحقیقات صورت گرفته حاکی از این موضوع است، 
جراحانی که کمتر از سایرین می خوابند، 20 تا 32 درصد بیشتر دچار اشتباه می شوند. 
همچنین ورزشکارانی که عملکرد آن ها رابطه مستقیمی با تمرکز دارند، در صورت بی خوابی 

نمی توانند نتیجه لازم را دریافت کنند.
۱9. سرطان: محققان هنور در ابتدای راه تحقیقات برای یافتن رابطه بین کم خوابی و 
سرطان هستند. با توجه به اینکه بی خوابی منجر به ضعف سیستم ایمنی بدن شده و بدن را 
برابر ابتلا به بیماری ها قرار می دهد، می توان انتظار داشت که شانس ابتلا به انوع سرطان ها 
نیز با استمرار بی خوابی افزایش یابد. تحقیقات اولیه دانشمندان نیز با تأیید این موضوع، خطر 
ابتلا به سرطان هایی نظیر پستان و سرطان روده بزرگ را در افرادی که دچار اختلالات خواب 

هستند، بالا عنوان کرده اند.
۲۰. مشکلات حافظه: اختلال خواب در افراد سالخورده می تواند ساختار حافظه بلند 
مدت را در این افراد تغییر دهد. همچنین مشکلاتی نیز در حافظه مرتبط با خواب در جوانان 
رویت شده که دچار کمبود خواب هستند. تحقیقات صورت گرفته در سال 1924 نشان از 
این دارد، افرادی که بیشتر می خوابند، دچار فراموشی کمتری شده و حافظه آن ها بهتر عمل 

می کند. کم خوابی نشانه های آلزایمر را در افراد تقویت می کند.
۲۱. اختلالات ژنتیکی: براساس تحقیق جامعی که در سال 2013 میلادی برای سنجش 
تأثیر میزان خواب روی افراد انجام گرفت، تمام جنبه های منفی بی خوابی بر سلامتی 

انسان ها مشخص شد. 
براساس یافته دانشمندان کم خوابی باعث اختلال در عملکرد ژن های بدن انسان می شود. 
براساس تحقیقات صورت گرفته، در حالی که فردی در طول یک هفته هر شب کمتر از 6 
ساعت بخوابد، عملکرد بیش از 700 ژن مختل می شود. از جمله ژن های مورد نظر می توان 

به مواردی اشاره کرد که رابطه  مستقیم با سیستم حفاظتی بدن دارند.
برخی از ژن ها براساس الگوی شبانه روز فعالیت می کنند که در صورت به هم خوردن الگوی 
خواب فرد، این ژن ها نمی توانند براساس الگوی معمول فعالیت کرده و در نتیجه ساز و کار 

فعالیت این جز از بدن دچار بی نظمی می شود.
۲۱. ناخشنودی و افسردگی: دانیل کانمان، روانشانسی است که جایزه  نوبل را در 
زمینه روانشناسی از آن خود کرده است. وی با انجام تحقیقی، از 909 نفر از زنانی که کار 
می کنند، خواسته تا جزئیات مربوط به حالات روانی و احساسات خود را به صورت روزانه 
ثبت کنند. هرچند اختلاف در درآمد این خانم ها کمی در روحیه این افراد تاثیرگذار است، 
اما کم خوابی را باید یکی از دو عامل تاثیرگذاری خواند که بیشترین اثر را در افسردگی و 

ناخشنودی افراد دارند.
۲۲. مرگ: بسیاری از بیماری ها ریشه در کم خوابی و کاهش تعداد ساعات خواب دارند. 
اما افرادی که روزانه کمتر از 7 تا 8 ساعت بخوابند، دچار مرگ زودرس خواهند شد. به بیان 
بهتر خوابیدن کمتر از میزان توصیه شده شانس مرگ را در سنین پایین تر افزایش می دهد. 
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شرکت ال جی کوچک ترین و سبک ترین پروژکتور ال ای دی دنیا را ارائه داد.
این شرکت اعلام کرد: پروژکتور جدید 270 گرم وزن دارد و وزن آن به اندازه وزن یک کتاب 

کاغذی متوسط است.
عرض این پروژکتور 108 میلی متر، طول آن 103 میلی متر و عمق آن 44 میلی متر عنوان 

شده و به اندازه ای سبک است که با کمترین تلاش می توان آن را حمل کرد.
این پروژکتور مجهز به یک باتری 3800 میلی آمپری است و در هر بار شارژ می تواند دو 
ساعت عمل کند. بنابراین کاربر زمان کافی برای تماشای یک فیلم متوسط را دارد. همچنین با 
استفاده از یک آداپتور 100-240 ولت می توان آن را به پریز برق وصل کرد. این پروژکتور دارای 
بلندگوی یک واتی است که برای کاربرد مناسب است. ال جی اعلام کرده کاربران می توانند این 
پروژکتور را به صورت بی سیم یا وای فای به گوشی هوشمند، تبلت یا رایانه شخصی متصل کنند. 
بنابراین کاربران خواهند توانست صفحات این ابزارها را بر روی صفحه نمایش پروژکتور منعکس 
کنند. همچنین یک پورت یو اس بی بر روی این فناوری وجود دارد که به کاربران امکان تماشای 
مستقیم فیلم را می دهد. ال جی وعده داده که لامپ ال ای دی این پروژکتور قادر است تا 30 هزار 
ساعت کار کرده و این مدت معادل 30 سال تماشای مداوم فیلم برای هشت ساعت در روز است. 
بهای پیشنهادی برای این فناوری 349.99 دلار اعلام شده و گفته می شود ماه جاری میلادی 

در دسترس خواهد بود. 

ساخت نخستین اتاق تولید مه مصنوعی  جهان

پیش بینی سریع کیفیت کبدهای پیوندی با ابزار جدید دانشمند ایرانی

رگ یاب دست اطفال ساخته شد
پژوهشگران دانشگاه علم و صنعت ایران با به کارگیری فناوری دوربین های دید 

در شب موفق به ساخت دستگاه رگ یاب دست اطفال شده اند.
 پانته آ مافی، یکی از محققان این طرح با بیان اینکه تزریق به کودکان خردسال یکی 
از سخت ترین کارهای پرستاران است، گفت: تزریق به خردسالان زجر آور است، چرا که 
رگ های خردسالان به دلیل نازک بودن به سختی دیده می شوند از این رو موجب می شود 
که پرستاران مجبور باشند برای پیدا کردن محل رگ چندین بار سوزن را در دست بیمار 

خردسال فرو کنند که این کار بسیار درد آور است.
وی گفت: با به کارگیری فناوری دوربین های دید در شب، به ساخت دستگاه رگ یاب 
دست اطفال شدیم که می تواند به مشکل پرستاران در تزریق به دست بیماران خردسال 
پایان دهد. این فناوری با پشت  سر گذاشتن موفقیت آمیز آزمایش ها، هم اکنون در حال طی 

کردن مراحل دریافت مجوز از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی است.
 پژوهشگران آزمایشگاه تست های غیر مخرب دانشکده مهندسی مکانیک دانشگاه علم 
و صنعت ایران به سرپرستی دکتر محمد ریاحی با همکاری گروه تحقیقاتی دکتر علی 
عبدالعالی، استادیار دانشکده برق این دانشگاه برای حل این مشکل موفق شدند تا در یک 
کار بین رشته ای از امواج فروسرخ که در دوربین های دید در شب کاربرد دارد برای ساخت 

یک دستگاه رگ یاب خردسالان بهره بگیرند.
دکتر ریاحی درباره این ایده  با بیان اینکه ما از تفاوت رفتار امواج فروسرخ در عبور از مواد 
مختلف بهره گرفتیم، توضیح داد: امواج فروسرخ بخشی از طیف امواج الکترومغناطیس 
هستند که بی ضرر بوده و با چشم انسان قابل رویت نیستند، ولی می توان با استفاده از 
حسگرهایی، آنها را آشکار سازی کرده و تصاویر گرفته شده توسط آنها را به صورتی مرئی 
برای انسان نمایش داد و این کاری است که توسط دوربین های دید در شب انجام می گیرد.

 عمید مقصودی، از همکاران پروژه نحوه عملکرد رگ یاب دست خردسالان را اینگونه 
تشریح کرد: در این دستگاه، نور فروسرخ به صورت کنترل شده و با انرژی مشخص به دست 
تابانده شده و پس ازعبور از آن توسط حسگرهایی دریافت می شود. جریان خون، اثری 
متفاوت از بافت دست بر روی این امواج می گذارد که این تفاوت با کمک یک پردازنده، 
آشکار شده و بر روی یک نمایشگر کوچک به تصویر کشیده می شود. بدین  ترتیب محل 

رگ های خونی به وضوح برای پرستار، مشخص شده می تواند بدون نگرانی، تزریق را در 
محل انجام دهد.

توسط  نوع رگ یاب های دست خردسالان  این  از  این مدل های مختلفی  از  پیش   
شرکت های خارجی به تولید رسیده بود، اما دستگاه های خارجی بر خلاف رگ یاب تولید 
شده در دانشگاه علم و صنعت قابل تنظیم نبوده و هر مدل، تنها سنین مشخصی را پوشش 

می دهد.
 ریاحی با بیان اینکه به علت قیمت بالا، استفاده از این دستگاه هم  اکنون در کشور ما 
رایج نیست، افزود:  بنا داریم این دستگاه را با قیمتی معادل یک دهم نمونه خارجی به بازار 
عرضه کنیم. این در حالی است که مسئولین دانشگاه علم و صنعت برای عملی کردن آن 
هم اکنون در حال مذاکره با یک شرکت سرمایه گذاری و یکی از بانک ها هستند تا پس از 

اخذ مجوزهای وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی آن را به تولید انبوه برسانند.
 وی اظهار داشت: پیش بینی می شود با تولید انبوه و مقرون به صرفه این دستگاه سالانه 
حداقل 25000 عدد از رگ یاب دست خردسالان برای مصرف مورد نیاز مراکز درمانی کشور 

قابل تولید باشد.

اولین پهپادهای دارورسان به پرواز درمی آیند
ناسا با همکاری موسسه فناوری ویرجینیا و شرکت Flirtey توانسته اند تایید 
سازمان هوانوردی امریکا را برای پروازدادن پهپادهای بدون سرنشین در اواخر ماه 

جاری به منظور تحویل دارو به کلینیک های پزشکی دریافت کنند.
هواپیمای مجهز به بال ثابت از مرکز تحقیقات Langley ناسا و پهپادهای تحویل 
چندپروانه ای شرکت Flirtey در نوادای امریکا به نخستین خدمات تحویل هوایی خودکار 
در دنیا تبدیل خواهند شد. قرار است اولین پرواز این سامانه برای تحویل دارو در روز 17 

ژوئیه )26 تیر( انجام شود.
سازمان دهندگان این پروژه امیدوارند ثابت کنند که استفاده از پهپاد مشکل آفرین نیست و 

در واقع هدف این پهپادها تحویل داروهای نجات بخش است.
اثبات این موضوع که یک هواپیمای بدون سرنشین می تواند داروهای نجات بخش را تحویل 
دهد، گامی مهم به سوی آینده ای است که در آن چنین سامانه ای، خریدهای روزانه کاربران 

را به طور خودکار به آن ها تحویل می دهد.
هگزاکوپتری که شرکت Flirtey برای انجام این کار از آن بهره می برد، توسط دانشگاه نوادا 
در رنو و از فیبر کربنی و آلومینیوم ساخته شده است. این پهپاد همچنین مجهز به اجزای 

چاپی سه بعدی است.
این پهپاد می تواند تا بیش از 16 کیلومتر از پایگاه اصلی پرواز کرده و توانایی بازگشت 

خودکار به پایگاه را دارد. 

کوچک ترین و سبک ترین پروژکتور دنیا با 
عمری 3۰ هزار ساعته

دانشمندان آزمایشگاه ملی ساندیا در آمریکا به منظور انجام آزمایش های لازم در 
شرایط رطوبت بالا و مه آلودگی هوا اقدام به ساخت نخستین اتاق تولید مصنوعی 

مه کردند.
 دکتر ریچ کانترارز، مجری پروژه از مرکز آزمایشگاه ملی ساندیا در مورد فناوری به کار رفته 
در تولید مصنوعی مه گفت: سیستم تولید مصنوعی مه در شرایط محیطی محدود و با استفاده 
از فناوری های جدید امکان پذیر است، هرچند که تنها شرکت های دولتی مثل نیروی هوایی 

آمریکا قادر به تامین هزینه ساخت چنین تجهیزاتی هستند.
کانترارز افزود: تولید مصنوعی مه به علت کنترل سخت غلظت مه و کنترل میزان مسدود 
کردن میدان دید بسیار مشکل ساز بود، اما خوشبختانه به کمک آزمایش های انجام شده، 

موفقیت جالب توجهی حاصل شده است.
پس از بررسی های انجام شده جهت شناسایی محل مناسب نصب تجهیزات، مشخص شد 
که بهترین مکان برای نصب، تونل تحقیقاتی نیروی هوایی آمریکا واقع در صحرای نیومکزیکو 

است.
محققان صنعت نظامی، هدف نهایی از تولید مه در شرایط آزمایشگاهی را شناخت 
روش های مبارزه با این پدیده در شرایط طبیعی اعلام کردند، چرا که طبق گزارش های 
منتشر شده، شناسایی بسیاری از عملیات های نظامی در شرایط رطوبت شدید و مه غلیظ با 

مشکل مواجه می شود.
محققان معتقدند که بهترین شرایط برای افزایش کیفیت دوربین ها و حسگرهای شناسایی 

در شرایط رطوبت شدید، تنها با استفاده از اتاق تولیدکننده مه مصنوعی امکان پذیر است.
پروفسور گیب بریچ، دانشمند علوم مرتبط با بینایی و اپتیک در مورد مزایای ساخت مه ساز 

مصنوعی اظهار کرد: بهترین راه برای تولید تجهیزات ارزان قیمت آشکارساز در مه، استفاده از 
اتاق مه ساز است. در صورت ساخت ابزاری مناسب در جهت شکست مه می توان علاوه بر 
ساخت نمونه نظامی مورد نیاز نیروی هوایی آمریکا، نمونه غیرنظامی برای استفاده شخصی 

را نیز به بازار عرضه کرد.
بر اساس اطلاعات منتشر شده از نیروی هوایی آمریکا، اتاق تولید مه مصنوعی حدود 54 

متر طول، سه متر ارتفاع و 3.5 متر عرض دارد. 

تیمی از دانشمندان به رهبری یک دانشمند ایرانی، 
کیفیت  می تواند  که  داده اند  ارائه  قابل حملی  ابزار 
و  سریع  شیوه ای  به  پیوند  برای  را  کبدها  عملکرد 

غیرتهاجمی ارزیابی کند.
 این دستاورد دانشمندان که به سرپرستی علی زرین پر، 
در  کالیفرنیا  دانشگاه  پیوند  و  جراحی  بخش  استادیار 
لس آنجلس به ثمر نشسته است، همچنین می تواند شیوه 
ارزیابی کبدهای پیوندی را متحول کرده و موجب صرفه جویی 

در عمل های پیوند کبد شود.
محققان، عملکرد کبد متعلق به 53 اهداکننده بالقوه کبد را 

برای آزمایش ابزار ابداعی بررسی کردند. در این میان، 11 کبد 
به دلیل کیفیت پایین حذف و 42 کبد دیگر به بدن بیماران 
پیوند زده شدند. دانشمندان بعدها عملکرد این کبدها را برای 

مقایسه نتایج بدست آمده از این ابزار آزمایش کردند.
زرین پر در این باره گفت: این ابزار بهترین پیش بینی کننده 
بقای اندام کبد در بیماران کبدی است و معیاری کمی درباره 
میزان کیفیت یک کبد اهدایی بدون نیاز به بررسی بصری آن 
ارائه می دهد. وی ادامه داد: ابزار جدید همچنین معیاری برای 
این موضوع ارائه می دهد که آیا کبدی خاص را به بدن گیرنده 

پیوند بزنیم یا خیر.

به گفته این دانشمند، گرچه آزمایش های کاربردی دقیق و 
قابل اعتمادی برای ارزیابی دیگر اندام های اهدایی بدن وجود 

دارند، اما برای کبد چنین امکاناتی در دست نیست.
ابزار ابداعی درست مانند اکسیژن سنج که میزان اکسیژن 
موجود در خون را اندازه گیری می کند، به انگشت متصل 
نوعی  پاکسازی شدن  میزان  ابزار،  حالت،  این  در  می شود. 
رنگ تزریق شده به جریان خون اهداکننده توسط کبد را 
اندازه گیری می کند. این شیوه سریع و غیرتهاجمی با موفقیت 
پیش بینی کرد که چه کبدهایی در بیماران پیوندی عملکرد 

مناسبی خواهند داشت. 
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اجتماعی ۶

سرنوشت گویندگان اخبار دهه 60 ؛

از ترک دائمی اخبارگویی تا ادامه کار با 
صداوسیما بعد از بازنشستگی 

دیدن برخی چهره ها، دری است به سوی دنیایی از خاطرات، خاطراتی که 
سال ها و به مرور نقش بسته اند. تماشای تک عکسی از گوینده خبری در دهه 
۶۰، خود یادآور مجموعه ای از خاطرات است؛ از روزهایی که دنیای رسانه ای 
بسیار کوچکتر از این روزها بود، مسیر رسیدن به اخبار محدود و در داخل 

کشور تنها دو شبکه تلویزیونی محل مواجهه مردم با تازه ترین خبرها بود.
کوچکی دنیای خبر، و تکرار تصاویری ثابت موجب شده به یاد آوردن چهره اخبارگویان 
دهه 60 کار دشواری نباشد. اغلب بخش های خبری آن سال ها را قاسم افشار، محمدرضا 
حیاتی، فواد بابان، حسن سلطانی و سولماز اصغری اجرا می کردند؛ چهره هایی که برخی 
از آن ها مدتی ست در تلویزیون دیده نمی شوند و برخی بعد از بازنشستگی هم قصد 

دارند همکاری خود را با سازمان صداوسیما ادامه دهند.
قاسم افشار

یکی از خوش نام ترین مجریان و اخبارگویان دهه 60 قاسم افشار است. او سال هاست که 
دیگر خبری نخوانده و به گفته خود کلا این کار را رها کرده است.

او 13 آبان سال 1330 در تهران به دنیا آمد و دوره ابتدایی و متوسطه را در تهران و 
قصرشیرین تحصیل کرد و سپس به مدرسه عالی پارس رفت و در رشته روانشناسی 
ادامه تحصیل داد. در مقطع انقلاب فرهنگی تحصیلات دانشگاهی او نیمه تمام ماند. 
ولی بعد از بازگشایی دانشگاه ها کارشناسی روانشناسی را از دانشگاه علامه طباطبایی 
دریافت کرد. او سپس کارشناسی ارشد خود را در همین رشته از دانشگاه آزاد اسلامی 
اخذ کرد. او در دهه 60 به عنوان یکی از گویندگان مهم اخبار شناخته می شد، سعید 
فانیان مدیرسابق شبکه سوم سیما در سایت شخصی خود از افشار به عنوان چهره 

شاخص خبر سیما نام برده که در کار خود مسلط بود.
فواد بابان

بابان به عنوان گوینده ای ساختارشکن شناخته می شود. او کسی بود که برخلاف اغلب 
اخبارگویان هم دوره ای هایش، از حرکت مقابل دوربین خودداری نمی کرد. خود بابان 
ماجرای ایجاد تغییرات در شیوه اجرای خود را در گفت و گویی چنین بیان کرد: »در 
کار خبر خیلی ها معتقدند باید صرفا خبر را قرائت کرد در صورتی که باید خبر را اجرا 
کرد نه اینکه صرفا قاری بود. این قالب ها را من به فرمان آقا شکاندم. زمانی که خدمت 
حضرت آقا رسیدیم ایشان گفتند که چرا شما این گونه خبر می خوانید و همین طور 
خشک نشسته اید و تکان نمی خورید، یک کمی خودتان را تکان بدهید که من از این 
موضوع خیلی خوشحال شدم به جهت اینکه دوست داشتم این کار را انجام بدهم 
اما دست و بالم را بسته بودند. مثل اینکه دست و بال کسی را ببندی و بگویی حالا 
بدو. خب مشخص است که نمی تواند.« او ادامه داد: »پس از اینکه آقا این نکته را 
فرمودند مجدد خدمت ایشان رفتیم و زمانی که جویا شدیم نحوه اجرا بهتر شده 
است، خاطرنشان کردند. کمی بهتر شده است اما باز هم جای کار دارد. سپس بشکن 
زنان به خانه آمدم و گفتم حالا می دانم چکار کنم! برای اولین بار آن قالب را شکستم. 
خیلی سخت بود. آن بدعتی که گذاشته بودند و می گفتند نباید تکان بخورید و صاف 
بایستید تغییر کرد و اکنون الی ماشاالله این کار را استفاده می کنیم و از این ور بوم به 

آن ور بوم افتاده ایم.«
بابان هم بازنشسته شده و دیگر سراغ اجرای خبر در تلویزیون نمی رود.

سولماز اصغری
سولماز اصغری از معدود اخبارگویان زن در دهه 60 است، او هم مدتی ست که از کار 
اجرا فاصله گرفته است، اما کار اخبارگویان این روزها را دنبال می کند و نظراتی در این 
زمینه دارد. او در مورد ویژگی های یک اخبارگو در جریان یک گفت وگو چنین توضیح 
داد: »اصلاً در شأن یک رسانه نیست که مجری خود را صرفاً به خاطر چهره زیبایش 
انتخاب کند. صدا و تصویر اگر در حد معمولی هم باشد هیچ ایرادی ندارد ولی آنچه 
تعیین کننده است مهارت خبرخوانی و مهارت اجراست که صدا و تصویر را هم تحت 
تأثیر خود قرار می دهد. البته مسلم است کسی که صدا و تصویر را هم داشته باشد، 
قدرت تأثیرگذاری بیشتری خواهد داشت ولی باز هم تأکید می کنم مهارت های 
خبری مهم تر است.« او همچنین در مورد شکل اجراهای جدید اخبار گفت: »مجري 
باید با توجه به خصوصیات فرهنگي و اجتماعي حاکم در جامعه پیش رود و با آن 
هماهنگ باشد و اگر خلاف آن عمل کند مخاطب او را پس مي زند و موفق نخواهد 
بود. مجري باید با توجه به معیارهاي مردم عمل کرده و تعادل را حفظ کند. به اعتقاد 
او یک مجري به خصوص یک گوینده خبر در مرحله نخست باید به زبان فارسي احاطه 
کامل داشته باشد و تا آنجا که بتواند، اطلاعاتش به روز باشد زیرا زبان تلویزیون، زبان 
معیار است و با میلیون ها مخاطب با سلایق و جهان بیني متفاوت روبه روست و مدام 

از سوي این طیف عظیم مردمي مورد قضاوت قرار مي گیرد.«
محمدرضا حیاتی

انتشار خبر بازنشستگی محمدرضا حیاتی در فضای مجازی واکنش های بسیاری را در 
میان عموم مردم به همراه داشت. واکنش هایی که در قابل کامنت ها و نظراتی مطرح 
شد، اما نکته در اینجاست که بازنشستگی حیاتی به معنای وداع او با اجرا نیست. او در 
گفت وگویی در مورد ادامه همکاری خود گفت: » با نظر رئیس سازمان صداوسیما، قرار 
شده است که کسانی که بازنشست می شوند، با داشتن شرایط همکاری، به همکاری 
با صداوسیما ادامه دهند. نظر آقای سرافراز بر بازنشستگی اداری من بود، اما بنا به 

صلاحدید مدیران سازمان، همچنان به همکاری با صداوسیما ادامه خواهم داد.«
حیاتی همچنین درباره دوره های مهم کاری خود گفت: » دوره  های خیلی سختی را 
گذراندیم. در این بیش از سه دهه فعالیت، حوادثی به وجود آمد که شاید همین 
همکاران ما حاضر نبودند در آن دوران بیایند و گویندگی کنند ولی من بخاطر احساس 
وظیفه و احساس مسئولیتی که داشتم، در همه دوران ها و تمام عرصه های انقلاب 
حضور داشتم و هیچ گاه عرصه تلویزیون و گویندگی را خالی نکردم. سخت ترین 
دوران های کار رسانه ای را گذراندم و کار حتی به تهدیداتی از سوی برخی شخصیتها 
هم کشیده شدو بر اثر اتفاقاتی که افتاده بود در برخی از محافل هم نمی توانستم حاضر 
شوم.یکی از این دوران های سخت انتخابات سال 88 بود که جامعه به شدت ملتهب 
شده بود، دوران رحلت امام و 8 سال دفاع مقدس هم از نظر امنیتی و اجتماعی و 

روحی دوران سختی بود.«
حسن سلطانی

حسن سلطانی که این روزها برنامه سحر تلویزیون را اجرا می کند و پیش از این نیز 
سابقه اجرای برنامه هایی از این دست داشته، در دهه 60 از اخبارگویان بود.

او در سال 1358 وارد بخش صدا و سیمای ایران شده و تا سال 1379 در شبکه دوم 
به گویندگی خبر مشغول بوده است، سپس به شبکه خبر ایران رفته و در سال های 
1381 تا 1383 در واحد اطلاعات و اخبار سازمان صدا و سیمای ایران مشغول به کار 

بوده است، او هم چنین سابقه گویندگی خبر را در شبکه جام جم هم دارد.
سلطانی از سال 1383 تا 1390 بخش گفت وگوهای سیاسی شبکه خبر ایران را 

اجرا کرد.

هشدار های 
انتظا می

عدم نگهداری وجوه نقد و طلاجات اضافی 
و دیگر اشیای قیمتی در منزل از اقدامات 

پیشگیری از سرقت منازل می باشد.

توصیه های 
راهور

هرگونه حرکات نمایشي 
مانند دورزدن درجا یا حرکات 

آکروباتیک و یا حرکت 
موتورسیکلت بر روي یک چرخ، 
8 نمره منفي براي وسایل نقلیه 
شخصي و ۱۰ نمره منفي براي 

وسایل نقلیه عمومي دارد.
اداره آموزش فرهنگ ترافیک راهور قم

جزئیات بازنشستگی با 1۰ سال سابقه کار
معاون فنی و درآمد سازمان تامین اجتماعی، از بازنشستگی ۲۰ هزار نفر با استفاده 
از قانون پرداخت ۱۰ سال حق بیمه خبر داد و گفت: این قانون در حال حاضر در 

تمامی شعب تامین اجتماعی اجرا می شود.
محمدحسن زدا گفت: بیش از یک سال از تصویب قانون بازنشستگی با 10 سال سابقه 
پرداخت حق بیمه می گذرد و بر اساس آن افرادی که به سن 60 سال رسیده اند می 
توانند با 10 سال سابقه کار بازنشسته شوند.وی از اجرایی شدن این قانون در شعب سازمان 
تامین اجتماعی خبر داد و افزود: پس از تصویب قانون زمینه اجرایی شدن آن در سازمان 
فراهم شد و هم اکنون کارگرانی که 10 سال یا کمتر سابقه بیمه داشته اند می توانند با 
مراجعه به شعب تامین اجتماعی از امکان بازنشستگی برخوردار شوند.معاون فنی و درآمد 
سازمان تامین اجتماعی تاکید کرد: همچنین فردی که کمتر از 10 سال سابقه پرداخت 
حق بیمه دارد می تواند با پرداخت مابه التفاوت حق بیمه خود تا رسیدن به 10 سال، 
از امتیاز بازنشستگی برخوردار شده و متناسب با آن تا 10 روز حقوق بگیرد. به گفته زدا، 
در مجموع از زمان اجرای قانون تا کنون حدود 20 هزار نفر بازنشسته شده و مستمری 
دریافت کرده اند.وی با اشاره به اینکه دو گروه از این امتیاز برخوردارند، گفت: افرادی 
که 60 سال سن و کمتر از 10 سال سابقه فعالیت داشته و کسری حق بیمه خود را 
خریدند و گروه دوم، بازماندگان افراد فوت شده ای بودند که کمتر از 10 سال سابقه کار 
 داشته و با قانون جدید توانسته اند به نسبت سال های فعالیت مستمری دریافت کنند.

اعزام ۷۰۰۰ دانش آموز همراه والدین به 
عتبات عالیات

معاون فعالیت های دانش آموزی سازمان دانش آموزی از اعزام 7هزار دانش آموز 
به عتبات عالیات خبر داد. 

اردشیر دهقان درباره اعزام دانش آموزان به عتبات عالیات، گفت: اعزام دانش آموزان به عتبات 
عالیات از مهر ماه سال جاری آغاز می شود.وی افزود: تعداد هفت هزار دانش آموز به همراه 
والدین خود از اول مهرماه تا پایان اسفند به عتبات عالیات اعزام می شوند.معاون فعالیت های 
دانش آموزی سازمان دانش آموزی تصریح کرد: پس از ماه مبارک رمضان مربیان عضو تشکل 
های پیشتازان و فرزانگان را به عتبات عالیات اعزام خواهیم کرد.وی بیان کرد: اعزام مربیان از 

مرداد ماه آغاز می شود و تا مهرماه ادامه دارد.

آرزوي شهر بي ترافیک
کافي است در خیابان صفائیه رفت و آمد داشته باشي 
تا اوج ترافی�ک این خیابان را در برخي س�اعات روز 
مش�اهده کني، هر فردي با نخس�تین ن�گاه متوجه 
مي ش�ود که این خیابان از عرض مناس�ب برخوردار 
نیست و وجود مراکز خرید و ساختمان هاي پزشکان 
بر معضل ترافیکي این بخش افزوده است.تقاطع شهید 
حیدریان، بلوار غدیر، میدان جانبازان و امیني بیات از 
نقاط دیگري است که معضل ترافیک در آنها مشاهده 

مي شود.
یکي از رانندگاني که بیش از 10 سال است در قم سکونت 
دارد، مي گوی��د: برخ��ي از مش��کلات ترافیک ش��هر قم به 
شهرس��ازي بر مي گردد چون خیابان هاي این شهر از عرض 
مناسب برخوردار نیست، ولي بخشي نیز به رعایت قوانین و 

مقررات از سوي رانندگان مربوط است.
»حسین کاویاني« تأکید مي کند: برخي رانندگان در پارک 
خودروي خود دقت لازم را ندارند، یا پارک »دوبل« مي پردازند 

که این کار همیشه سبب افزایش بار ترافیکي مي شود.
عضو کمیس��یون امور زیربنایي شوراي اسلامي شهر قم با 
شرح اینکه قم داراي پروژه هاي مهم ترافیکي است، مي گوید: 
در چند سال اخیر در بهره برداري از این پروژه ها تعلل شد و اگر 
این گونه نبود و این پروژه ها به بهره برداري مي رسید، تسهیلاتي 

در زمینه ترافیک به وجود مي آمد.
»محس��ن عابدیني پور« با اشاره به مشکل تقاطع ها عنوان 
مي کند: تقاطع 15 خرداد و عماریاس��ر و ادامه آن تقاطع 75 
متري عمار یاسر با کمربندي امام علي)ع( از پروژه هایي است 
که در حال ساخت است، از محورهاي دیگر پل جمهوري است 
که فاز اول آن س��اخته شده، ولي پایانه ترافیکي آن مسدود 

است.
مشکلات ترافیکي بلوار غدیر

عضو کمیس��یون امور زیربنایي ش��وراي اسلامي شهر قم 
یادآوري مي کن��د: پروژه ها باید به صورتي اجرا ش��ود که بار 
ترافیکي مرکز ش��هر را کاهش دهند، در مسیر پردیسان نیز 
همین مش��کل وجود دارد، تنها محور  تردد و دسترس��ي به 
پردیس��ان بلوار غدیر اس��ت که همین سبب بروز مشکلات 

ترافیکي مي شود.
به گفته وي بازگشایي انتهاي جمهوري به پردیسان و محور 
آویني به پردیسان از راهکارهایي است که براي کاهش ترافیک 

در نظر گرفته شده است.
عابدیني پور یادآوري مي کن��د: رینگ کمربندي قم و بلوار 
فردوسي همچنان نیمه کاره باقي مانده و بخشي به عنوان شهید 
روحاني از انتهاي چهارمردان به آذر باز شد که در حمل ونقل 

درون شهري مؤثر است.
وي ادامه مي دهد: در همین محورها تقاطع هاي غیر همسطح 
نیاز داریم، به عنوان مثال تقاطع هایي در میدان میرزاي قمي و 

چهارمردان مقابل گلزار نیاز است، انتهاي تونل غدیر هنوز باز 
نشده و در محور معلم مسدود است، بنابراین احتیاج به تقاطع 

غیر همسطح یا تونل داریم که از زیر بلوار معلم بگذرد.
عضو کمیس��یون امور زیربنایي ش��وراي اسلامي شهر قم 
مي گوید: تقاطع بلوار پیامبر اعظم)ص( با س��میه مش��کل 
ترافیکي وجود دارد و برخي از پروژه هایي که اجرا کردیم، کامل 

نشده مثلاً رمپ و لوپ هاي پل جمهوري باقي مانده است.
وي با بیان اینکه اولویت هاي تعیین شده باید به نتیجه برسد، 
مي افزای��د: براي حل معضل ترافیکي به تعداد زیادي تقاطع 
غیر همس��طح نیاز داریم. در اکثر نقاط شهر را با دوربرگردان 
مشکل آن را حل کردیم اما این راهکار اصلي برطرف کردن 

معضل ترافیک نیست.
زمانبربودن پروژه هاي ترافیکي

عابدیني پور تأکید مي کند: شاید به دلیل محدودیت منابع 
مالي ش��هرداري امکان س��اخت تقاطع غیر همسطح وجود 
نداشته باشد. اگر از سوي سرمایه گذاران منابعي تزریق مي شد 
شاید مي توانستیم پروژه هاي اولویت دار را سرعت بخشیم. اگر 
پروژه مادر شکل نگیرد و سرمایه گذار جذب نکند، به طور عملي 

در پروژه ها تأثیر منفي دارد.
به گفته وي بنا بود در بلوار پیامبر اعظم)ص( پس از افتتاح 
جذب سرمایه گذار داشته باشیم و سرمایه گذاران به داخل شهر 
منابع تزریق کنند، ولي تا این اتفاق نیفتد مشکلات مالي وجود 
خواهد داشت. عضو کمیسیون امور زیربنایي شوراي اسلامي 
شهر قم با بیان اینکه امسال رکود در بخش ساختمان را شاهد 
هستیم، مي گوید: درآمد شهرداري کاهش پیدا کرده، به همین 
دلیل نگران هستیم اولویت هایي که تعیین شده، محقق نشود.

وي یادآوري مي کند: پروژه هایي که براي حل معضل ترافیکي 

تعیین شده، زمانبر است، ولي شرایط تاکنون خیلي مساعد 
و مناسب جلو نرفته است، امیدواریم با آمدن شهردار جدید 

گشایشي در امور ایجاد شود.
عابدیني پور ادامه مي دهد: اکنون با توجه به محدودیت منابع 
مالي براي دولت و ش��هرداري مردم باید بیشتر به مشارکت 
مردم بپردازند و جذب سرمایه گذار صورت گیرد تا مشکلات 

حل شود.
پارکینگ و کاهش ترافیک

رئیس پلیس راهور مرکز استان با بیان اینکه چند سال اخیر 
به همت همه دستگاه ها به ویژه شهرداري کارهاي زیربنایي 
خوبي انجام شده است، مي گوید: پروژه بلوار پیامبراعظم)ص( 
آغاز خوبي بود و نیاز داریم در باقیمانده معابر مانند این بلوار 

زیرساخت هاي خوبي ایجاد شود.
»علي حسن قیصري« یادآوري مي کند: در آینده مسئولان 
باید همت کنند تا در مکان هایي که نیاز است مانند خیابان 
صفائیه، انقلاب، اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( و آذر 

طرح تعریض معابر انجام شود.
رئیس پلیس راهور مرکز استان قم با اشاره به اهمیت ساخت 
پارکینگ در زمین��ه کاهش معضلات ترافیک��ي مي گوید: 
عملیات ساخت پارکینگ شهید کاظمي در حال انجام است، 
اگر با همت مسئولان این طرح به بهره برداري برسد، بسیاري 
از معضلات ترافیکي خیابان صفائیه، انقلاب و ارم کاهش پیدا 

مي کند.
وي تأکید مي کند: موتورس��واران به عنوان کس��اني که به 
مقررات پایبند نیستند از کس��اني هستند که به معضلات 
ترافیکي دامن مي زنن��د. نزدیک به 50 درصد از تصادفات در 

شهر به اجرا نکردن قوانین و مقررات بر مي گردد.  

غول کم آبی افسانه نیست؛

خانواده ها به کاهش مصرف آب پایبند باشند

راهکارهای  باید  بین  این  و در  بحران کم آبی جدی است 
فرهنگ سازی صرفه جویی در مصرف آب  را با جدیت دنبال 

کرد. 
حرارتی که از زمین بر می خیزد آب پاشیده روی آسفالت را به سرعت 
بخار می کند و گرمای مطبوعی بر می خیزد، زمین همچنان خیس 
است چون با وجود این همه گرما، شیلنگی در دست مرد است که 
گویا به منبعی نامحدود وصل شده و همچنان جلوی خانه را آب پاشی 
می کند. او می گوید: »با این کار هم کوچه تمیز می شود هم کمی 

خنک می شویم!«
این تنها یک مورد از افرادی است که بی توجه به کم آبی های چند 
سال گذشته و شدت آن در سال جاری، همچنان به مصرف بی رویه 
آب ادامه می دهد و آب تصفیه شده و شیرین را نه برای خنک شدن 
بلکه فقط برای خیس کردن آسفالت جلوی منزلش بکار می برد و 
جالب اینکه وقتی قبض آب را هم می بیند، فقط صدای اعتراضش بلند 

است که چرا آب بها گران شده و ... .
حقیقت این است که مردم ایران در مصرف هر چیزی که فکرش را 
بکنیم صرفه جو باشند، اما آب را بی رویه هدر می دهند و البته شاید 
همه، اینگونه نباشند ولی بیشتر مردم، چه بخواهیم و چه نخواهیم در 

مصرف آب توجه کافی و لازم را ندارند.
باز گذاشتن دوش حمام هنگام استفاده از شامپو و لیف، شستشوی 
حیاط منازل با شیلنگ آب، شستن اتومبیل در خانه با آب فراوان به 

جای مراجعه به کارواش و ... برخی از نمونه های اسراف آب در میان 
ایرانیان هستند و این فقط مربوط به افراد عادی است چه برسد به آنها 
که استخرهای منازلشان را با آب لوله کشی پر می کنند و البته فعلا 

تعدادشان زیاد نیست.
باورهای اشتباه در مورد منابع آبی موجود و همچنین فرهنگ نادرست 
استفاده از این مایع حیاتی، سبب شده است مصرف آب در میان مردم 
ایران به ویژه قمی ها که اتفاقا بیش از سایر شهرها در معرض کم آبی 

هستند بی رویه باشد.
البته در این بین تابستان های داغ قم هم مزید بر علت شده و مصرف 
آب را نه فقط در این فصل بلکه دو ماه قبل و بعد از تابستان تشدید 
می کند که بخشی از آن توجیه پذیر و بخشی هم غیر قابل توجیه 
است. در این میان، هشدارهای مسئولان وزارت نیرو و شرکت آبفا 
هم چندان بر مصرف آب تاثیر نمی گذارد و هنوز، فرهنگ سازی لازم 
برای این امر صورت نگرفته چه اینکه با وجود اعلام آمارهای موجود 
طی چند سال گذشته از سوی مسئولان تامین آب شهرها و روستاها، 
دیگر کسی نباید به مصرف بی رویه این مایع حیاتی ادامه می داد 
ولی می بینیم برخی همچنان شیرهای آب را باز می گذارند تا حیاط 

منزلشان را جلوی درب خانه هایشان را بشویند و سرگرم شوند.
در زمینه این موضوع گپ و گفتی با مردم داشتیم و نظراتشان را جویا 
شدیم؛ مهدی شاه بیگی یکی از شهروندان قمی که در صف نانوایی 
طرف گفت وگوی ما می شود عقیده دارد همانطور که عبور از چراغ 

قرمز جریمه دارد، عبور از خط قرمز مصرف آب هم باید جریمه داشته 
باشد تا فرهنگی که مد نظر ماست در جامعه نهادینه شود.

او می گوید: »حقیقت آن است که شرایط آنقدر بحرانی شده که کار 
از بسترسازی برای ایجاد فرهنگ صحیح مصرف آب گذشته و باید 
راهکارهای سریع تری را بکار بست که به نظر من، جریمه کردن 

مشترکان پر مصرف، یکی از این راه هاست«.
دیگر شهروندی که در زمینه بحران کمبود آب و ضرورت کاهش 
مصرف آن، طرف گفت وگوی ما قرار می گیرد، بانویی است که بطری 
آب معدنی کوچکی را برای فرزندش خریده و درب آن را برایش باز 

می کند.
مریم بهبودی عنوان می کند: »ببینید، ویژگی انسان ها طوری است 
که فقط قدر چیزهایی را می دانند که بهای سنگینی برایش پرداخت 
کرده اند، همین بطری آب که 500 تومان بابت آن پول داده ام آنقدر 
برایم ارزش دارد که وقتی فرزندم نیمی از آن را می نوشد، نصف 
دیگرش را به خانه می برم و در یخچال می گذارم تا وقتی خنک شد باز 
هم مورد استفاده باشد ولی اگر شیر را باز کنم و آب یخ مجانی باشد، 
حتی ممکن است لیوانی را که می خواهم با آن آب بخورم چند بار با 
همان آب یخ بشویم؛ این فرهنگی است که در میان ما رواج دارد و 
متاسفانه به نظر می رسد جز با اهرم هایی نظیر اجبار و افزایش آب بها، 

نمی توان فرهنگ صحیح مصرف آب را نهادینه کرد«.
در این شرایط که گرانی های هر روزه، فشار زیادی به مردم وارد 

می کند، پیشنهاد افزایش نرخ بهای آب از سوی همین مردم تا حدی 
عجیب است و البته نشان می دهد که بحران کم آبی، واقعا جدی است 

و حداقل برخی افراد کاملا آن را درک کرده اند.
در این راستا به سراغ شرکت آبفا و مدیر امور شهرهای آبفای استان 
قم رفتیم تا راهکارهای جدید برای کاهش مصرف آب در تابستان داغ 

امسال را جویا شویم.
احمد نکونام در این زمینه گفت: »کاهش حجم تولید منابع آب قم 
طی دو سال گذشته دارای عواملی از جمله شرایط اقلیمی حاکم بر 
سراسر کشور و نیز حفر چاه های غیرمجاز در حریم قانونی چاه های 
منبع تأمین آب شهر بوده است که این امر در بخش هایی مانند کهک 
بیشتر احساس می شود به همین دلیل کارشناسان شرکت آبفای 
شهری با بررسی های فنی بر روی شبکه توزیع آب، بررسی نقشه های 
پراکندگی مصرف مشترکین و زوم بندی شبکه توزیع، به دنبال کاهش 
میزان مصرف هستند. با توجه به اینکه آب سرشاخه های دز از فاصله 
300 کیلومتری به قم منتقل می شود، صرفه جویی در مصرف آن و نیز 
توسل به راهکارهایی که فرهنگ صرفه جویی را نهادینه کنند ضروری 
است به همین دلیل از ائمه جماعات، مسئولان فرهنگی شهرها و 
بسیجیان می خواهیم در این زمینه یاری گر شرکت آبفا باشند ولی 
در عین حال برخوردهای لازم با کسانی که مصارف خارج از کاربری 
مصوب و غیر مجاز داشته باشند هم در دستور کار قرار دارد به این 
ترتیب که شرکت آب و فاضلاب با هماهنگی و همکاری دستگاه 
قضایی به رصد مصارف آب در نقاط مختلف اقدام می کند و معرفی 

متخلفان به مراجع قضایی هم بدون اغماض صورت می گیرد«.
البته منطقی آن است که ابتدا روش های صحیح آموزش فرهنگ 
درست مصرف آب را به کار گرفت و برخورد قضایی را در آخرین گام 

مورد استفاده قرار داد.
می گوید:  زمینه  این  در  آبفا  شرکت  کارشناس  موسوی  صادق 
»روش های مختلفی برای کاهش مصرف آب در یک خانواده وجود 
دارد که اگر همه به آنها پایبند باشند، شاهد صرفه جویی حداقل 20 

درصدی در مصرف این مایع حیات بخش خواهیم بود.
از جمله این روش ها باید به مواردی همچون بررسی  دائمی همه 
شیرهای آب در خانه اشاره کرد تا اگر چکه می کنند به سرعت 
رفع مشکل شوند همچنین از سردوشی هایی که در مصرف آب 

صرفه جویی می کند و همچنین شیرآب های کم فشار استفاده شود.
عایق بندی لوله های آب، بستن شیر آب هنگام مسواک زدن، استفاده 
از ماشین های لباسشویی و ظرفشویی فقط در مواقعی که حداکثر 
ظرفیت آنها تکمیل است، کاشت گیاهان مقاوم در برابر کم آبی در 
شرایط اقلیمی قم، آبیاری باغچه منازل فقط در مواقع لزوم، آبیاری 
عمیق باغچه برای جلوگیری از تبخیر و هدر رفت سریع آب و کاستن 
از زمان استحمام های بیهوده از دیگر روش هایی هستند که اگر رعایت 
شوند، هرچند در هر بار حجم کمی آب را صرفه جویی می کنند اما در 
پایان یک ماه، می بینیم میزان مصرف آب در یک خانه تا چه میزان 

کاهش یافته است«.
آنچه در این بین ضروری به نظر می رسد، تبلیغ چهره به چهره 
برای تحقق هدف صرفه جویی در مصرف آب است چه اینکه تجربه 
نشان داده، سخن اقوام و آشنایان، به مراتب تاثیر بیشتری از تبلیغات 
محیطی و تلویزیونی دارد بنابراین کسانی که برای کم آبی دغدغه 
دارند، بهتر است علاوه بر اینکه خودشان صرفه جویی را در دستور کار 
قرار می دهند، مبلغی برای نزدیکان و بستگانشان هم باشند و لذت 

بهره مندی دائمی از منابع آبی را با آنها شریک شوند.

احساسات ناخوشایندی که کودک باید تجربه کند
خیلی خوب می ش�د اگر می توانستیم برای همیش�ه کودکمان را از واقعیت های 
زندگی محافظت کنیم، اما این کار ممکن نیست. اما باز هم پدرها و مادرها سخت 
تلاش می کنند تا از ایجاد احساس�ات و تجربیات ناخوش�ایند ب�رای کودک خود 

جلوگیری کنند.
حمایت و محافظت کودکان از ناراحتی، در طولانی مدت لطفی در حق آنها محسوب نمی شود. 
اگرچه برای مدت کوتاهی ممکن است آنها را خوشحال کند، اما دور نگه داشتن آنها از همه 
ناراحتی و مش��کلات در مراحل بعدی زندگی باعث ش��کل گیری مشکلات بیشتری برای 
آنها خواهد شد. کودکان باید یاد بگیرند که چگونه با ناملایمت ها و ناراحتی های زندگی به 
درستی مقابله کنند. هنگامی که به کودک خود چگونگی مقابله با احساسات ناراحت کننده را 
می آموزید، در سنین بلوغ و هنگامی که بزرگتر می شود بهتر آمادگی کنار آمدن با مسئولیت ها 
و ناامیدی ها را خواهد داشت.  در اینجا چند احساس ناخوشایندی برای کودکان که باید نحوه 
مدیریت کردن آن را بیاموزند، معرفی شده است:  ۱. سرخوردگی: اگرچه ممکن است خیلی 
دوست داشته باشید که کودک ناامیدتان را دلداری داده و او را از آن حال و هوا بیرون بیاورید، 
اما بچه ها باید یاد بگیرند که چگونه با احساس نا امیدی یا سرخوردگی خودشان به درستی 
کنار بیایند. اگر کودک شما در حال کلنجار رفتن با یک مسئله سخت ریاضی است، یا از پس 
مرتب کردن رختخوابش بر نمیاید، برای از بین بردن حس ناامیدی او، وظایفش را به جای او 
انجام ندهید. پیشنهاد می شود در صورت لزوم از او بخواهید کمی استراحت کند و نفس عمیقی 
بکشد، اما او را تشویق کنید دوباره زمانی که آرام تر شد مشکل را بررسی کرده و آن را برطرف 
کند. اگر فرصتی برای حل مسائل به کودکان داده نشود، کم کم برای حل مسائل خود احساس 

درماندگی می کنند و برای برطرف کردن آن به کمک افراد نزدیک به خود وابسته می شوند.
 ۲. خشم: خشم، به خودی خود احساس بدی نیست. واکنشی که افراد نسبت به این احساس 

از خود نشان می دهند ممکن است مثبت یا منفی باشد.

بچه ها باید راه درست کنار آمدن با احساس خشم خود را یاد بگیرند و بدانند که داشتن رفتار 
خشن در زمان ناراحتی روش خوبی برای نشان دادن احساس آن ها نیست.

س��عی کنید در برابر آرام کردن ک��ودک خود پس از هر بار عصبانیت، مقاومت کنید. به او 
بیاموزید که چگونه می تواند خودش بدن خود را آرام کند و خود را به آرامش دعوت کند. نفس 
عمیق و دور کردن او از مسئله پیش آمده تعدادی از تکنیک های مدیریت خشم هستند که 
می توانند به کودک در آرام کردن بدن او کمک کنند.  3. نا امیدی: گاهی اوقات برنده نشدن 
در یک مسابقه فوتبال یا بدقولی مادربزرگ برای بیرون رفتن و خوردن بستنی به همراه کودک 
شما، مسائلی هستند که باعث می شوند کودک حس ناامیدی را تجربه کند. در هر صورت آن 
ها حس ناامیدی را در زندگی خود تجربه خواهند کرد، چه بهتر که زودتر بتوانند به درکی از 
این موضوع برسند که وقتی شرایط مطابق میل پیش نمی رود، پایان دنیا نیست.   4. اضطراب: 
داش��تن حس اس��ترس و اضطراب به طور مداوم به سلامتی کودک آسیب می زند. کودکان 
باید کارهایی که موجب تحریک اضطراب می شوند را بشناسند. اگر کودک شما از شروع یک 
ورزش جدید یا شرکت در یک مهمانی تولد دچار اضطراب می شود باید او را تشویق کنیدکه 
علی رغم داشتن اضطراب به کار خود ادامه دهد. خوب است به کودک خود بیاموزید که چگونه 
باید با ترس هایش روبرو شود. وقتی در پایان  به نتایج مثبتی رسید، مانند لذت بردن از حضور 
درمهمانی که قبل از آن استرس داشت، متوجه می شوند که اضطراب آنها نباید مانعی برای ادامه 

کاری که می خواهند انجام دهند، باشد.
 ۵. غم: اگرچه ممکن است هر دفعه که کودک خود را ناراحت می بینید وسوسه شوید که 
او را شاد کنید، اما گاهی اوقات خوب است کودکتان احساس ناراحتی را تجربه کند. اگر بچه 
شما تماشای یک مسابقه را از دست داده است، و یا عزادار کسی است که از دست داده است، 
نشان دادن حس ناراحتی، واکنشی طبیعی است. به او بگویید در صورتی که برای طولانی مدت 

گرفتار این حس بد نشود، اشکالی ندارد که برای مدت کوتاهی حس ناراحتی را تجربه کند.
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اخبار
آیت ا... محسن غرویان:

احمدی نژاد محصول یک تفکر خاص 
در قم است

»احمدی نژاد محصول یک تفکر خاص در قم است« آیت ا... محسن غرویان 
تاکید دارداگر حمایت این تفکر خاص نبود احمدی نژاد 8 سال رئیس جمهور 
نبود. صحبت های احمدی نژاد مبنی بر تلاش غرب برای دستگیری امام زمان 
بهانه خوبی شد تا با آیت ا.. محسن غرویان گفت و گو کنیم. صحبت های احمدی 
نژاد بیش از هر چیز دارای بار سیاسی است غرویان می گوید: »ایشان بیش از هر 
چیز خود و دوستان اش را نماینده امام زمان)عج( می داند به همین دلیل ادعا می 
کند که می خواهند امام زمان را دستگیر کنند. صحبت های ایشان هیچ گاه بر 
اساس مستندات علمی نبوده است.مشروح گفت و گوی محسن غرویان با پایگاه 

خبری و تحلیلی ندای ایرانیان در ذیل آمده است:
صحبت های چند روز پیش احمدی نژاد که در رسانه ها منتشر شد مبنی بر 
تلاش غرب برای دستگیری احمدی نژاد. موجب واکنش های متعدد شده است. 

در حوزه علوم دینی این صحبت ها به چه معناست؟
صحبت های ایشان هیچ گاه بار معنایی، علمی و دینی نداشته است. متاسفانه آقای 
احمدی نژاد در طول ده سال گذشته در حوزه ای ورود کردند که هیچ گاه تخصص آن 
را نداشتند من معتقدم صحبت های احمدی نژاد بیش از هر چیز دارای بار سیاسی است 
ایشان بیش از هر چیز خود و دوستان اش را نماینده امام زمان)عج( می داند به همین دلیل 
ادعا می کند که می خواهند امام زمان را دستگیر کنند. صحبت های ایشان هیچ گاه بر 

اساس مستندات علمی نبوده است.
حوزه علمیه قم چرا در مورد حرف های گاه و بیگاه رئیس جمهور سابق 

سکوت می کند؟
چون بخشی از حوزه علمیه قم، حامی احمدی نژاد و تفکرات ایشان است. باید این 
واقعیت را پذیرفت که حامیان احمدی نژاد در قم هم حضور دارند. اصلا جریان احمدی نژاد 
و ادعاهایش برخواسته و حمایت شده ازبرخی تفکرات در قم بود. البته هیچ یک از مراجع 
عظام تقلید چنین صحبت هایی را در مورد امام زمان نکرده اند و این بحث ها را انحراف 
می دانند . اما هستند کسانی که این حرف را در سال های گذشته و امروز حمایت کرده 

و می کنند.
شما این حرف ها را بیشتر سیاسی می دانید؟

من تصور می کنم احمدی نژاد دستگیری خودش و یاران نزدیک اش را به دستگیری 
امام زمان )عج( تشبیه کرده است و از این راه خواسته پیامی سیاسی را به هوداران منتقل 
کند. البته امکان این ادعا هم وجود دارد که شخصی را به عنوان نایب امام زمان)عج( در 
جمع خود معرفی کنند. به هر حال این تفکر منحرف با حمایت برخی از شخصیت های 

حوزوی 8 سال اداره کشور را بر عهده داشت.
راه برخورد با این دیدگاه چیست؟

حوزه علمیه قم در پالایش افراد و اتخاب افراد دقت کند. این نوع دیدگاه نباید دوباره 
بتواند مردم را فریب دهد. متاسفانه انحراف در تفکرات احمدی نزاد از همان ابتدا وجود 
داشت. در طول تاریخ، سوء استفاده های زیادی از سوی افراد نامیزان و گروه های فرصت 
طلب، از امام زمان شده است و علمای شیعه همواره در برابر این انحرافات ایستاده و 
روشنگری کرده اند. آخرین آن پیشگویی، »ظهور در آینده نزدیک« بود. امروز هم بحث بی 
پایه و اساس و بیشتر سیاسی دستگیری امام زمان را پیش می کشند که بیشتر سیاسی 

است تا مذهبی.

با ۱۶7 رای اعتماد نمایندگان مجلس

فانی در وزارت آموزش و پرورش ابقا شد
علی اصغر فانی موفق شد بار دیگر اعتماد نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
را کسب کند و در مسوولیت وزارت آموزش و پرورش در دولت تدبیر و امید 

باقی بماند.
به گزارش ایرنا، جلسه استیضاح فانی وزیر آموزش و پرورش دیروزبه ریاست حجت 
الاسلام و المسلمین محمد حسن ابوترابی فرد در مجلس شورای اسلامی برگزار شد. فانی 
در این جلسه موفق شد با کسب 167 رای مخالف استیضاح نمایندگان، 76 رای موافق 
استیضاح نمایندگان و 13 رای ممتنع از مجموع 256 رای ماخوذه باردیگر به عنوان وزیر 
آموزش و پرورش در این وزارتخانه به مسوولیت خود ادامه دهد. در جلسه استیضاح وزیر 
آموزش و پرورش، اسحاق جهانگیری معاون اول رییس جمهوری، شماری از وزیران و 
معاونان رییس جمهوری شرکت داشتند. تقاضای استیضاح فانی با 64 امضا در هیات 
رییسه اعلام وصول شد که گفته می شود 35 نفر از امضا کنندگان امضای خود را پس 

گرفته بودند.

سخنگوی دولت: 

اگر ابهامی بماند با تمدید مذاکرات 
موافقت می کنیم 

سخنگوی دولت درباره موضع روز گذشته کاخ سفید مبنی بر اینکه زمان 
مذاکرات هسته ای در صورت نیاز تمدید می شود، گفت: اگر ابهامی باقی بماند که با 
تمدید زمان مذاکرات قابل رفع باشد، طبیعی است که ما با این تمدید موافقت کنیم. 
محمدباقر نوبخت در گفت و گوی با ایرنا افزود: در این خصوص ما هم امیدواریم که 
به وقت ، مذاکرات را به اتمام برسانیم.وی اظهار داشت: اما اگر آن توافق خوبی که مورد 
نظر جمهوری اسلامی ایران است، انجام نشود و هنوز ابهاماتی باقی بماند که با تمدید زمان 
مذاکرات قابل رفع باشد، طبیعی است که ما با این تمدید موافقت کنیم.سخنگوی دولت 
اضافه کرد: اما ما هم امیدواریم که به وقت بتوانیم به اتمام مذاکرات و توافق مطلوب مورد 
نظر دست یابیم.سخنگوی کاخ سفید در نشست مطبوعاتی روز دوشنبه ضمن موافقت با 
سخنان دکتر ظریف در مورد اینکه توافق خوب مهمتر از زمان تعیین شده مذاکرات است، 
اظهار داشت: آمریکا همچنان بر دستیابی به توافق در تاریخ معین امیدوار است اما بنا به 
ضرورت برای رسیدن به توافق نهایی، امکان تمدید کوتاه زمان مذاکرات وجود خواهد 
داشت.جاش ارنست درباره سخنان محمد جواد ظریف وزیرامور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران که گفته بود اهمیت دستیابی به توافق خوب بیشتر از دیر یا زود شدن زمان است، 

افزود: رییس جمهوری آمریکا نیز در این مورد با ایشان هم نظر است.

افخم سخنگوی وزارت امور خارجه:

حمایت رهبر معظم انقلاب 
پشتوانه سیاست خارجی است 

سخنگوی وزارت امور خارجه از حمایت ها و پشتیبانی رهبر معظم انقلاب از 
تیم مذاکره کننده و اعتماد ایشان به کاری که انجام می شود، تشکر و قدردانی 
کرد و گفت: پشتوانه سیاست خارجی ایران حمایت ها و رهنمودهای رهبر معظم 

انقلاب و حمایت های مردمی است. 
به گزارش ایرنا، مرضیه افخم روز چهارشنبه در نشست خبری افزود: این حمایت 
بسیار گرانبها و سرمایه عظیمی است و برای تیم مذاکره کننده هم بسیار تعیین کننده و 
راهگشاست.سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره روند مذاکرات هسته ای نیز اظهار داشت: 
موضوعات در حال مذاکره است، در روند مذاکرات جاری که بسیار فشرده و در مرحله بسیار 
سختی است، کار دنبال می شود.افخم افزود: همه موضوعات در حال گفت و گو است و باید 
گفت و گوها در سطح کارشناسان، معاونان و در زمان خود در سطح وزرا ادامه پیدا کند تا 
شکل نهایی را به خود بگیرد. وی تصریح کرد: در عین حال خطوط قرمزی که رهبر معظم 
انقلاب در موضوع هسته ای تبیین و تشریح کردند، بسیار کمک کننده و روشن کننده 
است و تیم مذاکره کننده در همین مسیر با اتکا به رهنمودهای ایشان و سایر مسوولان عالی 
کشور موضوعات را در مذاکرات دنبال خواهند کرد.این مقام وزارت امور خارجه اضافه کرد: 
اما در عین حال بایستی تا روند کار، ادامه و نهایی شدن آن صبر کنیم. سخنگوی وزارت 
امور خارجه درباره زمان حضور وزرای خارجه در مذاکرات هسته ای گفت: کار کارشناسان 
و معاونان ادامه دارد، مذاکرات برای نهایی کردن متونی که در دست هست و کار بر روی 
نقاط اختلافی به صورت فشرده انجام می شود.افخم افزود: هنوز زمان قطعی وزیر خارجه 
مشخص نیست، بخشی منوط به پیشرفت کار است اما آن چه که قطعی است این اتفاق 
قبل از موعد اعلام شده برای توافق احتمالی انجام خواهد شد و وزرا در وین خواهند بود. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سوالی مبنی بر نظر دولت درباره مصوبه اخیر 
مجلس درباره الزام دولت به حفظ دستاوردهای هسته ای گفت: ما دیدگاه های خود را 
به صورت کتبی و شفاهی منتقل کردیم، این کار را مفید نمی دانستیم اما این رای و نظر 
مجلس است که در صورت تصویب نهایی و تایید شورای نگهبان قانون خواهد شد و در آن 
صورت همه باید تبعیت کنیم.افخم خاطرنشان کرد: ما دیدگاه هایمان را در مرحل مختلف 
اعلام کردیم، اجازه دهید به این دلیل که مصوبه قطعی شده است، ورودی به گذشته 

نداشته باشیم و جزییات را بحث نکنیم.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

برخی می خواهند از تریبون های عمومی 
جو را مشوش کنند

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

طرح مجلس برای توقف 
مذاکرات هسته ای نیست

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت:  برخی می خواهند با 
استفاده از تریبون های عمومی جو را مشوش کنند و به دنبال 
این نیستند که امنیت در جامعه حاکم شود. این در حالی 

است که ما برای همه امور نیاز به امنیت و آرامش داریم.
حسین کاشفی با بیان این که مردم انتظار دارند تا کسانی که 
تریبون های عمومی را در اختیار دارند حرف صادقانه و درست 
مطرح کنند و منافع ملی را مورد توجه قرار دهند، افزود: افرادی که 
امکانی چون تریبو ن های عمومی را در اختیار دارند نباید به دنبال 

منافع شخصی و گروهی خود باشند.
وی افزود:  اگر امانتی به کسی داده می شود آن فرد باید به 
درستی امانتداری کند و در غیر این صورت به افرادی که امانتدار 
خوبی نیستند، باید تذکر داده شود و بر عملکرد آنها نظارت صورت 
گیرد. اگرچه می بینیم برخی از اوقات برخی افراد کارشان از تذکر 
گذشته و به جای این که منافع ملی را مورد توجه قرار دهند باعث 

ایجاد شکاف می شوند و مشکلات جدیدی را فراهم می کنند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید بر این که همه باید 

کمک کنیم تا مسائل و مشکلات موجود حل شود نه این که از 
طریق تریبون های عمومی به دنبال ایجاد یأس و ناامیدی باشیم، 
گفت: با توجه به این که انتخابات را پیش رو داریم برخی به دنبال 
این هستند که فضای یأس و ناامیدی ایجاد کنند و بعد هم بگویند 
که همه چیز تقصیر دولت است در حالی که این افراد زمانی هیچ 

انتقادی مطرح نمی کردند بلکه با آن شرایط همراهی نیز داشتند.
از  استفاده  با  می خواهند  برخی  کرد:   نشان  خاطر  کاشفی 
تریبون های عمومی جو را مشوش کنند و به دنبال این نیستند 
که امنیت در جامعه حاکم شود. این در حالی است که ما برای 
همه امور نیاز به امنیت و آرامش داریم خاصه اگر می خواهیم به 
سرمایه و تولید داخلی تکیه کنیم امنیت و ثبات و آرامش باید 

وجود داشته باشد.
استفاده  عمومی سوء  تریبون های  از  که  افرادی  گفت:  وی 
می کنند موضوعشان مردم و منافع ملی نیست بلکه می خواهند 
شلوغی و ناامنی در کشور به وجود بیاید و بعد آن را تقصیر دولت 

بیندازند. 

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
با اشاره به تصویب طرح جدید برای  مجلس کشورمان 
نظارت بر توافق احتمالی هسته ای گفت: مصوبه مجلس گره 

در حرکت مذاکره کنندگان هسته ای ایجاد نخواهد کرد.
عباسعلی منصوری آرانی با اشاره به پروتکل الحاقی گفت: 
قسمت ج ماده پنجم این پروتکل دارای ابهام است. وی درباره 
تصویب طرح مجلس برای نظارت بر توافق احتمالی ایران و 5+1 
گفت: طرح قبلی برای توقف مذاکرات هسته ای بود، خیلی تلاش 
شد که از تصویب آن طرح جلوگیری شود. علی لاریجانی رییس 
مجلس در این باره رایزنی های بسیاری کرد و بسیار موثر بود. طرح 
تصویب شده متوقف کننده مذاکرات هسته ای نیست. این نماینده 
مجلس با بیان اینکه باید براساس قانون اساسی پروتکل الحاقی به 
تصویب مجلس شورای اسلامی برسد گفت: ابهاماتی در پروتکل 
وجود دارد که می بایست کار کارشناسی انجام شود. افراد فنی 
باید به مجلس آمده و با اعضای کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی گفت وگو و مذاکره کنند و اعلام کنند که چه اشکالاتی 

وجود دارد و چگونه می توان این اشکالات را برطرف کرد. وی 
درباره اظهارات اخیر یکی از نمایندگان مجلس درباره اینکه پروتکل 
الحاقی خیانت و وطن فروشی است گفت: مجلس صدای یک فرد 
نیست. اظهار نظر جریان های مختلف را نباید کل مجلس بدانیم. 
این نماینده مجلس گفت: در حال حاضر بسیاری از وزرا کارت 
زرد گرفته اند اما آیا آقای ظریف تاکنون کارت زرد گرفته است. این 
مساله نشان می دهد که اکثریت مجلس با وزیر خارجه است. ما 
تاکنون اظهارنظری درباره پروتکل الحاقی به معنای عام در مجلس 
نداشته ایم. باید بگذارید که مجلس کار کارشناسی خود را انجام 
دهد البته در این میان اقلیتی نیز وجود دارد که دیدگاه های خاص 
خود را دارند. منصوری آرانی در ادامه با اشاره به وجود نقطه ابهام در 
پروتکل الحاقی گفت: سوال این است که چرا آمریکا این پروتکل را 
مشروط پذیرفته است. باید برای مجلس این ابهامات روشن سازی 
شود. ما تاکنون نشست تخصصی با تیم فنی نداشتیم. باید بنشینیم 
و واکاوی کنیم. وی در پایان گفت: پروتکل الحاقی تنها برای ایران 
نوشته نشده است اگرچه نقاط مبهمی دارد اما نکات مثبت هم دارد. 

دکتر بهزاد صابری

مصوبه اخیر مجلس محترم شورای اسلامی از جنبه های مختلف 
موجب خیر و برکت است. نخست از این جهت که نشان دهنده 
دغدغه جدی تمامی ملت نسبت به سرنوشت مذاکرات هسته ای 
است و این دغدغه ملی، در حرکت و اهتمام نمایندگان مردم جلوه 
داشته است. همچنین پیامی محکم و قاطع برای طرف های مذاکره 
با کشورمان است تا توجه داشته باشند مذاکره کنندگان کشورمان در 
مواضع اصولی و برحق خود، پشت گرم به حمایت نمایندگان محترم 
هستند. اما در ارتباط با این مصوبه، دو ملاحظه کلی و اساسی وجود 
دارد که بایستی اشاره شود. نخستین ملاحظه که به اختصار بدان 
می پردازم، همان است که از سوی برخی از مسئولین عالی دولتی 
نیز مورد اشاره قرار گرفته؛ یعنی احتمال تداخل این مصوبه با حوزه 
عملکرد شورای عالی امنیت ملی. شورای عالی امنیت ملی، یک رکن 
فراتر از قوه مجریه است و در ترکیب اعضای آن، نام روسای قوای 
سه گانه، نمایندگان مقام معظم رهبری و فرماندهان عالی لشگری 
نیز وجود دارد. ضمن اینکه اعتبار مصوبات شورا، به تنفیذ رهبری 
نظام است. مذاکرات هسته ای نیز با جزئیات آن زیر نظر شورای 
مزبور و زیر نظارت عالی رهبر انقلاب در جریان است. کما اینکه مقام 
معظم رهبری تاکید کرده اند که »من مسائل کلان، خطوط اصلی، 
چارچوبها و خط قرمزها را عمدتا به رییس جمهور و در برخی موارد 
محدود به وزیر امور خارجه گفته ام اما جزئیات در اختیار آنها است.«

با این تعبیر، خطوط قرمز و مسائل کلان از قبل توسط رهبری 
ترسیم شده و ایشان جزئیات را نیز در اختیار دولت دانسته اند. لذا 
ورود مجلس محترم به این مساله در این مرحله، از منظر »کلیات« و 
»خطوط قرمز« به نوعی ممکن است شائبه تداخل با شئون رهبری و 
شورای عالی امنیت ملی را ایجاد نماید و از منظر جزئیات نیز، مغایر با 
این نظر صریح ایشان باشد که جزئیات در اختیار دولت است. از این 
نظر، فرض عدم تطبیق مصوبه اخیر مجلس محترم با قانون اساسی 
فرض دور از ذهنی نیست که البته تشخیص این امر بر عهده شورای 

محترم نگهبان خواهد بود.
از این گذشته، یک ملاحظه کلی حقوقی دیگر نیز در خصوص 
مصوبه وجود دارد که در این یادداشت بیشتر به آن پرداخته می شود. 
البته باید انصاف داد که حتی بسیاری از حقوقدانان محترم کشور 
نیز، چه کسانی که در زمینه حقوق داخلی و حقوق اساسی تبحر 
دارند و چه کسانی که با حقوق بین الملل آشنا هستند، در مطالعات 
و بررسی های روزمره خود چندان با این وضعیت ها روبرو نیستند و 
لذا بروز این ایرادات و اشتباهات خصوصا در تشخیص »نوع سند« که 
در نتیجه مذاکرات حاصل می شود، حتی از سوی برخی حقوقدانان 
و یا نمایندگان محترم مجلس نه دور از انتظار است و نه قابل شماتت. 

ولی قابل نقد هست.
ایراد مهمی که در متن این مصوبه به چشم می خورد، اشارات 
مختلف به لفظ »توافقنامه« و نیز ارجاع به دو اصل از اصول قانون 
اساسی در ارتباط با انعقاد موافقتنامه ها و معاهدات بین المللی است. 
نتیجه اولیه ای که از اشاره به این اصول در متن مصوبه گرفته می 
شود، این است که نمایندگان، سند حاصله در نتیجه مذاکرات را یک 
موافقتنامه بین المللی دانسته اند. این در حالی است که آنچه در این 
مذاکرات حاصل می شود، یک »موافقتنامه بین المللی« در معنای 
خاص حقوقی آن نیست، و بدلایلی که در پایین گفته خواهد شد 
نمی تواند هم باشد. بلکه نتیجه این مذاکرات، صرفا یک »نقشه راه« 
است. به عبارت دیگر، یک »برنامه« مبتنی بر اقدامات »داوطلبانه« و 
»متقابل« دو طرف است. مجموعه ای است از گام های برنامه ریزی 
شده و داوطلبانه که هر گام یک طرف با گام های طرف دیگر گره 
خورده و هماهنگ می شود. کما اینکه نام آن را هم »برنامه جامع 

اقدام مشترک« یا »برجام« گذارده اند.
این نکته خیلی مهمی است که به دلیل ظرافت آن، گاهی حتی 
مورد غفلت صاحبنظران قرار می گیرد. فرق اصلی »برنامه اقدام«، با 
»معاهده« و »موافقتنامه« در ایجاد یا عدم ایجاد »تعهد حقوقی« 
برای کشور است. با انعقاد یک موافقتنامه بین المللی، همه طرف ها به 
لحاظ حقوقی ملزم به ایفای تمام و کمال همه تعهداتی می شوند که 
در متن آن معاهده می آید. اگر یک طرف نقض تعهد کند، مسوولیت 
بین المللی به دنبال می آورد. اما »برنامه جامع اقدام مشترک« برای 

هیچ یک از دو طرف »تعهد حقوقی« به دنبال نمی آورد و نقض آن 
از سوی هیچ یک از طرف ها، به خودی خود به معنای »نقض تعهد« 
و بروز مسوولیت بین المللی در معنای خاص حقوقی آن نمی شود. 
بلکه نتیجه نقض، شکست خوردن این چارچوب و اثبات ناکارآمدی 

آن است در باز گشودن گره این مساله است.
در نتیجه، اگر ایران یا یک طرف دیگر در ارتباط با آنچه در این 
»برنامه اقدام« ذکر شده است، کوتاهی کند و انرا نقض کند، اتفاقی 
که می افتد این است که مساله هسته ای و تحریم های مربوط 
به آن همچنان لاینحل باقی مانده و طرفین »به لحاظ حقوقی« از 
وضع کنونی فاصله نمی گیرند. در واقع، نه ایران و نه طرف مقابل در 
نتیجه این مذاکرات به یکدیگر تعهد حقوقی بین المللی نمی دهند، 
بلکه پس از نزدیک شدن دیدگاه ها و عبور احتمالی از شکاف ها در 
اثر مذاکرات، در یک مسیر مشترک حرکت می کنند. مسیری که 
هیچ یک از طرف های مذاکره کننده نمی توانند تحقق کامل آن 
را تضمین کنند اما می پذیرند که اقدامات به صورت متقابل باشد و 
اعلام می کنند که »اگر« تمام این اقدامات محقق شوند، نتیجه آن 
مورد رضایت آنها خواهد بود. اما اگر به هر دلیل، بخشی یا همه این 
ترتیبات و قرارها محقق نشود، امکان اجرا یا ادامه اجرای برنامه وجود 
نخواهد داشت و این با »نقض تعهد« در مفهوم حقوقی و معاهداتی 

آن متفاوت است.
اما چرا به لحاظ محتوایی، این سند نمی تواند یک سند تعهدآور 
و یک موافقتنامه بین المللی باشد؟ بدلیل آنکه طرف های درگیر، از 
اقداماتی صحبت می کنند که به لحاظ قانونی، بعضا خارج از اختیارات 
آنها است. مثلا در مورد قطعنامه شورای امنیت که صحبت آن هست 
و باید مفاد قطعنامه های قبلی را لغو کند، اگرچه شش کشور طرف 
مذاکره با ایران، نفوذ زیادی در شورای امنیت دارند و هر پنج عضو 
دایم شورا را در جمع خود دارند، اما به لحاظ حقوقی این گروه معادل 
با »شورای امنیت« نیستند. شورا اعضای دیگری هم دارد و لذا قانونا 
این شش کشور نمی توانند به نمایندگی از شورای امنیت تعهدی 
بپذیرند یا تضمینی بدهند. ضمن اینکه اصولا شورای امنیت اهلیت 
انعقاد قرارداد ندارد. پس اگر مثلا این شش کشور، پس از حصول 
توافق، به هردلیل در اقناع شورای امنیت برای انجام یکی از اقدامات 
مورد نظر ناکام ماندند، عملا »برنامه اقدام مشترک« ابتر می ماند و 

تمام یا بخشی از آن اجرایی نخواهد شد و چنین ناکامی، اثر متقابل 
خود را در جانب ایران هم خواهد داشت و ایران نیز بسته به مورد، 
برخی یا تمام اقداماتی را که برعهده گرفته است اجرایی نخواهد کرد.

در این سو نیز، صحبت از مثلا پیوستن ایران به پروتکل الحاقی 
است. و این امر در حدود اختیارات مجلس شورای اسلامی است و لذا 
مذاکره کنندگان از اکنون نمی توانند تعهد بدهند که ایران حتما به 
پروتکل خواهد پیوست. اما اگر به فرض، روزی ایران در پروتکل عضو 
نشد، ایران هیچ تعهد حقوقی را نقض نکرده، بلکه آن قسمت از برنامه 
مشترک، محقق نمی شود و لذا اقداماتی که در مقابل باید از سوی آن 

طرف صورت گیرد هم اجرایی نمی شود.
به همین دلیل هم هست که اصل برنامه اقدام مشترک، به لحاظ 
حقوقی داخلی ما نیازی به تصویب مجلس شورای اسلامی هم ندارد 
چون یک سند تعهدآور حقوقی برای کشور نیست. فرض کنید فردی 
به نمایندگی از یک شرکت، با شرکت دیگری بر سر چند موضوع 
وارد مذاکره شود. مذاکره کننده، بر اساس دانسته ها و تجربیات خود، 
به طرف مقابل اظهار می نماید که اگر شرکت شما حاضر باشدفلان 
مقدار سرمایه بگذارد و فلان شرایط را در نظر بگیرد، به نظر می رسد 
که هیات مدیره شرکت ما حاضر خواهد بود در فلان موضوع برای 
شما تخفیف در نظر بگیرد. طرفین با این تفاهم میز مذاکره را ترک 
می کنند بدون اینکه برای شرکت های متبوع خود تعهدی ایجاد 

کرده باشند یا قراردادی منعقد شده باشد.
اما یک برنامه اقدام را ایجاد کرده اند که »اگر« همه چیز طبق 
پیش بینی های مذاکره کنندگان جلو برود، به نتیجه مورد نظر 
منتهی می شود. حالا اگر مثلا هیات مدیره شرکت اول، بعدتر 
اعلام کند که ابدا حاضر به درنظر گرفتن هیچ تخفیفی نیست، از 
این شرکت نمی توان به جایی شکایت کرد چون تعهدی را نقض 
نکرده است. اما طبیعتا، این شرکت نمی تواند انتظار هم داشته باشد 
که شرکت دوم، آن سرمایه مورد نظر را در پروژه قرار دهد. یعنی آن 
طراحی و آن برنامه ریزی که صورت گرفته بود شکست خورده است؛ 

بدون اینکه طرفین تعهدی را نقض کرده باشند.
از این نمونه ها، در دنیای دیپلماسی فراوان دیده می شود. در 
مورد برجام هم همین وضع حاکم است. دیدیم که کنگره امریکا هم 
در هنگام بررسی مصوبه پر سر و صدای اخیر خود، به این پیشنهاد 

که برجام را به عنوان یک موافقتنامه بین المللی تلقی کنند و آن را 
نیازمند تصویب بدانند رای منفی داد. اتفاقی که در امریکا افتاد، در 
واقع صرفا ایجاد یک محدودیت جدید از سوی قوه مقننه این کشور بر 
اختیارات عادی رییس جمهور امریکا بود. کنگره امریکا، اختیار رییس 
جمهور در مذاکرات و پذیرش برخی اقدامات داوطلبانه را محدود 
کرده و آن را موکول به یک »آری« یا »خیر« خود کرد اما همچنان، 

برجام را یک موافقتنامه تلقی نمی کند.
از سوی دیگر، مشابه این مصوبه اخیر کنگره امریکا را مجلس ما 
چند سال قبل و خیلی جلوتر از آنها تصویب کرده است. یعنی اگر 
اختیارات قوه مجریه امریکا اخیرا توسط کنگره محدود شده، مجلس 
شورای اسلامی از چند سال پیش چنین شرایطی را به وجود آورده 
است. مجلس در آذرماه سال 1384 اقدام به تصویب »قانون الزام 
دولت به تعلیق اقدامات داوطلبانه در صورت ارجاع یا گزارش پرونده 
هسته ای به شورای امنیت« کرده و سپس در تیرماه 1389 قانون 
»صیانت از دستاوردهای صلح آمیز هسته ای جمهوری اسلامی 
ایران« را تصویب کرد. با توجه به این دو قانون، خصوصا قانون دوم 
که طبق ماده 4 آن، هرگونه همکاری دولت با آژانس فراتر از تعهدات 
موافقتنامه پادمان صراحتا ممنوع شده است، اجرای داوطلبانه پروتکل 

الحاقی بدون مجوز مجلس امکان تحقق ندارد.
پروتکل  در  رسمی  عضویت  دیگر،  ای  مرحله  در  همچنین 
نیز محتاج تصویب مجلس محترم است. لذا مجلس فرصت های 
متعددی برای بررسی شرایط حاکم بر برجام و تطبیق آن با منافع 
ملی در هر زمان دارد؛ و نه تنها نیازی به مصوبه اخیر نبود، بلکه 
تصویب متن برجام در مجلس ممکن است انتظارات غلط و سوئی 
در طرف مقابل ایجاد نماید مبنی بر اینکه موافقت مجلس با عضویت 
رسمی در پروتکل الحاقی، دیگر نه امری مربوط به آینده و یک »ما به 
ازاء« در برابر برخی اقدامات از سوی پنج بعلاوه یک، بلکه یک امر از 

پیش پذیرفته شده و از قبل تصویب شده تلقی گردد.
با توجه به همین نکات هم هست که به نظر می رسد مصوبه 
اخیر نه تنها غیرضروری، بلکه تکراری است و ارزش افزوده جدیدی 
به همراه نمی آورد، و از آن بالاتر، حائز آثار ناخواسته و نامطلوبی نیز 

می تواند باشد.
 * پژوهشگر حقوقی و بین المللی

مهدی پازوکی اقتصاددان و استاد دانشگاه از ریشه های 
فساد اقتصادی سخن گفت. بر اساس گفته های او بخش 
وثیقه  را  لوت  کویر  های  زمین  که  دارد  وجود  خصوصی 
گذاشته، وام میلیاردی گرفته و این وام را برنگردانده است.

عدم شفافیت و اداره نکردن اقتصاد به شیوه علمی یکی 
از ریشه های بوجود آمدن فساد در اقتصاد ایران است.

مهدی پازوکی اقتصاددان و استاد دانشگاه با تشریح ریشه های 
بوجود آمدن فساد در اقتصاد کشور،گفت: »در بررسی ریشه های 
فساد می توان گفت در جامعه ای که سلامت اقتصادی حکمفرما 
باشد، این سلامت مانع از بوجود آمدن هر گونه فساد و معضل 
براساس اصول علمی و  اقتصاد کشور  اقتصادی خواهد شد.اگر 

کارشناسی اداره شود، قطعا می توان فساد را کنترل کرد. «
او با بیان اینکه اگرچه در کشورهای توسعه یافته فساد صفر 
نیست، اظهارداشت: » در کشورهای توسعه یافته به دلیل اداره 
علمی اقتصاد،فساد به شدت کنترل شده است،بنابراین یکی از 
دلایل بوجود آمدن فساد در اقتصاد عدم شفافیت در اقتصاد است. 

 »
این کارشناس اقتصادی با اشاره وجود دیدگاه سنتی درباره 
آزادی،خاطرنشان کرد: » یعنی تا صحبت از آزادی می شود، برخی 
ها آن را با بی بند و باری مترادف می دانند حال آنکه این مفهوم 
دراقتصاد بسیار مهم است. مثلا وقتی یک اقتصاددان می گوید 
آزادی مبادلات اقتصادی، این آزادی باید در تمام سطوح باشد. این 
آزادی شامل حق شهروندی نیز می شود. لذا اگر در جامعه ما رسانه 
ها بتوانند مثلا جوامع توسعه یافته تخلفات مالی و فساد اقتصادی 
عالی ترین سطوح اداره کشور را منتشر کنند به افزایش شفافیت 

اقتصادی کمک خواهد کرد. «
پازوکی  تاکید کرد: » اگر این آزادی باشد می توان بر تاریکخانه 
افراد رانت خوار نور تاباند و  افراد سو استفاده گر را رسوا کرد. به 
نظرمن آقای احمدی نژاد اشتباهی رییس جمهور ایران شده بود، 
به این دلیل که ایشان شعار دفاع از مستضعفان و دفاع از عدالت سر 

داد، اما راهکار و مکانیزمی برای این شعار نداشت.« 
وی اضافه کرد: »ایشان می خواست با شعار کشور را به سمت 

مدینه فاضله ببرد،اما در نهایت چه اتفاقی در اقتصاد افتاد؟ بنده به 
عنوان کارشناس اقتصادی می توانم با اطمینان بگویم که نسبت به 
100 سال گذشته حداقل از دوره ناصرالدین شاه تاکنون،این دولت 
را جز فاسد ترین دولت ها قرار گرفته است؛ این ادعا نیست، بلکه 

گزارش های اخیر و رسمی اخیر این موضع را تایید می کند. « 
این اقتصاددان با بیان اینکه دولت گذشته حتی به صندوق 
قرض الحسنه شهید رجایی نهاد ریاست جمهوری هم رحم نکرد، 
کارکنان  به  وام   پرداخت  این صندوق  »کارکرد  داشت:  عنوان 
ریاست جمهوری است،در حالی که دولت قبل از محل منابع خود 
به این صندوق پول در جهت تسویه وام های وزرا پرداخت کرده 

است. یعنی آنها به این صندوق هم رحم نکردند. «

همین  کرد:  اضافه  وی  آنلاین؛  خبر  خبرگزاری  گزارش  به 
داستان بابک زنجانی رادر نظر بگیرید؛ حتی شما به عنوان خبرنگار 
تا هماهنگ نکنید نمی توانید وارد وزارت نفت شود، بعد چگونه 
است که آقای بابک زنجانی 2 میلیارد و 700 میلیون دلاراز طریق 
همین رفت و آمدها به وزارت نفت فساد می کند؟2 میلیارد و 700 
میلیون دلار عدد کوچکی نیست؛درحالی که با 50 میلیون دلار می 

شود در یک کشور آفریقایی حکومت ساقط کرد!«
اتفاق ها عنوان داشت: »  با بررسی ریشه های این  پازوکی 
چرا این اتفاق افتاد؟ چون دولت آقای احمدی نژاد برنامه نداشت.

متاسفانه امروز وزرایی که بابک زنجانی را تایید کردند، پست مهم 
دارند، درحالی که آنها هم باید امروز پاسخگو باشند. «

وی اضافه کرد: »بابک زنجانی محصول یک اقتصاد ناسالم، غیر 
شفاف و مبتنی بر روابط است؛ دولت آقای احمدی نژاد به لحاظ 
اقتصادی ربع قرن اقتصاد ایران را به عقب برد.دلیل عمده آن هم 
فساد بود، درحالی که ایشان آمده بود با فساد مبارزه کند، اما فاسد 

ترین دولت بعد از انقلاب شد. «
این اقتصاد دان با بیان اینکه این فرد به تنهایی مسئول این 
فساد بزرگ اقصادی نیست،گفت: » مسلم است که افرادی ایشان 
را حمایت می کرده اند.حتی تلویزیون هم در دادن آنتن به بابک 
زنجانی باید پاسخگو باشد.در واقع هرمقام رسمی و غیر رسمی که 
رانت داده و یا از افراد رانتی حمایت کرده اند، باید نزد افکار عمومی 

محاکمه شوند. « 
وی تصریح کرد: » عدم شفافیت اقتصادی یکی از ریشه های 
فساد است؛برای مقابله با فساد قطعا نیاز داریم که حکمرانی خوب 

حاکم باشد.«
پازوکی گفت:» با وجود این حجم از فسادی که در دولت قبل 
رخ داده،متاسفانه هنوز زمزمه بازگشت آقای احمدی نژاد به عرصه 
سیاست وجود دارد.درحالی که ایشان کجا برگردد ؟که فسادها را 

بیشتر کند؟«
این اقتصاددان علت عدم شفافیت را بوجود آمدن انحصار ذکر 
کرد و گفت: »هرگونه رانتی که در اقتصاد ایجاد فساد کند،مانع 
شفافیت است.البته نباید فراموش کرد که  ریشه فساد در اقتصاد 
تر  گسترده  دولتی  اقتصاد  هرچه  است؛  دولتی  اقتصاد  ایران 
باشد،فساد بیشتر می شود، چون اقتصاد دولتی منشا  رانت است.«

او افزود: »این رانت می تواند طبقه جدید ایجاد کند؛.بابک 
زنجانی یک نمونه از اقتصاد رانتی است.من طرفدار بخش خصوصی 
هستم اما بخش خصوصی سالم نه رانتی.مثلا بخش خصوصی 
وجود دارد که  زمین های کویر لوت را وثیقه گذاشته، وام میلیاردی 
گرفته و این وام را برنگردانده است.تردیدی نیست که رانت بخش 

خصوصی را هم فاسد می کند. «
این کارشناس اقتصادی گفت: »بخشی از رانت به دلیل درآمد 
نفت است؛متاسفانه فساد درآمد نفت تا پوست و خون جامعه رفته 

است. «

چرا مصوبه مجلس برای نظارت بر توافق هسته ای مشکل حقوقی دارد؟

ریشه فساد در دولت احمدی نژاد از نگاه یک اقتصاددان

کویر لوت را وثیقه گذاشتند و وام میلیاردی گرفتند
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هر گاه ماه رمضانْ سالم باشد،
 ]همه[ سالْ سالم است.

 ]و فرمود:[ سَرِ سال، ماه رمضان است.

پنجشنبه - چهارم تیرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3753 روزنامه

میزان تلفات تب کنگو در کشور اعلام شد
گفته می شود: رئیس اداره بیماریهای مشترک انسان و دام وزارت بهداشت اعلام کرد: از سال 79 
تاکنون 900 مورد ابتلای انسانی به بیماری تب کریمه کنگو در کشور داشته ایم که 144 نفر آنها فوت 
کردند. احمد شیرزادی افزود:  بیماری تب کریمه کنگو یک بیماری ویروسی خونریزی دهنده است، بعد 
از اینکه ویروس وارد بدن دام شد، علائم قابل ملاحظه ای ندارد و دامدار ممکن است متوجه بیماری دام 
نشود. وی ادامه داد:  بیماری تب کریمه کنگو از طریق دست زدن به دام آلوده، لاشه دام یا خون و ترشحات 
آن یا دستکاری کنه چسبیده به دام، کندن کنه یا گزش کنه منتقل می شود، ضمن اینکه امکان انتقال این 
بیماری انسان به انسان از طریق ترشحات بدن فرد مانند خون یا حتی سرفه فرد به خصوص در بیمارستان 

به پرسنل درمانی زیاد است.

حمایت مسی از ریاست مارادونا در فیفا
گفته می شود: ابرستاره فوتبال دنیا در نشست خبری خود درباره حضور مارادونا در راس هرم فوتبال 
دنیا گفت: بدون تردید از ریاست مارادونا در فیفا حمایت خواهم کرد. لیونل مسی بازیکن کلیدی تیم فوتبال 
بارسلونا در پاسخ به سوال خبرنگار افه اسپانیا مبنی بر شایعه حمایت وی از مارادونا در مقام ریاست فیفا 
گفت: مارادونا اسطوره فوتبال آرژانتین و صد البته دنیا است، او برای پول و شهرت به فیفا نمی آید، چیزی 

که مارادونا در اوج خود دارد، شهرت و ثروت است و هرگز به مافیای فوتبال تن نخواهد داد.

پنجمین جلسه محاکمه مرتضوی؛ 20 تیر
گفته می شود: رئیس دادگاه های کیفری یک استان تهران گفت: پنجمین جلسه محاکمه سعید 
مرتضوی 20 برگزار می شود. محسن افتخاری اظهار داشت: شعبه 79 دادگاه، روز 20 تیرماه را برای 
برگزاری پنجمین جلسه رسیدگی به اتهامات سعید مرتضوی تعیین کرده است. در حال حاضر به شکایت 
روح الامینی در پرونده کهریزک، اتهامات مرتضوی درباره تصدی در تأمین اجتماعی با عنوان سرپرست 
و بخشی از حکم پرونده کهریزک که در دیوانعالی کشور نقض شده بود، در این شعبه رسیدگی می شود. 
چهارمین جلسه رسیدگی به این پرونده، 21 اردیبهشت ماه به صورت غیرعلنی برگزار شد و قاضی پرونده 
برگزاری جلسه بعدی را به بعد از وصول پاسخ برخی استعلام ها از وزارت تعاون و سازمان تأمین اجتماعی 

موکول کرده بود.

پای »ماه عسل« علیخانی به مجلس باز شد!
گفته می شود: نماینده مردم رباط کریم در مجلس شورای اسلامی از حمایت موسسه غیرمجاز از 
برنامه تلویزیونی ماه عسل انتقاد کرد.در پایان جلسه علنی روز چهارشنبه مجلس شورای اسلامی ابراهیم 
نکو در تذکر شفاهی گفت: برنامه ماه عسل از سوی موسسه غیرمجاز حمایت می شود، چرا از این موسسه 
نام نمی برند تا منابع مالی این برنامه مشخص شود. نماینده مردم رباط کریم در مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: برنامه ای که به دنبال ترویج موضوعات اسلامی است، چگونه مورد حمایت موسسه ای قرار می 
گیرد که در معرض اتهام است. وی تاکید کرد: این همه حامی در کشور وجود دارد که می توانند این گونه 
برنامه ها را حمایت کنند. حمایت این گونه موسسات از برنامه های تلویزیونی آثار مخربی دارد، اگر این 

موضوع صحت دارد تکلیف را معلوم کنید.

پیشنهاد پدیده شاندیز به ستاد دیه
گفته می شود: جولایی رئیس ستاد دیه کشور در پاسخ به اینکه در مراسم های گلریزان برخی چهره 
ها برای تبلیغات وارد گود می شوند تا خود را مطرح کنند و این یک سوءاستفاده است گفت: شرکت 
پدیده شاندیز نمونه آن بود. سال قبل یک تابلو فرش را 10 میلیون تومان می خرد و بعد به مدیر ستاد 
دیه پیشنهاد می کند 8 میلیارد تومان وام بگیرید و از طرف من زندانیان را آزاد کنید و من 80 چک 100 
میلیون تومانی به شما می دهم تا اقساط بدهید. ستاد دیه استان خوشحال شدند و من مخالفت کردم و 

گفتم هر کدام از چک ها وصول شد به ازای هر کدام زندانی آزاد می کنیم اما پدیده شاندیز قبول نکرد.

نظر معاون دیوان محاسبات درباره ادعای ۳5 میلیارد دلاری ترکان
گفته می شود: عبداله صفایی نسب معاون فنی و حسابرسی، امور اقتصادی و زیر بنایی دیوان 
محاسبات در خصوص ادعای مفقود شدن 35 میلیارد دلار پول نفت در دولت قبل توسط اکبر ترکان 
مشاور اقتصادی رئیس جمهور اظهار کرد: این ادعا در حال حاضر در دیوان محاسبات در حال بررسی است 
و دیوان فعلا قصد رسانه ای کردن آن را ندارد.وی افزود: مطمئنا تا زمان تفریغ بودجه نتیجه بررسی خود 
را به اطلاع مردم و رسانه ها خواهیم رساند.پیش از این، اکبر ترکان در مراسمی که به مناسبت 24 خرداد 
با عنوان »طلوع امید« در استان لرستان برگزار شده بود اتهاماتی را به دولت دهم زده بود و اظهار داشت: 
مقداری از بدهی دولت که به سیستم بانکی برگشته 90 هزار میلیارد تومان است که در آن موقع گفتند 
بانک مرکزی دلارهایی که الآن دارد ریالی اش را به مردم داده و خود دلار را به جای اینکه نزد بانک ها سپرده 

کند قرار شده به شرکت نیکو سپرده شود.

سرقت ۱26 هزار تنُ چای از انبارها در دولت قبل
گفته می شود: اعتماد نوشت: تخلفات در حوزه چاي، مجلس را وادار به تحقیق و تفحص از عملکرد 
سازمان چاي در دولت پیشین کرد. اینکه 52 هزار تن چاي غیرقابل شرب از سوي سازمان تعاون روستایي 
خریداري و توزیع شده و 126 هزار تن چاي از انبار سازمان سرقت شده است تنها نمونه اي از چندین و 
چند تخلف در این حوزه است.اینکه این چاي هاي غیرشرب با چه نامي عرضه شده و توسط چه تعدادي 
از افراد مصرف شده؛ موضوعي است که سازمان چاي باید براي آن پاسخي قانع کننده داشته باشد. در 
واقع چایي که باید کود مي شد و قابلیت مصرف خود را از دست داده بود؛ تنها به دلیل رانت نهفته در 
آن به مصرف مردم مي رسد.به جز این تخلف صدور حواله کیلویي سوم براي شرکت هاي پیشتازان و 
ایرانیان در سال هاي 1389 و 1390 نیز توانسته ضربه سنگیني به تولید داخل وارد کند. صدور حواله 
براي شرکت دیگري بدون اینکه مبلغي پرداخت یا خریدي صورت گرفته باشد و همچنین عدم پرداخت 
مطالبات چایکاران تا به حال که دوره جدید برداشت هم صورت گرفته است از دیگر تخلفات این سازمان 

عنوان شده است.

کشف فساد میلیاردی در کرج
گفته می شود: رییس کل دادگستری استان البرز از کشف فساد 350 هزاردلاری در کرج خبر داد.

احمد فاضلیان در گفتگو با خبرنگار "تیتر1" با اعلام این خبر افزود:  مأمور خرید یکی از مؤسسات دولتی 
مستقر در کرج اقدام به اخذ پورسانت 350 هزار دلاری از یک شرکت هندی در ازای خرید مواد اولیه بی 
کیفیت نموده است.وی ادامه داد: پس از اینکه موضوع تحت رسیدگی قرار گرفت مشخص شد که این 
فرد، وجه رشوه و اخذ مال نامشروع را که در قالب ارزهای خارجی بوده و با سوء استفاده از کارت ملی 
دوستان و آشنایان در صرافی ها تبدیل به چک بانکی نموده و سپس اقدام به خرید املاک و مستقلات به 
نام همسر و نزدیکان خود کرده است.رییس کل دادگستری استان البرز با بیان اینکه این فرد در قدم بعدی 
این املاک را با مبایعه نامه های عادی به نام انتقال داده است اظهار داشت: دستگاه قضایی استان پرونده 
های فساد را در هر سطحی که باشد به صورت ویژه مورد رسیدگی و برخورد قرار خواهد داد.فاضلیان در 
پایان خاطرنشان کرد: کسانی که مسئولیتی در دستگاه های اجرایی دارند با درستکاری قدر این امانت را 

دانسته و بدانند دستگاه های نظارتی هوشیارانه بر اعمال نظارت میکنند.

پرونده کامران دانشجو به قوه قضائیه ارسال شد
گفته می شود: رییس سازمان امور اراضی ایران می گوید پرونده صدور به گفته او مجوزهای غیرقانونیِ 
تغییر کاربریِ زمین توسط کامران دانشجو، وزیر پیشین علوم، به قوه قضاییه ارسال شده است. به گزارش 
خبرگزاری ایلنا، قباد افشار گفته کامران دانشجو در دوره مسئوولیتش در استانداری تهران مجوزهای 
غیرقانونی صادر کرده است. کامران دانشجو در دولت اول محمود احمدی نژاد، رییس جمهوری سابق ایران، 

مدتی استاندار تهران بود و در دولت دهم بعنوان وزیر علوم منصوب شد.

مسئول برگزاری سومین همایش ملی حدیث رضوی در قم:

سومین همایش ملی حدیث رضوی در قم 
برگزار می شود

مسئول برگزاری سومین همایش ملی حدیث رضوی در قم از برگزاری این  همایش در قم 
خبر داد و گفت: این همایش از سری برنامه های سیزدهمین جشنواره بین المللی امام رضا )ع( 

به شمار می رود.
حجت الاسلام محمدتقی سبحانی نیا ظهر دیروز در نشستی خبری که در سالن جلسات اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان قم برگزار شد با اشاره به برگزاری سومین همایش ملی حدیث رضوی در قم افزود: 
رسالت ما این است که در سومین همایش ملی حدیث رضوی در نشر و ترویج معارف اهل بیت )ع( از جمله 

معارف امام رضا )ع( بکوشیم تا بستری برای نشر معارف امام رضا )ع( فراهم آوریم.
وی با اشاره به موضوع سومین همایش حدیث رضوی افزود: سومین همایش ملی حدیث رضوی با 

موضوع احادیث کلامی و اعتقادی امام رضا )ع( برگزار می شود.
معاون فرهنگی هنری مؤسسه دارالحدیث با اظهار اینکه در زمان امامت امام رضا)ع( دیدگاه های 
مختلف کلامی وجود داشت ادامه داد: امام رضا )ع( در زمان خود با دیدگاه های مختلف کلامی روبه رو 

بودند که موضع گیری های آن حضرت در برابر این دیدگاه ها امروزه قابل بحث است.
سبحانی نیا حدیثی از امام رضا )ع( را مورد توجه قرار داد و ابراز کرد: در کلام اهل بیت )ع( محاسن 

زیادی وجود دارد که اگر مردم به این محاسن پی ببرند، جذب دین و اهل بیت )ع( خواهند شد.
وی با اشاره به موضوع همایش های اول و دوم اظهار کرد: این همایش ها به ترتیب با موضوعات احادیث 

رضوی و سبک زندگی اسلامی و جریان های حدیثی امام رضا )ع( برگزار شد.
عضو هیئت علمی موسسه دارالحدیث با اعلام اینکه سومین همایش حدیث رضوی با موضوع احادیث 
کلامی و اعتقادی امام رضا )ع( برگزار می شود بیان کرد: در زمان امامت امام رضا)ع( دیدگاه های مختلف 

کلامی وجود داشت که امروزه موضع گیری های آن حضرت در برابر این دیدگاه ها قابل بحث است.

   
نامحرمانه

خبر

با  دانشکده طب سنتی  و  نخستین سلامتکده 
برگزاری مراسمی به همت محمد کریمی ثابت یکی از 
خیرین قمی در بلوار ۱۵ خرداد این شهر کلنگ زنی 

شد.
آیین کلنگ زنی نخستین سلامتکده و دانشکده طب 
سنتی ظهر دیروز با حضور جمعی از مسولان کشوری و 

استانی در مسجد فاطمه الزهرا)س( قم برگزار شد.
در ابتدای این مراسم ابوالفضل ایرانی خواه رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی استان قم با اشاره به اینکه حضور متخصصان 
و پزشکان در حوزه طب سنتی می تواند از برخی آسیب های 
حوزه درمان و سلامت جلوگیری کند اظهار کرد: طب سنتی 
باید با گسترش آموزه های علمی و فعالیت های پژوهشی 

همراه شود.
وی با بیان اینکه خیرین قمی در مراکز مختلف حوزه 
بهداشت و درمان مشارکت داشته اند تاکید کرد: افراد خیری 
که در حوزه سلامت و درمان گام برداشته اند در دنیا و آخرت 

اجر و پاداش خود را خواهند گرفت.
همچنین حجت الاسلام علی بنایی معاون سیاسی امنیتی 
استانداری قم در این مراسم با تاکید بر اینکه ائمه اطهار)ع( در 
حوزه طب سنتی دستورات بسیاری را بیان کرده اند ابراز کرد: 
ایجاد این ائتلاف علمی و انتقال تجربه میان افراد در حوزه 
طب سنتی می تواند دستاوردهای گسترده ای برای استان قم 

داشته باشد.
وی با بیان اینکه برای تحقق اهداف حوزه سلامت و 
درمان باید افراد شایسته ای که نیت خیرخواهانه دارند به 

عرصه ترویج طب سنتی ورود پیدا کنند تصریح کرد: مقاومت 
مقابل طب سنتی بی فایده است و دیگر ضرورتی ندارد با 
اشخاصی که در این زمینه فعالیت می کنند برخورد کنیم زیرا 
شخصیت هایی که در زمینه علوم سنتی توانایی هایی داشته 

می توانند این علوم را مورد بررسی کرده و گسترش دهند.
محمود خدادوست معاون طب سنتی وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی نیز در این مراسم تفاهم و همدلی 
میان طب سنتی و رایج را لازم دانست و تاکید کرد: اگر 
طب سنتی قالب دانشگاهی و آکادمیک گرفته و توسط 

تولیت سلامت جامعه اسلامی اداره شود نمی تواند آسیبی 
برنامه ریزی  این  بدون  اگر  اما  باشد  داشته  مردم  برای 
گسترش یابد برخی مشکلات را برای جامعه اسلامی به 

وجود می آورد.
وی با اشاره به اینکه افرادی داروهای شیمایی را با برخی 
مواد گیاهی آغشته کرده و از آن به عنوان داروی طب سنتی 
استفاده می کنند گفت: اینکه نخستین دانشکده طب سنتی 
توسط یک خیر در استان قم راه اندازی می شود ماندگاری های 

بسیاری برای جامعه اسلامی و این استان خواهد داشت.

به همت خیر قمی

کلنگ نخستین دانشکده طب سنتی در قم به زمین زده شد
اخبار

شهردار قم: 

ایجاد زیر ساخت هاي لازم 
از ضروریات توسعه شهر است

شهردار قم گفت: ایجاد زیر ساخت هاي لازم از ضروریات توسعه 
شهر است.

شهردار قم در دیدار با مدیر عامل شرکت توزیع برق استان قم با بیان اینکه 
تعامل میان دستگاه هاي استاني باعث تسریع در روند توسعه شهر قم مي شود 
اظهار داشت: باید دست به دست هم دهیم تا شهر کریمه اهل بیت را به جایگاه 
واقعي آن برسانیم. آهنین پنجه مدیر عامل شرکت توزیع برق استان قم هم در 
این دیدار  ضمن ارائه گزارشي از وضعیت و زیرساخت هاي برق استان قم افزود: 
شرکت توزیع برق خواستار برقراري تعامل بیشتر با شهرداري است. وي در ادامه 
با بیان اینکه ایجاد زیرساخت هاي مناسب شهري مستلزم همکاري هاي بیشتر 
میان مسئولان است خاطر نشان کرد: امیدواریم بتوانیم مصداق بارز همدلي و هم 

زباني در خدمت رساني در شهر کریمه اهل بیت باشیم.  

مدیر عامل سازمان زیباسازي شهرداري قم خبرداد:

 نصب تابلوهاي اسامي جدید 
معابر و شوارع قم 

مدیرعامل سازمان زیباسازي و احیاي بافت فرسوده شهرداري قم 
از نصب تابلوهاي اسامي جدید معابر و شوارع بر اساس مصوبه شوراي 

نامگذاري خبرداد.
اسماعیل فتحي مهم ترین راه احیاي هویت محلات را احیاي یاد و نام شهدا 
دانست و خاطر نشان کرد : با توجه به مصوبه اعضاي محترم شوراي شهر مقدس 
قم و در راستاي مصوبه اخیر شوراي نامگذاري، در کمترین زمان ممکن اسامي 

جدید کوچه ها که مزین به نام شهداء مي باشد نصب گردید.
اسماعیل فتحي در ادامه با بیان اینکه توسعه فرهنگ ایثار و شهادت از مهم 
ترین اقداماتي است که در دستور کار  سازمان زیباسازي شهرداري قم قرار دارد 
ابراز داشت: این سازمان با توجه به رسالت خود نسبت نصب تابلوهاي نامگذاري 
معابر و اماکن شهري به نام شهدا در اولویت برنامه هاي خود قرار داده است  و از  
دو سال گذشته علاوه بر نصب تابلوهاي معابر و اماکن مناطق به نام شهدا، نصب 

تابلوي تصاویر شهدا را نیز در دستور کار قرار داده است.
وي در ادامه هدف اصلي استفاده از نام شهدا در نامگذاري هاي معابر را زنده 

و بزرگ نگه داشتن نام این بزرگان عنوان کرد.

مدیرعامل سازمان پایانه هاي مسافربري شهرداري قم  خبرداد:

پاسخ گوي مبلغان  به مسائل شرعي و 
اعتقادي زائران در مسجد پایانه مرکزي

مدیرعامل سازمان پایانه هاي مسافربري شهرداري قم از اقدامات 
فرهنگي این سازمان در راستاي ایجاد حال و هواي مناسب ایام ماه 

مبارک رمضان براي زائران خبرداد.
ابوالفضل مستقیمي با اشاره به اینکه در ماه مبارک رمضان پایانه مسافربري 
شهرداري قم خدمات ویژه اي را به زائران و مسافران ارائه مي دهد ابراز داشت: 
با توجه به معنویت خاصي که در این ماه وجود دارد اقدامات فرهنگي ویژه اي 
براي زائران و مسافرین صورت گرفته است. وي در ادامه غبار روبي از مسجد 
رسول اکرم)ص( در پایانه مرکزي و نظافت کلیه نمازخانهها را از جمله اقدامات 
این سازمان در این ایام عنوان کرد و ابراز داشت: اقامه نماز جماعت و قرائت قرآن 
کریم به صورت همه روزه براي مسافران از دیگر اقدامات این سازمان در راستاي 
ایجاد حال و هواي خاص ایام ماه مبارک است. وي در ادامه برگزاري کلاس 
آموزشي احکام، ویژه کارکنان و پرسنل شرکت-هاي مسافربري را مورد توجه 
قرار داد و خاطر نشان کرد: مبلغان حوزه علمیه استان همه روزه در مسجد پایانه 
مرکزي و ایستگاه فرهنگي پایانه کوثر پاسخ گوي مسائل شرعي و اعتقادي زائران 

و مسافران مي باشند.

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم خواستار شد،

اهتمام جامعه پزشکی جهت کمک  به 
بیماران صعب العلاج

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم خواستار شد 
اهتمام جامعه پزشکی جهت کمک  به بیماران صعب العلاج خانواده 

های تحت پوشش کمیته امداد شد. 
سید علی موسوی با اشاره به روند رو به رشد هزینه های درمان، نگهداری 
، ایاب و ذهاب و تغذیه بیماران خاص و صعب العلاج گفت: انتظار داریم جامعه 
پزشکی که همواره با احساس مسئولیت اجتماعی مبتنی بر اخلاق حرفه ای و 
ارزشهای دینی و انسانی خدمت به بیماران بویژه فقرا و محرومین را وجهه همت 
خود قرار داده اند به شکرانه بهره مندی از مواهب الهی بویژه نعمت سلامتی در 
این ماه پرخیر و برکت امدادگران کمیته امداد امام خمینی )ره( را در خصوص 
تأمین نیاز بیماران مذکور بویژه تهیه سبد غذایی )اطعام و افطاری( و هزینه درمان 
)طرح شفا( یاری نمایند. وی با اشاره به اهمیت سلامتی اظهارداشت: از منظر 
دین مبین اسلام، نعمت سلامتی در ابعاد جسمانی، روانی، اجتماعی و معنوی 
از بزرگترین نعمت های الهی به شمار می رود.وی با بیان اینکه در روایات وارده 
از ائمه معصومین )ع( نعمت سلامتی افضل نعم معرفی  و عیادت و دلجویی 
از بیمار و کاهش درد و رنج او از بهترین اعمال به شمار می آید بیان داشت: 
فراگیری علوم پزشکی در ردیف علوم دینی و الهی از شرافت و قداست خاصی 
برخوردار شده و مورد تاکید قرار گرفته است. قائم مقام کمیته امداد امام خمینی 
)ره( استان قم افزود: به همین جهت صاحبنظران علوم اجتماعی نیز انسان سالم 
را پیش نیاز جامعه سالم و محور توسعه پایدار نامیده اند و تامین، حفظ و ارتقاء 
سلامتی انسانها همواره یکی از دغدغه های اصلی جوامع بشری از گذشته تا 
کنون بوده و بخش قابل توجهی از منابع مالی کشورها به حوزه بهداشت، درمان، 
بیمه و حمایت های اجتماعی اختصاص می یابد چرا که گسترش بیماری ها 
و افزایش تعداد بیماران بویژه بیماران صعب العلاج پرهزینه با اثرات فرسایشی 
بر بیمار و خانواده وی به عنوان یکی از عوامل مهم ایجاد و تشدید کننده فقر و 
آسیب های اجتماعی شناخته شده و شاهد این مدعا افزایش روزافزون مراجعات 
به دستگاههای حمایتی می باشد . وی در بخش دیگری از سخنان خود نقش 
جامعه پزشکی را در جلوگیری از آسیب های ناشی از بیماری ها به خصوص 
بیماریهای صعب العلاج بسیار موثر دانست و در این رابطه گفت: جامعه پزشکی 
به دلیل اشراف علمی، ارتباط با بیماران و خانواده های آنان و اطلاع از هزینه های 
بالای این بیماریها و در مقایسه با سایر اقشار جامعه مسئولیت بیشتری داشته و به 
عنوان زکات علم و مال خود میتوانند در پیشگیری از تبعات ناشی از این بیماریها 
اثر گذار باشند همچنانکه که تاکنون بوده اند .قائم مقام کمیته امداد امام خمینی 
)ره(استان قم ادامه داد:جامعه پزشکی علاوه بر مسئولیت شغلی و حرفه ای خود 
در زمینه ی پیشگیری و درمان  بیماری ها می توانند با کمک مالی به بیماران 
نیازمند در این امر خیر پیش قدم شده و جامعه به عنوان یک الگو واقعی برای 
سایر افراد معرفی گردند .دکتر موسوی خواستار توجه و همکاری بیش از پیش 
جامعه پزشکی مبنی بر رفع دغدغه ها و مشکلات مالی افراد مبتلا به بیماریهای 
خاص و صعب العلاح و خانواده های آنان گردید و تصریح کرد:کمیته امداد امام 
خمینی )ره(استان قم در سال 1393 بابت ارائه خدمات بهداشتی درمانی به 
خانواده های تحت حمایت خود که 1400 نفر از آنان به بیماریهای خاص و 

صعب العلاج مبتلا می باشند  حدود 122 میلیارد ریال هزینه نموده است.

طی نشستی در بخش جعفریه صورت گرفت:

جمع آوری ۱9 میلیون تومان جهت کمک 
به محرومین بخش جعفریه

با هدف تامین سبد غذایی ماه مبارک رمضان برای خانواده های بی 
بضاعت،  نشستی با حضور مدیرکمیته امداد شهرستان قم، بخشداری 

جعفریه و دهیاریها برگزارشد.
اکبر رشیدی طی سخنانی اظهارداشت: کمیته امداد امام خمینی)ره( به 
عنوان متولی محرومین، فقرا و ایتام برنامه هایی را در دست اجرا دارد که در قالب 
مهمان خانه الهی طراحی، تدوین و اجرا شده است. وی بیان داشت: کمیته امداد 
قم علاوه بر اینکه در طول سال برنامه های مختلفی را جهت کمک به نیازمندان 
و خانواده های تحت پوشش دارد،در ایام ماه مبارک رمضان نیز به صورت گسترده 
این اقدام را دردستور کار خود قرارداده است.وی با اشاره به برگزاری نشست های 
مختلف با خیرین و نیکوکاران جهت بهره گرفتن از آنان در راستای کمک به 
خانواده ها به خصوص در روستاها افزود: در این رابطه نشستی با بخشدار جعفریه 
و دهیاریها با هدف تامین سبد غذایی ماه مبارک رمضان برای خانواده های بی 
بضاعت برگزار نمودیم. رشیدی ابراز داشت: در این نشست مبلغ 19 میلیون 
تومان به صورت نقدی جمع اوری و جهت تهیه سبد غذایی  و توزیع در بین 

نیازمندان بخش در اختیار کمیته امداد قرار گرفت.

قم  استان  های  زندان  کل  معاون 
از دغدغه  را  کاهش جمعیت کیفری 
های قوه قضاییه ذکر کرد و گفت: در 
این راستا کمیته ای را تحت عنوان اخذ 
رضایت از شاکیان راه اندازی کرده ایم 
و در سال گذشته به همت این کمیته 
با جلب رضایت اولیای دم، ۱4 نفر از 
محکومان به قصاص از مجازات اعدام 

نجات یافتند.
حجت الاسلام والمسلمین قاسم صفایی 
روز چهارشنبه در جمع خبرنگاران با اشاره 
به اینکه 41 درصد زندانیان این استان مجرم 
اظهارداشت:  هستند،  مخدر  مواد  جرایم 
همچنین 24 درصد از زندانیان استان قم را 

جرایم مربوط به سرقت، 13 درصد را جرایم 
علیه اشخاص و مابقی زندانیان را سایر جرایم 

همچون جرایم مالی تشکیل می دهند. 
و  متنوع  های  برنامه  تدارک  از  وی 
پرمحتوا برای مددجویان داخل زندان خبر 
داد و افزود: برنامه های بهداشت و درمان، 
نهضت سوادآموزی و آموزش عالی، برنامه 
های فنی و حرفه ای، فرهنگی و آموزش 
مهارت های زندگی در سطح زندان ها انجام 
پایان زندگی  می شود و معتقدیم زندان 
خاطی نبوده و فرصتی برای این است که 
فرد با سعادت و سلامت به آغوش جامعه 
بازگردد. صفایی با اشاره به این که اشتغال 
از برنامه های محوری در زندان ها به شمار 

می آید بیان داشت: سعی کرده ایم کارگاه 
هایی را مهیا کنیم و از بخش خصوصی برای 
سرمایه گذاری در این کارگاه ها دعوت کرده 
ایم تا زندانی یک شیفت کاری را در کارگاه 

ها سپری کند. 
به گزارش ایرنا، وی ادامه داد: با تعامل 
صورت گرفته با اداره کل فنی و حرفه ای 
استان، 19 رشته در قالب یک مرکز سیار 
در زندان مرکزی قم تاسیس شده است 
که ورودی سالیانه آن یک هزار و 600 نفر 
است. معاون اداره کل زندان های استان قم 
بیان داشت: از 30 نفر از طلاب و روحانیون 
سطح استان که از تحصیلات دانشگاهی 
روان شناسی برخوردار هستند در آموزش 

زندانیان استفاده می کنیم و مباحث تبلیغ 
چهره به چهره، کلاس های اعتقادی، اخلاق 
و احکام برای مددجویان برگزار می شود. 
وی ادامه داد: آموزش مهارت های زندگی 
از سال 83 با عنوان روان درمانی با رویکرد 
دینی در زندان ها آغاز شده است و 900 
نفر همه ساله تحت پوشش این آموزش ها 

قرار می گیرند. 
صفایی افزود: با همکاری ستاد دیه در 
سال 93 نزدیک به 237 نفر از مددجویان 
که دارای جرائم غیر عمد نفقه و دیه بودند 
آزاد شده اند و مبلغی بالغ بر 11 میلیارد 
تومان تحفیف و اعطای وام برای بدهی های 

مالی زندانیان داشته ایم.

انتخابات  اجرایی  هیئت  رئیس 
هیات مدیره سازمان نظام مهندسی 
از  نام  ثبت  زمان  استان  ساختمان 
داوطلبان عضویت در هفتمین دوره 
را  قم   مهندسی   نظام   هیئت مدیره 

اعلام کرد. 
مهندس محمدرضا معرفت در خصوص 
انتخابات هیئت مدیره سازمان  برگزاری  
نظام مهندسی ساختمان استان قم اظهار 
داشت: هیئت اجرایی انتخابات هیات مدیره 
سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم  
، این انتخابات را همزمان با سراسر کشور در 
روز پنجشنبه 9 مهرماه در شهر مقدس قم 

برگزار می کند.
هیات  انتخابات  اجرایی  هیئت  رئیس 
نظام مهندسی ساختمان  مدیره سازمان 
استان قم  اظهار داشت: داوطلبان نامزدی 

در انتخابات عضویت هیات مدیره سازمان 
قم می  استان  مهندسی ساختمان  نظام 
توانند از روز شنبه 6 تیرماه تا روز پنجشنبه 
1 مرداد ماه در ساعات اداری به دبیرخانه 
هیات اجرایی انتخابات مستقر در ساختمان 
شماره یک اداره کل راه و شهرسازی واقع در 

75 متری عمار یاسر مراجعه کنند.
به شرایط  اشاره  با   ، مهندس معرفت 
نامزدی در انتخابات هیات مدیره سازمان 
نیز  قم  استان  ساختمان  مهندسی  نظام 
گفت: کلیه داوطلبان دارای پروانه اشتغال به 
کار مهندسی پایه دو یا بالاتر در یکی از رشته 
های اصلی  عمران ، معماری ، تاسیسات 
مکانیکی ، تاسیسات برقی ، شهرسازی ، 
ترافیک و نقشه برداری که واجد شرایط 
مندرج در ماده 11 قانون نظام مهندسی 
و کنترل ساختمان و ماده 59 آیین نامه 

اجرایی می باشند ، می توانند ثبت نام کنند.
بازرسان،  کرد:  عنوان  همچنین  وی 
اعضاي شوراي انتظامي استان و کارکنان 
نظام مهندسي استان در صورت داوطلبي 
براي عضویت درهیأت مدیره باید در زمان 
تسلیم تقاضا به هیأت اجرایي، از سمت خود 
استعفا داده و نامه پذیرش آن را به هیأت 
مدیران،  افزود:  وی  کنند.  تسلیم  اجرایي 
معاونان و کارکنان وزارت راه و شهرسازي ؛ 
اعم از تشکیلات ستادي یا استاني و شرکت 
هاي تابعه براي عضویت در هیات مدیره باید 
3 ماه قبل از تسلیم تقاضا به هیات اجرایي از 
سمت خود استعفا دا ده و نامه پذیرش آن را 

به هیات اجرایي تسلیم کنند.
مهندس معرفت ، آخرین مهلت ثبت نام 
را پایان وقت اداری روز پنجشنبه اول مرداد 
ماه عنوان کرد و  بیان داشت: مهلت ثبت نام 

به هیچ وجه قابل تمدید نخواهد بود و به 
درخواست های ناقص و یا درخواست هایی 
که پس از اتمام دوره مذکور و در خواست 
هایی که داوطلب عضویت در هیات مدیره 
دارای مدرک تحصیلی در رشته های مرتبط 
با رشته گروه های اصلی می باشد ترتیب 
اثر داده نخواهد شد. رئیس هیئت اجرایی 
انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی 
ساختمان استان قم ،  با بیان اینکه نه نفر از 
داوطلبان به عنوان نفرات اصلی عضو هیئت 
مدیره به مدت سه سال انتخاب خواهند شد 
ادامه داد : هر عضو سازمان نظام مهندسي 
ساختمان استان قم مي تواند با ارائه کارت 
عضویت معتبر سازمان و یا کد ملی  در روز 
پنج شنبه 9 مهرماه از ساعت 8 صبح الی 
17 بر سرصندوق رای حضور یافته و در 

انتخابات شرکت کند. 

با تشکیل کمیته اخذ رضایت از شاکیان در اداره کل زندان های استان صورت گرفت:

نجات ۱4 نفر از مجازات اعدام در قم

از سوی رئیس هیئت اجرایی انتخابات اعلام شد:

زمان ثبت نام  داوطلبان عضویت در هیئت  مدیره نظام  مهندسی قم

مدیر کل ثبت اسناد و املاک استان 
قم از کاهش ۱۲ درصدی طلاق در سال 

گذشته در این استان خبر داد. 
اسدالله گائینی روز چهارشنبه در جمع 
خبرنگاران آماری از عملکرد این اداره کل ارایه 
کرد و گفت: در سال گذشته دو هزار و 149 
مورد واقعه طلاق در استان قم به ثبت رسیده 
است که این آمار نسبت به مدت مشابه در 
سال 1392 که دو هزار و 446 مورد بود با 

کاهش 12 درصدی مواجه شده است.
کاهش ۱7 درصدی ازدواج

 وی افزود: تعداد هشت هزار و 732 مورد 
واقعه ازدواج در سال گذشته به ثبت رسید که 
این آمار نسبت به سال 1392 که 10 هزار و 

492 مورد بوده است با کاهش 17 درصدی رو به رو شده است.
گائینی با اشاره به اینکه در سال گذشته 41 هزار و 49 سند مالکیت در استان قم صادر 
شده است گفت: این آمار نسبت به سال 1392 که 31 هزار و 525 سند مالکیت اعم از 

روستایی و شهری و سایر موارد بوده است با افزایش 30 درصدی همراه می باشد.
وی افزود: در سال گذشته سه هزار و 422 سند مالکیت مسکن مهر، 733 سند مالکیت 

روستایی و 48 سند مالکیت منابع طبیعی صادر شده است.

مدیر کل اداره ثبت اسناد و املاک استان 
قم ادامه داد: همچنین تعداد شرکت های به 
ثبت رسیده در سال گذشته دو هزار و 413 
مورد بوده است که نسبت به سال 92 که دو 
هزار و 115 مورد بود با افزایش 14 درصدی 

همراه شده است.
درآمد ۱۵3 میلیارد ریالی 

ثبت اسناد و املاک 
وی با اشاره به رسیدگی به پرونده ها در 
شعبه ادارات ثبت اسناد گفت: در سال گذشته 
790 پرونده مورد بررسی قرار گرفت که این 
آمار نسبت به سال 92 که 758 مورد بوده 

است، رشد چهار درصدی داشته است.
گائینی با بیان اینکه اداره کل ثبت اسناد قم 
در سال 93 درآمد 153 میلیارد ریالی داشته است گفت: این آمار نسبت به مدت مشابه سال 
1392 که 123 میلیارد ریال بود از رشد 24 درصدی برخوردار شده که این درآمد به خزانه 
دولت واریز شده است. وی با بیان اینکه ثبت اسناد قم از نظر املاک و برنامه عملیاتی املاک 
در سال گذشته رتبه اول را در کشور کسب کرده است گفت: همچنین از نظر صدور استاد 
مالکیت دولتی رتبه دوم کشوری، در جانمایی نقشه های منابع طبیعی رتبه دوم و در اسکن 
کردن نقشه های املاک و انتقال آن به بانک املاک رتبه سوم را به خود اختصاص داده است. 

 هر ساله همزمان با فرارسیدن ایام ماه 
مبارک رمضان و تدارک برای حضور در 
میهمانی ماه خدا »طرح نشاط معنوی« 
همزمان با سراسر کشور در سطح بقاع 

متبرکه استان قم برگزار می شود. 
ماه  ایام  فرارسیدن  با  ساله همزمان  هر 
در  حضور  برای  تدارک  و  رمضان  مبارک 
میهمانی ماه خدا در راستای ایجاد و شور و 
نشاط معنوی برنامه ای از سوی اوقاف و امور 
با سراسر کشور  خیریه استان قم همزمان 
در سطح بقاع متبرکه با عنوان »طرح نشاط 

معنوی« برگزار می شود.
رمضان  مبارک  ماه  فرارسیدن  از  قبل 
حجةالاسلام سیداسماعیل حسینی مقدم از 

برگزاری طرح نشاط معنوی در 19 بقعه متبرکه استان قم خبرداد و اظهارداشت: این طرح 
شامل برنامه های مختلف فرهنگی، تفریحی، ورزشی و آموزشی است که در سه مقطع ابتدایی، 

راهنمایی و متوسطه برای خواهران و برادران برگزار می شود.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم بخش آموزشی طرح نشاط معنوی را در کنار علاوه 
بر برنامه های قرآنی، مباحث معرفتی در حوزه اخلاق، احکام و عقاید مورد توجه قرار داد و 
عنوان کرد: طرح ترتیل خوانی قرآن نیز همزمان با اجرای طرح 1449 در قم در دستور کار 
است. امسال نیز به رسم همه ساله این برنامه در سطح بقاع متبرکه در استان و بخش های تابعه 
استان قم برگزار شد. حجةالاسلام سیدمحمدرضا حسینی صدر با اشاره به اجرای طرح  نشاط 
معنوی در آستان مقدس امامزاده علی بن جعفر)ع( از استقبال چشمگیر دانش آموزان در این 
طرح خبر داد و اظهارداشت: متن درسی تدوین شده توسط معاونت فرهنگی سازمان اوقاف 
در این کلاس ها تدریس می شوند همچنین برنامه های تفریحی همچون اردوهای یک و چند 
روزه در کنار کلاس های ورزشی مانند فوتسال، والیبال و شنا برای دانش آموزان شرکت کننده 
تدارک دیده شده است. مسئول فرهنگی آستان مقدس امامزاده علی بن جعفر)ع( با اشاره به 
فرا رسیدن ماه مبارک رمضان و اجرای طرح ضیافت الهی در سراسر کشور، برگزاری جلسات 
بیان احکام و تفسیر سوره مبارکه »یس« در این بقعه متبرکه را از دیگر برنامه های جانبی 
برشمرد. وی ترتیل خوانی یک جزء قرآن با حضور قاریان برجسته استان قم و برپایی سفره های 

افطار را نیز از جمله برنامه هایی عنوان کرد که 
در حاشیه طرح نشط معنوی در محل امامزاده 

علی بن جعفر )ع( قم اجرا می شود.
حسین امینی خواه مسئول اوقاف و امور 
خیریه بخش خلجستان از توبع استان قم از 
استقبال چشمگیر دانش آموزان در این طرح 
خبرداد و گفت: این طرح امسال در مدرسه 
شهید مطهری برگزار می شود همچنین محفل 
انس با قرآن با حضور قاریان برجسته استانی و 
کشوری هم شب شانزدهم ماه مبارک رمضان 
همزمان با سالروز میلاد امام حسین مجتبی)ع( 
در مسجد اعظم خلجستان تدارک دیده شده 
است. جهانگیر مرادی با بیان اینکه طرح نشاط 
بقعه  دو  در  امسال  الهی  ضیافت  و  معنوی 
متبرکه در بخش جعفریه برگزار می شود، تصریح کرد: این طرح در دو بخش خواهران و 

برادران و با استقبال بیش از 500 نفر در بخش جعفریه اجرایی می شود.
به گزارش  تسنیم، مسئول اوقاف و امور خیریه بخش جعفریه از توابع استان قم نیز 
برگزاری کلاس های مختلف فرهنگی، قرآنی، ورزشی و علمی را از جمله برنامه های در حال 
اجرا عنوان کرد و گفت: پنج مبلغ روحانی مرد و دو مبلغ زن، امسال در اجرای طرح های نشاط 
معنوی و ضیافت الهی در بخش جعفریه همکاری دارند. حجةالاسلام مدرسی مسئول طرح 
نشاط معنوی اوقاف و امور خیریه استان قم هم در باره این طرح اظهارداشت: این طرح در قم 
از سوم ماه مبارک رمضان آغاز شد که برای هر مقطع کلاس های آموزشی مجزا با موضوعاتی 

همچون احکام، عقاید، روان خوانی قرآن در نظر گرفته شده است.
وی برنامه های ورزشی، اردوهای تفریحی یک و چند روزه، کلاس های هنری، خطاطی، 
آموزش کمک های اولیه را از دیگر برنامه های جانبی این طرح برشمرد و عنوان کرد: کارگاه 
عملی با موضوعاتی همچون مهدویت، وقف و نماز هم با حضور اساتید حوزوی در بقاع متبرکه 
برگزار خواهد شد، همچنین آشنایی با فناوری های جدید با حضور اساتید دانشگاهی در قابل 
طرح نشاط معنوی در دستور کار قرار دارد. مدرسی با بیان اینکه این کلاس ها ویژه خواهران و 
برادران است، افزود: 45 نفر روحانی در برگزاری این کلاس ها همکاری دارند و نیز اختتامیه این 
برنامه نیز در سالروز شهادت امام جعفر صادق)ع( در یکی از بقاع متبرکه قم برگزار خواهد شد.

مدیر کل ثبت اسناد و املاک استان قم خبرداد:

کاهش ۱۲ درصدی طلاق در قم 

استقبال مردم روزه دار قم از طرح »نشاط معنوی« در بقاع متبرکه 

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا به شاخه فنی و حرفه ای 
کشور در پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . در این راستا

 هنرستان غیردولتی 
خواجه نصرالدین طوسی

 از دانش آموزان سال دوم در رشته های  
حسابداری –  معماری- کامپیوتر 
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